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آمریکا باید از چین بیش از جنگ در خاورمیانه 
بترســد! اخیراً جو بایدن در یک سخنرانی مهم 
درگیری اســرائیل و حماس و تهاجم روسیه به 
اوکراین را به هــم ربط داد و مداخله آمریکا را 
بخشی از یک راهبرد بزرگ در مهار دشمنان و 
رقبای این کشور دانست. او اعلام کرد که وقتی 
تروریست ها بهایی برای ترورشان نمی پردازند، 
وقتــی دیکتاتورها بهایی برای تجاوزاتشــان 
نمی پردازند، به راه خود ادامه می دهند. هزینه ها و 
تهدیدهای آن ها برای آمریکا و جهان همچنان در 
حال افزایش است. راس دوتات؛ تحلیل گر امور 
بین الملل، در نیویورک تایمز نوشت که بایدن در 
کل درست می گوید؛ ایالات متحده منافع زیادی 
در ممانعت از تضعیف متحدان دموکراتیک آمریکا 
به دست قدرت های رقیب دارد. تفاوت بین تحلیل 
راهبردی بایدن و تحلیلی که دوتات سعی کرده 
ارائه دهد، دو جنبه دارد: نبودِ کلی هرگونه اذعان 
به موازنۀ دشوار و همچنین عدم اشاره خاص به 
چین که تهدیدی بالقوه و حتی مهم تر از روسیه 

یا ایران است.
این ها چندان هم تعجب آور نیســتند. طبیعی 
اســت که رؤســای جمهور آمریکا به جای 
صحبت دربارۀ محدودیت های احتمالی قدرت 
خودشــان، جملاتی بگویند نظیر »هیچ چیز، 
هیچ چیزی خارج از توان ما وجود ندارد«؛ و 
ازآنجاکه آمریکا واقعاً نمی خواهد به جنگ چین 
برود، منطقی است که از یک کاسه کردن پکن با 

مسکو و تهران خودداری کند.
لفاظی ها و خط مشــی های رئیس جمهور اما 
ناگزیر به هم گره می خورند و تهدید چین که 
در سخنرانی بایدن مطرح نشد جای چندانی 
در درخواســت بودجه او نــدارد: دولت از 
کنگره بیش از ۶۰ میلیارد دلار برای اوکراین، 
۱۴ میلیارد دلار برای اسرائیل و فقط ۲ میلیارد 
دلار برای کشــورهای منطقه هند- اقیانوس 
آرام درخواســت کرده است. هند-اقیانوس 
آرام )Indo-Pacific( منطقه ای اســت که 
آب های اقیانوس هند و غرب و مرکز اقیانوس 
آرام و دریاهای مرتبط میان این دو اقیانوس و 
درمجموع ناحیۀ اندونزی را پوشش می دهد. 
کشــورهای مهمی در این منطقه قرار دارند، 
ازجمله چین، هند، ژاپن، کره جنوبی و شمالی، 
تایلند، اندونزی، سنگاپور، فیلیپین، مالزی، ویتنام، 
استرالیا، نیوزیلند. راس دوتات می نویسد که از 
خطر قدرت چین اگر در کنار تجاوز روسیه 
یا ایران صحبت نکنید، مخاطب صحبت هایتان 
ممکن اســت تصور کند هیچ جای نگرانی 
نیست؛ بنابراین اجازه دهید بگویم که چرا نگران 
چین هستم و چرا همچنان اصرار دارم راهبرد 
مهار چین در اقیانــوس آرام باید در اولویت 
دولت باشد، حتی زمانی که ضرب الاجل سایر 

تهدیدها نزدیک تر به نظر برسند.
با پس زمینه جغرافیای سیاســی )ژئوپلیتیک( 
شروع کنید. منطقی است که از ائتلاف چین 
و ایران و روســیه تحت یک اتحاد صحبت 
کنیم، اتحادی که می کوشد قدرت آمریکا را 
تضعیف کند. قدرت اعضــای این اتحاد اما 
باهم برابر نیست. فقط چین همتای قابل رقابت 
با ایالات متحده اســت، فقط قدرت فناوری 
و صنعتی چیــن می تواند امیدوار به برابری با 
قدرت آمریکا باشد و فقط چین ظرفیت اعمال 
قدرت در سطح جهانی و نیز منطقه ای را دارد. 
علاوه بر این، چین یک بدیل ایدئولوژیک تا 
حدی منسجم برای نظام لیبرال دموکراسی ارائه 
می دهد. رژیم پوتین تقلیدی از دموکراســی 
غربی است. شایسته سالاری تک حزبی چین اما 
می تواند خود را در مقام جانشین سرمایه داری 
دموکراتیــک، مدلی جایگزیــن برای جهان 

درحال توسعه، تبلیغ کند.
بدیهی اســت که این واقعیت های راهبردی 
کلی به اندازه تهاجم واقعی تهدیدکننده نباشند. 
تهدیدی که چین علیه تایوان ایجاد می کند اما 
از تهدیدی که روسیه برای اوکراین یا حماس 
برای اسرائیل ایجاد می کند، پیامدهای متفاوتی 
برای قدرت آمریکا دارد. هر آنچه در مناقشه 
اوکرایــن رقم بخورد آمریکا هرگز به دفاع از 
اوکراین رسماً متعهد نبوده و روسیه نمی تواند 

در عمل ناتو را شکست دهد.

عملی نبودن اجبار شرکت های غربی 
به خروج از چین
دکتر فرشید فرحناکیان

عضو هیئت مدیرۀ کانون وکلای مرکز

سرمقاله

»نتانیاهو« شکست »حماس« 
و سقوط »غزه« را نخواهد دید!

آقای امیر عبداللهیان! همان فارسی نطق کنید بهتر است توصیه کاربران شبکه های اجتماعی 
8به وزیرخارجه
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شــاید عده ای تصور کنند غلــو می کنم ولی 
اعلام عدم احراز صلاحیت حسن روحانی برای 
انتخابات مجلس خبــرگان رهبری برای بنده 

تعجب برانگیز نبود.
دلیل آن هم واضح است. من در سخنرانی ها و 
یادداشت هایم قبلا هم گفته و نوشته بودم که 
وقتی در ســال های ۱۳۹۲ و ۱۴۰۰ چهره های 
پرنفوذ و سرشناســی نظیر مرحوم هاشــمی 
رفسنجانی و علی لاریجانی صلاحیت شان برای 
انتخابات ریاست جمهوری احراز نمی شود باید 
منتظر تکرار این روند در درجه های مختلف و 

متنوع باشیم.

متعجب 
نشدم

ایمان اسلامی بین
فعال سیاسی

یادداشت-1

یکی از اساسی ترین وظایف مدیران برند درک و 
مدیریت مجموعه ای از تداعی ها حول برند است؛ 
ایــن تداعی ها عنصر مهمی در ایجاد ارزش برند 
هستند. تداعی های ناشی از برند با ایجاد تمایز 
نسبت به رقبا، ایجاد نگرش مثبت به برند و کمک 
به مصرف کننده برای بازیابی اطلاعاتی از برند به 
بازاریابان کمک می کند. اســتفاده از نوستالژی، 
رتــرو برندینگ و خاطرات جمعی موجب ایجاد 
تداعی های مثبت، اعتماد و در نهایت عشق به برند 
خواهد شد. در این زمینه استفاده از شخصیت ها و 
کاراکترهای متناسب با برند )با در نظر گرفتن اثر 
همتاسازی(، می تواند با ایجاد تداعی های مثبت، 

عشق به برند را در برداشته باشند.
نتیجه ایجاد و مدیریت اینچنین پیوندهایی، ایجاد 
ارزشی است که از هر دارایی ملموس دیگری در 
سازمان بیشتر اســت و بر اساس آن ها می توان 

استراتژی های بازاریابی مناسبی را ارائه داد.
ایجاد یک شــخصیت برند متمایز می تواند به 
افزایش ارزش برند منجر گردد. مصرف کنندگان با 
ویژگی های شخصیتی مختلف، ادراکات متفاوتی 
نسبت به شخصیت برندها دارند و یک برند موفق 
نیازمند ایجاد یک شــخصیت برند مجزاســت. 
شخصیت برند، نه تنها نقش مهمی بازی می کند، 

بلکه تاثیر عمیقی بر عملکرد سازمان دارد.
ویژگی های شخصیتی برند ارزش های احساسی 
ایجاد می کنند که می تواند به اولویت های برند 
مصرف کنندگان کمک کنند اما مصرف کنندگان 
اغلب تمایل به استفاده از برندهایی با شخصیت 
قــوی دارند تا بتوانند با آن رابطه برقرار نموده و 

شخصیت خود را به نمایش بگذارند.
با یک شخصیت برند خاص، مصرف کنندگان به 
برند جذب خواهند شد و ترجیح و تمایل آن ها 
به برند در آینده توســعه خواهد یافت. به علاوه، 
شــرکت ها می توانند رابطۀ خوب را با مشتریان 
حفظ کنند. به طورکلی، شــخصیت برند از سه 

منبع نشأت می گیرد:
وابستگی مشتریان به برند

تصویری که شرکت یا سازمان تلاش دارد از خود 
در اذهان ایجاد کند.
ویژگی های محصول.

اگر با نگاهی ژرف به این سه منبع نگریسته شود، 
درک این نکته دشــوار نخواهد بود که این سه 
منبع به نوعی شکل دهندۀ آگاهی مشتریان از برند 
است و تمامی این تلاش ها در جهت حفظ ارتباط 
مستمر مشتری با بنگاه و برند است. گفتنی است 
کــه آگاهی از برند و وفاداری بــه برند هر دو از 

زیرشاخه های ارزش ویژۀ برند هستند.

چگونه شخصیت برند باعث 
جذب مصرف کننده می شود؟

مجتبی پیرزاد
مدرس
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مدل ســخنرانی وزیرخارجه دولت سیزدهم 
در ســازمان ملل به زبان انگلیسی بازتاب های 
بسیاری داشته است. بنده بدون اینکه مقدمه 
بیشتری بگویم چند نکته را در این باب قلمی 
می کنم. البته فرض من این اســت که به مدد 
رونق شبکه های اجتماعی همه از ماجرا با خبر 

هستند.
نکته اول: در طول تاریخ انقلاب تا به امروز به 
جرات می توان گفت تقریبا تمام دیپلمات های 
کشــورمان مشکل زبان داشــتند! آری؛ پس 
همین ابتدا بایــد نتیجه گیری کنیم که مدل 
انگلیسی صحبت کردن امیرعبداللهیان بدیع 
نیســت و ما در دولت های گذشــته نیز این 
مشــکل را داشــتیم. اجازه دهید مثال بزنم: 
مگر مدل سخنرانی انگلیسی منوچهر متکی 
وزیرخارجه دولت احمدی نژاد قابل فراموشی 
است؟ و یا مدل ســخنرانی انگلیسی یکی از 
وزرای وقــت در اجــلاس اوپک که تا مدت ها 
حتی در رســانه های خارجی نیز در مورد آن 
برنامه ساخته می شد. )البته به دلیل اینکه وزیر 
وقت مرحوم شــده بنده از آوردن اسم ایشان 
استنکاف می کنم.( نمونه بسیار است. فلذا باید 
بگوییم مشکل مربوط به امروز و دیروز نیست.

نکته دوم: محمد جواد ظریف و تیم اش استثنا 
هســتند. در مذاکرات برجامی معروف شــده 
بــود که وزیرخارجه دولت حســن روحانی از 
آمریکایی ها آمریکایی تر صحبت می کند. البته 
بگذریــم از اینکه همین موضوع هم اســباب 
دردســر برای ظریف شــد زیرا یکی از دلایل 
اینکه دلواپســان به او تهمت آمریکایی بودن 
می زدنــد همین موضوع بــود. در واقع از نظر 
من و احتمالا شما این تبحر، حسن محسوب 
می شــود ولی برای برخی در داخل سندی بر 
خائن بودن طرف است! اما اگر از این حاشیه ها 
بگذریم محمد جواد ظریف و نزدیکان وی در 
عالم دیپلماسی ایران استثنا محسوب می شوند. 
شــاید به جرات بتوان گفــت دیپلمات های 
سرشناسی که بتوانند روان انگلیسی صحبت 

کنند کمتر از انگشتان یک دست هستند.
نکته سوم: لازم است اینجا یک نکته ضروری را 
یادآور شوم: بنده در مورد دیپلمات های مطرح 
صحبت می کنم و نه دیپلمات های میان رده و 
کارشناس های وزارت خارجه. چرا که در بدنه 
وزارت خارجه کشورمان و شاخه های مرتبط با 
آن، کارشناسان و دیپلمات هایی حضور دارند 
که انصافا در زمینه زبــان قابل قبول و خوب 

هستند ولی... 

دلیل این اصرار 
چیست؟

سید علیرضا کریمی
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دادگاه بین المللی دادگستری)لاهه( علیه اسرائیل رأی داد
علی بیگدلی، استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه 
در گفتگو با آفتاب یزد آثار و تبعات این رأی را بررسی می کند

علی رغم تمام موضع گیری های موافق و مخالف و انتقاداتی که به برخی رد و تأیید صلاحیت ها داریم؛

شورای نگهبان به داد حسن روحانی رسید!

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

شهادت حضرت زینب )س( تسلیت باد

نماینده مردم تهران:

عضو کمیسیون انرژی:

رئیس مجلس:

آتش سوزی بیمارستان گاندی  

مجددا زنگ خطر را 

به صدا درآورد

آرامش مردم 

وابسته به حضور آنان

در انتخابات است

دلدادگان انقلاب اسلامی 

به خاطر رقابت، بذر نا امیدی 

در جامعه نمی کارند

مجلس نامه؛ 
آن چه وکلای مردم گفتند

این نقطه آغاز اندیشه ها راجع به جامعه پویا و در 
نهایت پایدار است. اشــتیاق به مردم سالاری در 
جوامع جهانی روبه رشد است و وقتی مردم سالاری 
برآورده نمی شود، یک مفهوم بنیادی از مشکلات 
به وجود می آید. چرا که دموکراسی در واقعیت های 
جامعه ریشه دارد که تحت فرمان حکومت مردم 
بر مردم و رضایت مردم محقق می شــود. اعمال 
محدودیت برای مردم ســالاری در نهایت امنیت 
روحی و روانی را مختل می کند. مردم ســالاری 
به ثبات و پایداری جامعه منجر می شود و فضای 
جامعه را تلطیف می کند. برای رشد و اعتماد جامعه 

باید اعمال محدودیت در انتخابات را شکست. 

عملکرد 
دموکراسی
رامین نخستین انصاری

روزنامه نگار

یادداشت-2

معمولا بیمارستان مکان شفا و بهبودی است که 
گروهی از مردم آنجا را شفا خانه قلمداد می کنند. 
شنیدن آتش سوزی در یک بیمارستان در هر 
شهر وکشوری با هر باور و عقیده ای موجب تاثر 
و تاســف عمیق افــراد دور و نزدیک می گردد. 
تعدادی از افراد از هر شــهر و روستا با هر درد و 
دشواری با شنیدن این اخبار تلخ غم بر دلشان 
نشســته و غصه ها، روح وفکرشــان را احاطه 
می کند. با بررسی های سرانگشتی؛ فرسودگی 
ســاختمان و یا تاسیســات گرمایی و سرمازا، 
ضعف مدیریت و نظارت به طور مستمر، کهنگی 

امکانات اطفا حریق، ترافیک خیابانی و... 

سوختم 
در بیمارستان

مجید ابهری
رفتار شناس
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آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

فشار خون کلیه، 
بیماری خاموش 

و ناتوان کننده
6
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1821- بالاخره رسانه ملی آقای محمدرضا گلزار 
را مجددا برای مجری گری یک برنامه سرگرمی به 
این رسانه آورد که تا حدودی بتواند جذب مخاطب 

کند. رسانه ملی به چهره های محبوب نیاز دارد. 
1721- آقای سیدحسن خمینی نوه امام )ره( در 
هشداری گفتند غربی ها می خواهند ما را عصبانی 
کنند و گرفتار تنش ها کنند! احتمال این موضوع 

بسیار است. 
1745- رئیس جمه��ور آمریکا مدعی ش��ده من 
پیامم را به ایران رسانده ام. آنها می دانند نباید کاری 

انجام دهند. این مردک چرا حرف مفت می زند؟ 
1615- غربی ها چپ و راس��ت ایران را مس��ئول 
حمایت از نیروهای مقاومت می کنند درحالی که 
نیروهای مقاومت خودشان درحال مقابله با اسرائیل 

هستند. 
1631- فقط 7 هزار نفر طبق آمار اطلاع رس��انی 
دولت فلسطین در غزه مفقود شده اند که 70 درصد 
مفقودی ها کودک و زن هستند. واقعا فاجعه است. 
1445- عملکرد مسئولان و روش های مدیریتی 
آنها به گونه ای نبوده که بتواند در جامعه ایجاد و 
امید و نش��اط کند. بسیاری از مردم و نسل جوان 
ناامید از بهبود اوضاع خود هستند. با این ناامیدی و 

سرخوردگی چه باید کرد؟
1501- چطور آقای محسن رضایی می گوید برای 
کاهش قیمت گوشت قرمز باید مردمی ماهی را 
به سفره هایشان اضافه کنند ایشان نمی داند مردم 
دستش��ان از خرید ماهی هم کوتاه ش��ده؟ حتی 
ماهی تن هم نمی شود خرید از قیمت ماهی خبر 

دارند؟ 
1420- برخ��ی نگرانی ها وج��ود دارد که دولت 
نخواهد یارانه تعداد بیشتری از دهک های جامعه را 

حذف کند. این جریان دهک بندی چیست؟! 
1431- کشور قطر چند مدت پیش مسابقات جام 
جهانی را میزبانی کرد حالا میزان جام ملت های 
آسیاست. چه سرمایه گذاری هایی می کنند و چه 
سودهای کلانی از این سرمایه گذاری ها نصیب آنها 

می شود.  
1402- مجلس دومای روسیه یک ادعای بسیار 
عجیبی مطرح ک��رده و عنوان ک��رده جو بایدن 
رئیس جمه��ور آمریکا باید قبل از ش��روع جنگ 
جهانی محاکمه شود. مگر قرار است جنگ جهانی 

شروع شود؟ 
1415- به موازات موضوع حجاب باید نگران برخی 
مسائل و مشکلات دیگر در جامعه بود مثل گرایش 
جوانان به اعتیاد مثل افزایش خودکشی. موارد برای 

نگرانی بسیار است. 
1335- راه حل مش��کلات متعدد کشور تدبیر و 
مدیریت براساس تفکر اندیش��ه های نوین است. 
کشور نیاز به راهکارهای نوین برای حل مشکلات 
دارد. راههای گذشته پاسخ لازم را نداده. اصرار به 

آنها فایده ندارد. 
1345- برخی رسانه های خارجی مدعی شده اند 
عربس��تان حجاب را در مدین��ه آزاد کرده. معلوم 
نیس��ت این خبر چقدر صحت دارد اما فیلم هایی 
هم از آن در رسانه ها و فضای مجازی پخش شده! 
1315- شاید برخی رسانه هایی که از محدودیت 
خرید نان خبر دارند یا ندانسته این کار را کردند یا 
خواستند با اعصاب مردم بازی کنند. طبق خبرهای 

موثق خرید نان محدودیتی ندارد. 
1320- دولت یارانه چند دهک را حذف کرده آیا 
در آینده دهک های بیش��تری را حذف می کنند. 
با این تورم فعلی البت��ه یارانه ها هم به درد مردم 
نمی خورد. اما برخی خانوارها روی آن حساب باز 

کردند. 
1245- این نمی شود که عده ای تندرو هر کاری 
دلش��ان بخواهد انجام دهند. بخواهند در مجلس 
هم حضور حداکثری داشته باشند. مگر می شود 
در کشور فقط یک سلیقه خاصی اعمال نظر کند؟ 
1301- حملات دوباره آمریکا به یمن آتش جنگ 
را در منطقه شعله ورتر می کند معلوم نیست این 
تنش ه��ا و درگیری ها در منطقه چه زمانی ختم 
می شود گسترش جنگ به صلاح حتی دنیا نیست. 
1205- مگر قرار است مردم در انتخابات شرکت 
نکنند که برخی آنقدر دم از انتخابات و مشارکت 
می زنن��د مثلا یک آقایی گفتند عدم مش��ارکت 
مشکلی را حل نمی کند. این حرفها یعنی چه؟ چه 

بسا شاهد انتخابات پرشور هم باشیم. 
1220- برخ��ی رس��انه های غرب��ی ب��ا توجه به 
جنگ ه��ای منطقه ای و مس��ائل پی��ش آمده از 
احتمال وقوع جنگ جهانی سوم خبر می دهند در 
واقع مسائل را بیش از حد بزرگنمایی می کنند و 

ترس و وحشت به دل مردم جهان می اندازند.
1156- شغل من قصابی است. مردم قدرت خرید 
ندارند. برخی می آیند مغازه و تقاضای خرید گوشت 
نسیه یا قسطی دارند. خودم خجالت می کشم که 
چه بگویم؟ این چه وضعی است مردم گرفتار آن 

شدند؟ 
1121- آق��ای صادق محصول��ی دبیرکل جبهه 
پایداری نگویید خالص س��ازی اس��م رم��ز برای 
حاکمیت غربگراهاست. به اسم مقابله با غربگرایی 
دنبال حذف رقبا نباش��ید. مردم هم از این غرب 

ستیزی های شما خسته شدند. 
1131- آمریکایی ها با ادعای حفظ امنیت جهان 
به یمن حمله می کنند و بدت��ر اوضاع منطقه را 
آشفته می کنند دخالت های آمریکا آتش جنگ را 

شعله ورتر می کند. 
1101- ظاهرا دوباره وزیر ارشاد از آمدن خوانندگانی 
مثل معین ب��ه ایران گفتن��د. حرف های جدید 
می ش��نویم چه ش��ده که چنین پیش��نهاداتی 

می دهند؟ 
1115- نایب رئیس مجل��س خبرگان گفته اند 
مردم بدانند کاهش مش��ارکت مش��کلی را حل 
نمی کند. البته که باید توصیه به مش��ارکت کرد 
اما آیا نمایندگانی هم که مردم در دوره های قبل 
انتخاب کردند ب��ه درد مردم خوردند؟ برای مردم 

چه کردند؟ 
پیامهای مردمی در صفحات 4-2

روی خط آفتاب 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

< ش��اید ماش��ین حساب ش��ان خوب کار نمی کند که می گویند ۳۰۰ هزار میلیارد به 
بودجه اضافه شده است

یک عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1403 در پاسخ به انتقادات دولت در 
خص��وص اضافه کردن 300 هزار میلیارد تومان به هزینه ها در لایحه بودجه س��ال 
آینده گفت:دولت س��عی کند ساکت باشد آرام بگیرد و یک مقدار صبر کند ما جلو 
بروی��م در نهایت بیایند قضاوت کنند چیزی اضاف��ه کرده ایم یا آن جاهایی که باید 
شفاف س��ازی می کردیم، این کار را انجام داده ایم و بودجه را ش��فاف کرده ایم. جبار 
کوچکی ن��ژاد درباره انتقادات دولت به مجلس ش��ورای اس��لامی در خصوص اضافه 
کردن 300 هزار میلیارد به هزینه ها در لایحه بودجه سال 1403 گفت: بحث بودجه 
هنوز جمع بندی نشده اس��ت اولاً تبصره ها باقی مانده است، ثانیاً جداول هم تقریباً 
اسفند ماه می آیند؛چرا دولتمردان عجله می کنند؟ هنوز تبصره ها تمام نشده اند این 

رقم ها را از کجا می آورند؟
این عضو کمیس��یون تلفیق لایحه بودجه 1403 ادامه داد: شاید ماشین حسابشان 
خوب کار نمی کند و اگر نه از الان که نمی ش��ود گفت 300 هزار میلیارد تومان به 
بودجه دولت اضافه شده آن هم در حالیکه ما در هنوز جمع بندی نکرده ایم، هنوز به 
حقوق ها نرسیده ایم، اصلًا چنین چیزی نیست! دولت سعی کند قدری ساکت باشد 
آرام بگیرد و یک مقدار صبر کند تا ما جلو برویم در نهایت، بیایند قضاوت کنند که 
چیزی اضافه کرده ایم یا آن جاهایی که باید شفاف سازی می کردیم، این کار را انجام 

داده ایم و بودجه را شفاف کرده ایم.
وی خاطرنشان کرد: مثلًا در حوزه نفت ما گفتیم همه منابعی که دولت می آورد غیر 
از حم��ل و نقل و بنزی��ن داخل پمپ بنزین ها، پول اضافه را باید از خزانه بگیرد، در 
قدیم برای خودشان می گرفتند و جابجا می کردند و این چندین هزار میلیارد تومان 
افزای��ش منابع برای دولت دارد. یا در خص��وص ارزش افزوده که یک درصدش 70 
هزار میلیارد تومان می شود، دولت 50 هزار میلیارد تومان آورده بود معلوم است که 
مناب��ع پنهانی داریم و باید جمع بندی کنیم بعد می توانیم به دولت بگوییم افزایش 

داده ایم یا خیر، در جهت هماهنگی با دولت حرکت کرده ایم.
کوچکی ن��ژاد درباره این که  مجلس حقوق کارکن��ان را از 18درصدی که دولت در 
لایحه بودجه سال 1403 آورده بود به 20 درصد افزایش داده است و دولت معتقد 
اس��ت این کار بار مال��ی دارد و این نگرانی وجود دارد که س��ال آینده برای جبران 
ای��ن بار مالی قیم��ت بنزین افزایش پیدا کند، عنوان کرد: ما وقتی چیزی را مصوب 
می کنیم درآمدهایش را واقعی می بینیم، نیازی به این نیست که دولت بیاید قیمت 

بنزین را افزایش دهد تا بعضی مصوبات مجلس را تحت پوشش قرار دهد.
وی تاکید کرد: مجلس به ش��دت با افزایش قیمت بنزین مخالف است و نمی گذارد 
دولت آن را افزایش دهد. این عضو کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی درباره 
این که گمانه زنی های درباره 3 نرخی ش��دن بنزین مطرح ش��ده است، گفت: چنین 

چیزی حقیقت ندارد./ایلنا

< آتش سوزی بیمارستان گاندی  مجددا زنگ خطر را به صدا درآورد
س��خنگوی مجمع نمایندگان تهران گفت: آتش س��وزی بیمارستان گاندی می تواند 
مجددا زنگ خطر را برای مس��ئولین ش��هر تهران و سایر ش��هرها به صدا در بیاورد 
تا به رعایت ایمنی در س��اختمان ها توجه بیشتری شود. علی خضریان در خصوص 
حادثه آتش سوزی بیمارستان گاندی و وجود ساختمان های ناایمن در شهر تهران، 
گفت: متأس��فانه در روزهای نزدیک به سالگرد حادثه آتش سوزی ساختمان پلاسکو 
که منجر به شهادت تعدادی از آتش نشانان شده بود، شاهد آتش سوزی در یکی از 

بیمارستان های شهر تهران بودیم. این حادثه نیز می توانست تلفات جانی زیادی را به 
همراه داشته باشد که خوشبختانه با حضور به موقع و تلاش مجاهدانه آتش نشانان 

عزیز این آتش سوزی کنترل و مهار شد.
وی ادامه داد: آتش س��وزی بیمارس��تان گاندی می تواند مج��دداً زنگ خطر را برای 
مس��ئولین ش��هر تهران و س��ایر ش��هرها به صدا در بیاورد تا به رعای��ت ایمنی در 
ساختمان ها توجه بیشتری شود. سخنگوی مجمع نمایندگان استان تهران گفت: بر 
اساس اطلاعات دریافتی این بیمارستان پیش از حادثه از سوی سازمان آتش نشانی 
اخطارهای��ی را دریافت کرده اما به این اخطارها توجه چندانی نش��ده بود. خضریان 
یادآور شد: کماکان در شهر تهران با وجود حوادث رخ داده، ساختمان های بزرگ اما 
پر خطر وجود دارند و فعالیت می کنند؛ باید بر اساس قانون سازمان مدیریت بحران 
با تش��کیل کارگروهی اقدام به شناس��ایی اینگونه ساختمان ها کند و لازم است تا از 
فعالیت آنها تا زمان رفع خطرات جلوگیری ش��ود. وی گفت: تاکنون در شهر تهران 
توسط آتش نشانی 33 هزار ساختمان ناایمن و 123 بنا با وضعیت مشابه ساختمان 
پلاسکو شناسایی شده است. باید برای جلوگیری از تکرار حوادثی مشابه ساختمان 
پلاس��کو و کلینیک س��نا اطهر در شهر تهران، مراجع قضائی نیز پای کار بیایند و از 

ادامه فعالیت این ساختمان ها با پلمب آنها جلوگیری کنند./ایسنا

< آرامش مردم وابسته به حضور آنان در انتخابات است
یک عضو کمیس��یون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات اقتدار نظام را نش��ان خواهد داد.رمضانعلی سنگدوینی با اشاره به 
مولفه های اثرگذار بر افزایش مشارکت مردم در انتخابات، بیان کرد: در پاسخ به این 
پرسش که چه کار کنیم تا مردم در انتخابات شرکت کنند، باید بگویم که مدیران و 
مسئولان ما باید در بین مردم حضور پیدا کنند و پاسخگوی مردم باشند. هر کسی 
که مس��ئولیتی دارد باید در بین مردم حاضر ش��ود، مطالبات مردم را بشنود و برای 

حل مشکلات مردم گام بردارد.
وی در ادامه اظهار کرد: بنده که اکنون نماینده مجلس هس��تم از کنار مردم به این 
نقطه رسیده ام. بنده با منابع مردم درس خواندم و به این نقطه رسیدم. اصل و اساس 
نظام ما مردم است. ستون انقلاب ما مردم هستند. ستون نظام ما مردم است. برای 
افزایش مشارکت در انتخابات هر کسی که مسئولیتی بر عهده دارد باید در بین مردم 
حاضر ش��ود. نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
باید بنشینیم حرف مردم را بشنویم و سپس تا جایی که امکان دارد باید برای حل 
مش��کلات مردم گام برداریم. از سوی دیگر مش��ارکت حداکثری مردم در انتخابات 
اقتدار نظام را نشان می دهد. نظام ما جمهوری اسلامی ایران است؛ جمهوری یعنی 
رای مردم؛ دموکراسی یعنی رای مردم. جمهوری اسلامی ایران بر مبنای جمهوریت 

و دموکراسی برپا شده است.
وی در ادامه تاکید کرد: آرامش مردم در س��ایه اقتدار نظام بسته به حضور مردم در 
انتخابات دارد. آنهایی که دشمن ما هستند اگر امروز نمی توانند چشم چپ به نظام 
جمهوری اس��لامی داشته باشند، در وهله اول به واسطه پشتیبانی مردم و در وهله 
دوم به واسطه خون شهدا است. این نظام آنقدر مقتدر شده است که دشمنان جرأت 

ندارند به نظام جمهوری اسلامی چپ نگاه کنند./ایسنا

< دلدادگان انقلاب اسلامی به خاطر رقابت بذر نا امیدی در جامعه نمی کارند
رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی با تاکید براینکه هر کس��ی که دلداده انقلاب است 
نبای��د به خاطر رقبای خود بذر ناامیدی را در جامعه بکارد، گفت: انقلاب اس��لامی 

بود که برای ایران و جهان اس��لام تولید قدرت کرد. محمدباقر قالیباف گفت: وقتی 
به ایران عزیز می نگریم در می یابیم که بی شک با انقلاب اسلامی از بالندگی هایش 
برخوردار شده است. اما امروز آنقدر از فرصت ها غفلت کرده ایم که مردم با مشکلاتی 
دست و پنجه نرم می کنند و دشمنان که از ایران کینه به دل دارند از این فرصت ها 

سوءاستفاده می کنند.
وی افزود: حضرت امام)ره( در سال 43، دشمن اصلی ما را رژیم صهیونیستی معرفی 
کردند و آن را نقطه اصلی بیچارگی ها در جهان اس��لام و ایران دانس��ته و فرمودند 
این رژیم دس��ت نشانده آمریکا بوده و آنها این رژیم را با توجه به اهداف خود ایجاد 

کرده اند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه یادآور شد: آن زمان برخی افراد در حلقه های 
نخست اطراف امام)ره( نیز هیچ شناختی از رژیم صهیونیستی و پایه های آن نداشتند 
اما امروز می بینیم که وضعیت و پایه های رژیم صهیونیس��تی بعد از عملیات طوفان 
الاقصی تا چه حد نابس��امان و متزلزل شده است. وی در ادامه با بیان اینکه انقلاب 
نه تنها برای ایران بلکه برای جهان اس��لام تولید قدرت کرد، گفت: تا پیش از وقوع 
انقلاب، دولت های اس��لامی و امت اسلامی در برابر قدرت های شرق و غرب منفعل 
بودند اما عظمت امام)ره(، انقلاب و مردم ایران باعث ش��د اسلام احیا شده و از کنج 

حجره ها به عرصه بیاید و هر روز قوی تر شود.
رئیس نهاد قانونگذاری کش��ورمان اضافه کرد: ش��هید س��لیمانی با ایجاد انس��جام 
اجتماعی در جهان اسلام توانست با مردم و امت اسلامی افتخارات بزرگی را بیافریند 
که همه نتیجه عظمت انقلاب اس��لامی اس��ت از این رو باید بدانیم که بزرگداشت 
انقلاب اس��لامی در دهه فجر خلاصه نمی ش��ود و مردم ما باید بدانند در همه ابعاد 
زندگ��ی روزم��ره خود، انقلاب با آنها مأنوس بوده و هر حرکتی از ما مس��ئولین چه 

مثبت و چه منفی تفسیری از انقلاب محسوب می شود.
وی اف��زود: عظمت امام)ره( و انقلاب امروز توانس��ت اینه��ا را ممزوج کند از این رو 
باید بدانیم هرچه از مرکز نور و انقلاب فاصله بگیریم به سمت افراطی گری حرکت 
خواهیم کرد و به جای اینکه منس��جم حرکت کنیم دچار انش��عاب می شویم و این 
کارها هیچ نس��بتی با انقلاب و فرهنگ ش��هدا ندارد. قالیباف گفت: شهید سلیمانی 
برایندی از همه اقداماتی است که توانست انقلاب را به معنای واقعی کلمه و با تکیه 
بر فرهنگ جهاد و ش��هادت، صادر کند.وی با انتقاد از رفتارهایی که به دروغ تلاش 
می کند مردم را از انقلاب دور کند گفت: مگر کسی می تواند فرهنگ جهاد و شهادت 
را داشته باشد اما فردی دزد و اختلاس گر شود. این ثمره و نتیجه فرهنگ شهادت 
اس��ت که باعث می ش��ود تعداد اندکی از افراد در غزه در مقابل رژیم صهیونیستی با 
آن حجم از تجهیزات نظامی ایستادگی کنند.رئیس قوه مقننه ادامه داد: اگر امروز از 
من بپرسند چگونه باید فرهنگ انقلاب و جهاد و شهادت را گسترش دهیم و ترویج 
کنیم می گویم همه ما مسئولان تنها یک وظیفه داریم و آن این است که کارآمدی 
دین در اداره جامعه را به اثبات برس��انیم که در حال حاضر نقطه آس��یب ما است و 

هرچه زمان می گذرد بیشتر نیاز داریم درباره آن تصمیم گیری کنیم.
وی با بیان اینکه ما در ش��ناخت مس��ائل دچار مشکلاتی هستیم و برای حل آن به 
خاطر ایراداتی که در مدیریت داریم، از همه ظرفیت ها استفاده نمی کنیم، گفت: همه 
ظرفیت های ما نقاط قوت هس��تند اما آنها گاهی به دلیل  مشکلات مدیریتی آنها را 
تبدیل به نقاط ضعف می کنیم. قالیباف گفت: دهه فجر در کنار اینکه ایام الله است 
یک بزنگاه نیز هست تا به ما اهمیت فرصت های ایجاد شده توسط انقلاب را گوشزد 
کند. ایام الله از این باب باعظمت است که به ما متذکر می شود از چه موضوع مهمی 

غفلت کرده ایم.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه ایام دهه فجر به نام شهدا، امام شهدا و آرمان های شهدا 
اس��ت که باید به آن توجه کنیم، یادآور ش��د: آنچه امروز ایران و انقلاب عزیز ما را 
حفظ می کند، شعله ور شدن امید در دل یکایک مردم ما است. هر کسی که دلداده 
است باید این امید را زنده کند و نباید به خاطر رقبای خود بذر ناامیدی را در جامعه 

بکاریم که متأسفانه شاهد برخی از این موضوعات هستیم./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، 

نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

آفتاب یزد � رضا بردس�تانی: اگر حادثه ای در س��طح جهان سراغ دارید)به جز 
طوفان کاترینا( که نمونه ای از آن در ایران رخ نداده باشد اعلام کنید و اگر حادثه ای 
سراغ دارید که لباس سیاه بر تن مان نکرده و چندین و چند بار بازهم تکرار نشده 

باشد، آن را هم اعلام کنید!
از قدیم می گویند: »آدم عاقل از یک س��وراخ، دوباره گزیده نمی ش��ود« اما از یک 

سوراخ بارها گزیده می شویم و عبرت نمی گیریم.

<ساختمان های ناایمن و تهران بزرگ
علی رغم این که ش��هردار تهران بهمن سال گذشته با صدای بلند گفته بود؛ من در 
جریان انتشار لیست ساختمان های ناایمن هستم اما آنها را شهرداری تهران منتشر 
نخواهد کرد. و نیز این که: من منتظر هس��تم تا پرونده این ساختمان ها را ببندم... 
اما خرداد س��ال جاری غلامعباس ترکی؛ معاون حقوق عامه و پیش��گیری از وقوع 
جرم دادستانی کل کش��ور از تشکیل پرونده قضائی برای هر یک از ساختمان های 
ناایمن در دادس��تانی تهران خبر داده گفته بود: انتش��ار اسامی این ساختمان ها به 

صورت شفاف و با ذکر موارد ناایمنی از نظر دادستانی منع قانونی ندارد.
وی همچنی��ن گفت: تع��داد س��اختمان های ناایمن از نظر نق��ص اطفای حریق و 
مس��ئولیت آتش نش��انی از 129 فقره به 93 ساختمان کاهش یافته و برای هر یک 
از این س��اختمان ها هم در دادس��تانی تهران پرونده تش��کیل شده است و اقدامات 
 قضائ��ی با همکاری س��ازمان پیش��گیری و مدیریت ش��هرداری تهران و س��ازمان 
آتش نشانی در جریان اس��ت. ترکی خاطرنشان کرد: کارشناسان کارگروه پیگیری 
وضعیت س��اختمان های ناایمن با سرپرس��تی اداره راه و شهرسازی استان تهران از 
این س��اختمان ها بازدید کردند و تیم های ارزیابی ساختمان های مهم و بلندمرتبه، 
چک لیست های 45 ساختمان را تاکنون تکمیل و برای جمع بندی نهایی در اسفند 
1401 ب��ه مرکز تحقیقات وزارت راه ارس��ال کردند که البت��ه این مرکز تحقیقات 
وزارت راه و شهرسازی تاکنون گزارش نهایی خود را از نظر جمع بندی اعلام نکرده 
اس��ت و تا پایان خرداد مکلف به اعلام نظرات کارشناسی شده است. معاون حقوق 
 عامه و پیش��گیری از وقوع جرم دادس��تانی کل کش��ور افزود: لازم است شهرداری 
ب��ه مح��ض رفع م��وارد ناایمنی ب��ا رعایت حقوق مال��کان و متصرف��ان موضوع را 

اطلاع رسانی کند.

<و اما بخشی از ساختمان های ناایمن
پاس��اژ میری 1، مجتمع تج��اری اداری خلیج فارس، س��اختمان پیروزی، بازارچه 
س��نتی ستارخان، گل افش��ان، مجتمع خلیج فارس 2، ساختمان هرمزان، مجتمع 
تج��اری یادگار، مجتمع تجاری و پارکینگ توحی��د، برج بهاران، اداره مالیات غرب 
تهران و مرکز خرید س��پهر، ش��رکت جار، بیمارستان حضرت رس��ول اکرم، پاساژ 
ناهید، اداری و تجاری بم، س��اختمان افرا، پاس��اژ فجر، مجتمع تجاری و مسکونی 
ولیعصر، برج نگین رضا، انبار نفت شهران، مجتمع تجاری و اداری بوستان، مجتمع 
فرهنگی، ورزشی و تفریحی ارم و ساختمان جهاد کشاورزی از جمله ساختمان های 
 ناایم��ن در تهران اس��ت. مجتمع ونک پارک، س��اختمان ذوب آهن، بیمارس��تان

 امام خمینی )ره(، پاساژ کویتی های انقلاب، ساختمان ابتکار، شرکت بستنی پاک، 
انبار خانه کارگر، بیمارستان لولاگر، پاساژ میلاد قائم، پاساژ مهستان، مرکز تجاری 
افرا، ساختمان علاءالدین، سرای وحید، سرای حاج ملاعلی، پاساژ حمام قبله، پاساژ 
رضوی، پاساژ و سینما اروپا، پاساژ گراند هتل، سرای سید ولی، سرای اتفاق، پاساژ 

شناس��ا، پاساژ زورخانه، پاس��اژ وحدت، پاساژ بلور، سرای باغچه )علی گوله(، سرای 
رشتی، پاس��اژ طلازاده، پاساژ صفوی، پاساژ امین، پاس��اژعلمی، بیمارستان طرفه، 
بیمارس��تان سینا و بیمارستان بوعلی نیز از دیگر ساختمان های ناایمن در پایتخت 

محسوب می شود.
مجتمع های تاکس��یرانی، مرکز گل شهید محلاتی، بنکداری خوانساری، انبار چای، 
س��اختمان مس��کونی امام رضا )ع(، بازار گل امام رضا، شهرک بروجردی، مجتمع 
مس��کونی ابوالفضل، درمانگاه سلیم، پاساژ بهاران، پاکسان، زیره کفش نصیری زاده، 
پاساژ یکتا موس��وی، بیمارستان شهدای یافت آباد، بیمارستان فیاض بخش، شرکت 
تکنو صنایع، خوابگاه دانش��گاه ش��ریعتی، خوابگاه دانشگاه ش��اهد، پاساژ زنجانی، 
مجتمع 22 بهمن، تالار طوبی، مجتمع مس��کونی بهار، مجتمع مس��کونی ارکیده، 
مجتمع ارم، مجتمع مس��کونی گلس��تان، مجتمع مس��کونی تجاری امین، مجتمع 
مس��کونی ولیعصر، مجتمع مسکونی رازی، مجتمع مسکونی خاتم الانبیاء، کارخانه 
ارج، هلدینگ خودکفایی آزادگان، شرکت صنایع نساجی هلال ایران، سازمان اموال 
تملیکی، مجموعه انبارهای شهید حدادی، مجتمع تجاری بام لند و مجتمع اداری 

تجاری طوبی هم در ادامه فهرست ساختمان های ناایمن قرار دارد.

<چندین بار به بیمارستان گاندی هشدار دادیم، آخرین بار؛ آبان ماه!
دقایقی پس از اتفای حریق در بیمارستان گاندی، سخنگوی آتش نشانی از هشدارهای 
پیاپ��ی به بیمارس��تان گاندی خبر داد و گفت: حتی در جلس��ات ش��رکت می کنند، 

صورتجلسه را نیز امضاء می کنند اما ترتیب اثر نمی دهند!
<اگر بخت یاری نمی کرد...

خوشحال باشیم یا نگران از این که »گاندی«، »پلاسکو« نشد؟!
چندین اگر و اما اگر رخ داده یا نداده بود ش��اید هنوز داش��تیم درباره ی آتش سوزی 
مهیب در بیمارس��تان گاندی، فیلم و عکس مش��اهده می کردیم اما بخت یاری کرد و 
گاندی، پلاسکو نش��د و ما هنوز نمی دانیم از این که فاجعه ی پلاسکو در بیمارستان 

گاندی تکرار نشد خوشحال باشیم یا نگران؟!

<آتش سوزی در بیمارستان گاندی هم فراموش می شود
عادت کرده ایم فاجعه را کتمان کنیم، س��اده انگاران��ه از کنار آن بگذریم و وعده های 
ب��زرگ بزرگ بدهیم ام��ا همین که روز و هفته و ماه از آن فاجعه گذش��ت، فراموش 
می کنیم که چه ش��د، چه می توانست بش��ود و چه کنیم که فاجعه تکرار نشود مثل 
همین مورد اخیر یعنی آتش سوزی در بیمارستان گاندی که یکی � دو هفته ی دیگر 
به طور کلی فراموش خواهد شد! اگرچه هشدارهای پیاپی نادیده انگاشته شد و آتش 
س��وزی رخ داد و تلفات جانی نداش��تیم اما نا بر یک عادت خطرناک، به زودی آتش 
س��وزی در بیمارستان گاندی نیز فراموش می شود مثل بسیاری از فجایع دردناک که 
به طور کلی از یادمان رفت اما غافل از آن هستیم که چنین فراموشکاری هایی، قطعاً 
یادآوری های دردناکی خواهد داشت آن قدر دردناک که آرزو خواهیم کرد کاش اندکی 

مسئولانه تر عمل کرده بودیم!

 اگر بخت یاری نمی کرد...

خوشحال باشیم یا نگران از این که »گاندی«، »پلاسکو« نشد؟!

 متعجب نشدم
ادامه از صفحه اول:

ضم��ن آنکه باید این موضوع مهم را در نظر بگیریم ش��اید عده ای تصور می کردند 
حس��ن روحانی در زمان ریاس��ت جمهوری محافظه کار و ترس��و بوده ولی از نظر 
عده ای که تصمیم گیر نیز هستند رئیس جمهور وقت به اندازه کافی ساختارشکنی 

کرده بوده که برخی از آنان نیز غیر قابل گذشت بوده است.
شاید برای درک موضوعی که بدان اشاره کردم بد نباشید به واکنش مدیر مسئول 
روزنامه کیهان نگاهی بیندازیم. او به گونه ای س��خن گفته که نشان می دهد انتظار 
بوده حس��ن روحانی حتی در انتخابات س��ال 1396 یعنی بعد از 4س��ال ریاس��ت 
جمهوری صلاحیت اش احراز نش��ود. البته اگر ذهن پیگیری داش��ته باش��یم حتما 

فراموش نکردیم که در بحبوحه آن انتخابات زمزمه های جدی عدم احراز صلاحیت 
وی شنیده می شود و به نظر می رسید خبرهایی شده ولی به نتیجه نرسیده است.

عل��ی ایح��ال بهت��ر اس��ت بع��د از ع��دم اح��راز صلاحی��ت مرح��وم هاش��می 
رون��د ای��ن  ادام��ه  منتظ��ر  و  نکنی��م  تعج��ب  اخب��اری  چنی��ن  از   دیگ��ر 

 باشیم!

سوالی  به  پاسخ  در  تهران  شهردار   )1401 )بهمن  قبل  سال  یک 
منتشر  امروز  ناایمن  ساختمان  های  لیست  آیا  اینکه  بر  مبنی 
اعلام  است؛  گفته  دادستانی  که  آن  رغم  خیر)علی  یا  می شود 
اسامی ساختمان های ناایمن منع قانونی ندارد( اظهار کرد: من 
در جریان انتشار لیست ساختمان های ناایمن هستم اما آنها را 
شهرداری تهران منتشر نخواهد کرد. وی همچنین گفته بود من 
 منتظر هستم تا پرونده این ساختمان ها را ببندم... یک سال بعد

گاندی«،  »بیمارستان  در  سوزی  آتش  بود  نزدیک  )بهمن 1402( 
تبدیل به فاجعه ای ترسناک تر »ساختمان پلاسکو« شود!

عادت کرده ایم فاجعه را کتمان کنیم، ساده انگارانه از کنار آن 
بگذریم و وعده های بزرگ بزرگ بدهیم اما همین که روز و هفته 
و ماه از آن فاجعه گذشت، فراموش می کنیم که چه شد، چه 
می توانست بشود و چه کنیم که فاجعه تکرار نشود مثل همین 
مورد اخیر یعنی آتش سوزی در بیمارستان گاندی که یکی ـ دو 

هفته ی دیگر به طور کلی فراموش خواهد شد!
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل:    استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه با اشاره 
به رأی صادر شده علیه اسرائیل توسط دادگاه بین المللی دادگستری)لاهه( به آفتاب یزد گفت:»نکته ی 
مهمی که بس��یاری به آن توجه نمی کنند و در این رأی تأثیر عمیقی داشته، قطعنامه شورای امنیت با 
بیش از 150 نظر مثبت علیه اسرائیل بود و شاید بتوان ادعا کرد این قطعنامه راه را برای تصمیم گیری 
دیوان لاهه هموارتر کرده اس��ت.« علی بیگدلی با تأکید بر این موضوع که، اس��رائیل بیش��تر از آن که 
توسط حماس تحت فشار باشد از سوی راست افراطی در تنگنا قرار گرفته افزود: »بعید می دانم به عمر 

نخست وزیری نتانیاهو قد بدهد«

<دیوان بین المللی دادگستری از اسرائیل خواست تا فورا برای جلوگیری از 
نسل کشی در غزه اقدام کند

دیوان بین المللی دادگس��تری روز جمعه با صدور دس��تور اقدامات تامینی از 
اس��رائیل خواس��ت تا اقدامات لازم را برای جلوگیری از نسل کشی و مجازات 
مرتکبان و همچنین حفظ جان فلسطینی ها انجام دهد. با این وجود عالی ترین 
مرجع قضائی س��ازمان ملل از اسرائیل نخواست تا عملیات نظامی اسرائیل در 

غزه را متوقف کند. 
اکثریت قضات دیوان بین المللی دادگس��تری به اقدامات تامینی رای دادند که 
اغلب خواسته های آفریقای جنوبی را به استثنای دستور توقف عملیات نظامی 
اس��رائیل در غزه پوش��ش می داد. آفریقای جنوبی از دادگاه درخواست آتش بس فوری کرده بود. با این 
حال دادگاه به اس��رائیل دس��تور داد که از هرگونه اقدامی که ممکن است ذیل کنوانسیون نسل کشی 
قرار گیرد خودداری کند و همچنین مطمئن شود که سربازانش هیچگونه اقدام به نسل کشی را در غزه 
مرتکب نمی شوند. همچنین اسرائیل باید اقدامات فوری برای بهبود وضعیت انسانی در غزه را انجام دهد. 
دیوان بین المللی دادگستری همچنین دستور داد که اسرائیل تمام تمهیدات لازم در حیطه قدرتش را به 
کار گیرد تا کسانی را که به نسل کشی در نوار غزه تحریک می کنند مجازات کند. قضات دیوان همچنین 

تاکید کردند که اسرائیل باید در مدت یک ماه به آن ها گزارش اقدامات خود را ارائه دهد. 
بر اساس تصمیم دیوان اسرائیل همچنین باید هر نوع اظهارنظر عمومی را که می تواند تحریک به ارتکاب 
نسل کشی در غزه تلقی شود متوقف کند. دادگاه در این دستور از اسرائیل خواست تا از تخریب مدارکی 

که می تواند در پرونده نسل کشی استفاده شود خودداری کند. 
دی��وان همچنین روز جمعه تصمیم گرفت که به عنوان بخش��ی از تصمیم اولی��ه در این زمینه، پرونده 
نسل کش��ی علی��ه اس��رائیل را به دلیل حمله نظامی به غ��زه مطرح نکند. جوآن دونوگ��و، رئیس دیوان 
بین المللی دادگس��تری جلس��ه را برای قرائت تصمیم 1۷ قاضی دیوان  در پرونده ای که به هسته  اصلی 

یکی پایان ناپذیرترین درگیری های جهان می پردازد آغاز کرد.
خانم دونوگو در دستوری که قرائت آن حدود یک ساعت به طول کشید گفت که دادگاه این پرونده را 
رد نمی کند. او اضافه کرد: »دادگاه با حساسیت از میزان فاجعه انسانی که در منطقه در حال وقوع است 

آگاهی دارد و عمیقا نگران تداوم تلفات جانی و رنج انسانی است.«
با این حال تصمیم روز جمعه تنها یک دستور موقت است. رسیدگی شکلی و ماهوی به شکایت آفریقای 
جنوبی از اسرائیل ممکن است ماه ها و بلکه سال ها طول بکشد. اسرائیل اتهام نسل کشی را رد می کند و 
از دادگاه خواسته است تا صلاحیت خود برای رسیدگی به این پرونده را رد کند. این پرونده در حالی در 
دیوان مطرح شده که آفریقای جنوبی از قضات خواسته است تا »به عنوان یک موضوع فوری«، اقدامات 

موقت را برای محافظت از فلسطینیان در غزه اعمال کنند.

در صدر فهرست درخواست های آفریقای جنوبی از دادگاه، دستور به اسرائیل برای »توقف فوری عملیات 
نظامی خود در غزه« قرار دارد. دیوان همچنین از اس��رائیل خواس��ته است تا »اقدامات معقول« را برای 
جلوگیری از نس��ل کشی اتخاذ کند و اجازه دسترس��ی به کمک های ضروری داده شود. محمد اشتیه، 
نخس��ت وزیر تشکیلات فلسطینی در بیانیه ای روز پنجش��نبه ابراز امیدواری کرده بود که این تصمیم 
»ش��امل اقدام فوری برای توقف تجاوز و نسل کش��ی علیه مردم ما در نوار غزه و انتقال سریع کمک های 

امدادی برای نجات گرسنگان و مجروحان باشد«.
تل آویو پس از هجوم شبه نظامیان حماس به اسرائیل در هفت اکتبر حملات هوایی و زمینی گسترده 
خود را به غزه آغاز کرد. این تهاجم باعث نابودی بخش وسیعی از نوار غزه و آوارگی نزدیک به ۸5 درصد 
از جمعیت ۲ میلیون و ۳00 هزار نفری این باریکه شد. تشکیلات بهداشتی حماس روز جمعه اعلام کرد 
که از آغاز درگیری ها تا کنون بیش از ۲۶ هزار فلسطینی کشته شده اند. این نهاد تاکید کرد که حدود 

دو سوم کشته شدگان زن و کودک هستند.
ارتش صهیونیس��تی مدعی اس��ت که دست کم ۹ هزار نفر از کشته ش��دگان درگیری های چهار ماهه از 
اعضای حماس بوده اند. مقامات س��ازمان ملل ابراز نگرانی کرده اند که حتی تعداد بیش��تری از مردم در 
اثر بیماری جان خود را از دس��ت بدهند. به گفته این سازمان حداقل یک چهارم از جمعیت نوار غزه با 

گرسنگی روبرو هستند.

<چرا آفریقای جنوبی؟!
علی بیگدلی در پاسخ به این پرسش که؛ چرا آفریقای جنوبی در این موضوع یعنی شکست علیه اسرائیل 
نزد دادگاه بین المللی دادگس��تری)لاهه( پیش��قدم شد؟ می گوید: این موضوع را باید با دو دلیل تشریح 
کرد؛ نخست این که آفریقای جنوبی خود قربانی »آپارتاید« است و دو دیگر این که؛ کیپ تاون به همان 
اندازه که به چین و روسیه نزدیک شده است از آمریکا و غرب فاصله گرفته ضمن آن که، هم امریکا و 
اروپا و نیز دبیر کل سازمان ملل به شدت به دنبال پیاده سازی طرح دو دولت در یک سرزمین هستند و 

فضای بین المللی نیز این امتیاز را داد تا دیوان لاهه به شکایت آفریقای جنوبی ترتیب اثر بدهد.

<هم نتانیاهو مخالف است هم فلسطینی ها!
این استاد تاریخ در ادامه به اشاره به این موضوع عجیب که واکنش و موضع اسرائیلی ها و فلسطینی ها 
نس��بت به پیاده سازی طرح دو دولت در یک سرزمین منفی اس��ت می افزاید: طرح موضوع فلسطین و 
غزه در ش��ورای امنیت س��ازمان ملل و کس��ب بیش از 150 رأی مثبت علیه نس��ل کشی باعث شد تا 
مقدمات محکومیت تل آویو در رفتاری که جنایتکارانه و علیه بشریت تلقی می شود در دیوان بین المللی 
دادگستری فراهم شود همین موضوع البته باعث شد تا خشم جهانیان علیه اسرائیل برانگیخته شود و 
به همین دلیل اس��ت که می گویم طی ۷5 س��الی که اسرائیل به وجود آمده، انزجار عمومی جهانیان تا 

به این حد گسترش پیدا نکرده بود.
بیگدلی می گوید: اعضای غربی شورای امنیت همچنین باعث شدند تا قطعنامه علیه اسرائیل رأی موافق 
بیاورد که ضمن به وجود آوردن بدنامی تاریخی برای نتانیاهو و اسرائیل، فشارهای بین المللی برای تحقق 

طرح دو دولت درون یک سرزمین نیز افزایش پیدا کند.

<راست افراطی اسرائیل محکوم به شکست است
این استاد تاریخ و روابط بین الملل در ادامه به عقاید افراطی و خطرناک جناح حاکم و حامیان نتانیاهو 
اشاره کرده می گوید: هر فرضیه ای که در مورد حملات هفتم اکتبر به واقعیت نزدیک تر باشد یک نتیجه 
بیش��تر در پی نخواهد داش��ت و آن این که؛ فارغ از نتیجه ی نهایی جنگ حماس علیه اسرائیل، راست 
افراطی که عقاید وحشتناکی نیز در مورد غیر اسرائیلی ها دارند روز به روز بیشتر مضمحل شوند و عملًا 

دیگر جایی در هرم قدرت در اسرائیل نخواهند داشت.

<اسرائیل رو به اضمحلال است
وی در پای��ان می گوید: اگرچه آراء دیوان بین المللی دادگس��تری ضمانت اجرایی کافی ندارد اما وجهه  
اسرائیل نزد افکار عمومی جهانی را به شدت تخریب کرده و این کشور در بدترین وضعیت ممکن قرار 

گرفته که خود نشان از رو به اضمحلال بودن این رژیم با حاکمانی است که عقاید افراطی دارند. 
بیگدلی به این نکته نیز اش��اره کرد که اگرچه دادگستری لاهه فقط در موضوع اختلافات بین کشورها 
ورود پیدا می کند مگر این که موضوع جنایت جنگی، نس��ل کش��ی و اقدام علیه بش��ریت باش��د فلذا 
رس��یدگی به پرونده ی درخواس��تی از س��وی آفریقای جنوبی علیه اس��رائیل به خودی خود مؤید این 
حقیقت اس��ت که دادگاه بین المللی دادگس��تری جنایت جنگی بودن رفتار اس��رائیلی ها را پذیرفته که 

پرونده را رسیدگی کرده است.
وی تأکی��د می کند: فارغ از لازم الاجرا بودن و نبودن آرای لاهه، همین مقدار نیز برای آفریقای جنوبی 

یک پیروزی و برای نتانیاهو اسرائیل یک شکست در گستره ی جهانی محسوب خواهد شد.

چگونهشخصیتبرندباعثجذبمصرفکنندهمیشود؟

ادامه از صفحه اول:
تعبیر »برندها شبیه انسان ها هستند« اصطلاحی رایج در ادبیات بازاریابی است. در پی این قیاس این گونه 
برداشت می شود که شباهت برندها به انسان ها تنها در نمای بیرونی و تصویرشان نیست؛ بلکه از لحاظ 

خصوصیات منحصربه فردشان نیز به هم شبیه هستند.
یک برند برای آن که قدرتمند باشد، وظیفه دارد نسبت به هویت خود وفادار بماند. برای هویت برند ابعاد 

مختلفی در نظر گرفته شده است که عبارتند از:
اجزای ظاهری و گرافیکی برند، شخصیت برند، ارتباط برند با مخاطبین، فرهنگ، کیفیت و سایر عوامل

 برنده��ا قادرند طبقات اجتماعی مثبت، ج��ذاب و معناداری را به نمایش بگذارند که مش��تریان تمایل 
دارند . هویت خود را با آن ها بشناسانند. همچنین آن ها حامل معانی نمادین بسیاری هستند، لذا می توانند 

به مشتریان در دستیابی به اهداف اساسی هویتی شان کمک کنند.
برند را می توان به عنوان مکانیسمی جهت متعهد کردن خریدار و فروشنده در یک رابطه بلندمدت توصیف 

نموده و نقش��ی اساس��ی را برای آن در ایجاد این رابطه تعریف کرد. از این رو، برند می تواند به عنوان یک 
ابزار تدافعی بازاریابی به منظور حفظ مشتریان فعلی و نیز به عنوان یک ابزار تهاجمی بازاریابی برای جذب 
مشتریان جدید عمل کند. از عوامل مهم و مؤثر در ایجاد تداعی های ناشی از برند، تبلیغات است. تبلیغات 
برند هم باید ش��امل مضامین احساسی باشند. احساس��ات و محتوا از جمله محرک های موثر در تهییج 
احساسات فردی دربارة یک برند هستند. تجربیات مطلوب در ارتباط با برند، سبب تحریک عشق و علاقه 
به برند می ش��وند؛ ازاین رو بازاریاب ها باید تلاش کنند میزان لذت مش��تریان را افزایش دهند. همچنین 
رضایت از کارکرد محصول، رضایت از خدمات و رضایت از منصفانه بودن قیمت، عش��ق به برند را تحت 
تأثیر قرار می دهند. با افزایش رضایتمندی مس��تمر در یک دورة زمانی طولانی و کاهش مجموعه تأمل 

فرد، امکان ایجاد عشق نسبت به برند افزایش می یابد.
برندهای قوی اعتماد مشتریان را نسبت به خرید ناملموس افزایش می دهند و مشتریان را قادر می سازند 
تا محصولات ناملموس را بهتر تجس��م کرده و درک کنند. آن ها ریس��ک ادراک ش��ده مش��تریان را در 
خریداری خدماتی که ارزیابی اولویت خریدشان دشوار است، کاهش می دهند. یک برند قوی اساساً وعده 
رضایت آتی می باشد که ترکیبی است از آنچه که شرکت درباره برند می گوید، آنچه که دیگران درباره آن 
می گویند و اینکه چگونه شرکت به ارائه محصولات می پردازد و همه ی این ها از دیدگاه مشتری در نظر 

گرفته می شود. رابطه مشتریان با برند و ویژگی های آن بر پایه ادراکات مشتریان است، که کاملًا ذهنی 
است. مس��لماً ادراکات برند، دقیق یا نادقیق، اساس فرآیند تصمیم گیری مصرف کننده است. برندی که 
دائما با اس��تانداردهای کیفیتی بالا و نقص و ایراد اندک درک می ش��ود، نمایانگر برندی قوی و ارزشمند 
اس��ت. برندهای قوی در جهان هر کدام جایگاه خاص��ی را در ذهن مصرف کنندگان دارند، از این جهت 
برندهایی منحصربه فرد محسوب می شوند که تقریباً در تمامی دنیا، در ذهن همه افراد جایگاه ثابتی داشته 

باشند. ایجاد ارزش برند در بسیاری از شرکت ها امروزه از مهمترین اولویت هاست.
برند، منشأ محصول را به مشتری نشان داده و از مشتری و تولیدکننده در مقابل رقبایی که در تلاش برای 
ارائه محصولات مش��ابه هستند، محافظت می کند. برندها می توانند بستری برای مصرف کنندگان فراهم 

کنند تا کالاها و خدمات را شناسایی کرده و با آن ها پیوند برقرار نمایند.
موفقیت برند در طول زمان بر اس��اس ش��مار مشتریانی که یک بار محصول را خریداری کرده اند نیست، 
بلکه براساس شمار مشتریانی است که خریداران دائمی برند هستند. این امر به وضوح اهمیت و تاکید بر 
مقوله وفاداری مشتریان را به شرکت ها نشان می دهد. هنگامی که برند در ذهن مشتریان معانی مثبت، 
برجسته و انحصاری ایجاد کند، آن ها را به مشتریانی مقاوم تبدیل می کند که حاضر به تغییر یا تعویض 

برند خود نیستند.

 دادگاه بین المللی دادگستری)لاهه( علیه اسرائیل رأی داد علی بیگدلی؛ استاد تاریخ و روابط بین الملل دانشگاه در گفتگو با آفتاب یزد آثار و تبعات این رأی را بررسی می کند

»نتانیاهو« شکست »حماس« و سقوط »غزه« را نخواهد دید!

< پیام تبریک امیرعبداللهیان به آفریقای جنوبی به مناسبت موفقیت در دیوان بین المللی دادگستری
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران به دولت و ملت آفریقای جنوبی به مناسبت موفقیت 
در دیوان بین المللی دادگسـتری تبریک گفت.به گزارش ایسـنا، حسین امیر عبداللهیان در 
این ارتباط در صفحه اجتماعی ایکس نوشـت: »موفقیت آفریقای جنوبی در دیوان بین المللی 
دادگسـتری در جریان طرح شکایت از رژیم صهیونیستی را به دولت و ملت آفریقای جنوبی، 
ملت فلسـطین و خانم نالدی پاندور، وزیر امور خارجه این کشور تبریک می گویم.بار دیگر بر 

حمایت جمهوری اسلامی ایران از ابتکار عمل دولت آفریقای جنوبی تصریح می کنم.
امروز مقامات رژیم جعلی اسـراییل منفورترین افراد نزد افکار عمومی جهان هستند که باید 
به دلیل ارتکاب نسل کشـی و جنایات بی سابقه جنگی علیه فلسطینیان فورا به دست عدالت 
سپرده شوند.لازم است تاکید کنم حمایت همه جانبه کاخ سفید از جنایات صهیونیست ها نیز 
هیچگاه فراموش نخواهد شد و مورد توجه و پیگیری افکارعمومی قرار دارد.از همه ی همتایانم 
در کشـورهای جهـان تقاضا دارم از اقـدام آفریقای جنوبی در دیوان بین المللی دادگسـتری 

حمایت کنند.«

< استقبال اردوغان از حکم دیوان لاهه در پرونده نسل کشی در غزه
رئیـس جمهور ترکیـه از رای اخیر دیـوان دادگسـتری بین المللی علیه رژیم صهیونیسـتی 
اسـتقبال و نسـبت به تاثیر این حکم در متوقف شدن نسل کشـی این رژیم در نوار غزه ابراز 
امیـدواری کرد.به گزارش ایسـنا، »رجب طیب اردوغان«، رئیس جمهـور ترکیه در پی صدور 
حکم دیوان دادگسـتری بین المللی در پرونده شـکایت آفریقای جنوبی از رژیم صهیونیستی 
به اتهام نسـل کشـی از این حکم اسـتقبال کـرده گفت امیدوار اسـت که ایـن حکم باعث 
 متوقف شـدن حمـلات »غیرانسـانی« رژیـم صهیونیسـتی علیـه غیرنظامیان فلسـطینی 
شود.به نوشـته »خبرگزاری فرانسه«، اردوغان در بیانیه ای که در رسانه های اجتماعی انتشار 
یافت گفت که از حکم اخیر دیوان دادگسـتری بین المللی در شـهر لاهه هلند که خواسـتار 
اقدام رژیم صهیونیسـتی در وضع تدابیر اضطراری برای جلوگیری از نسـل کشی در نوار غزه 
شد استقبال کرده و این حکم را ارزشمند می داند.دیوان دادگستری بین المللی در شهر لاهه 
امروز به رژیم صهیونیسـتی دسـتور داد از نسل کشی علیه فلسطینی ها جلوگیری کرده و در 
عملیاتش در نوار غزه اقدامات بیشتری برای کمک به غیرنظامیان انجام دهد.این دیوان هنوز 
درباره محور اصلی پرونده شکایت آفریقای جنوبی – اینکه در نوار غزه نسل کشی اتفاق افتاده 
اسـت – رای نداده اسـت. این دیوان مستقر در لاهه در پی شـکایت آفریقای جنوبی از نسل 
کشـی رژیم صهیونیستی در غزه اخیرا تشکیل جلسه داد و دادستان های این دادگاه طی دو 
روز به بررسـی شواهد ارائه شـده و نیز دفاعیات نماینده تل آویو پرداختند. »جوآن داناهیو«، 
رئیس دیوان دادگسـتری بین المللی امروز با قرائت حکم اولیه این دادگاه گفت: این دادگاه از 
فاجعه کنونی در غزه اطلاع دارد و قتل مستمر در آنجا را محکوم می کند.رئیس جمهور ترکیه 
در واکنـش خود بـه این حکم گفت: »ما امیدواریم که حملات اسـرائیل علیه زنان، کودکان و 

سالمندان به پایان برسند.«
اردوغان اظهار کرد ترکیه تلاشهایش را برای »ایجاد یک آتش بس و اطمینان پیدا کردن نسبت 
به مسیر رسیدن به صلح دائمی« ادامه خواهد داد.اردوغان پیش از این نیز اعلام کرده بود به 
آفریقای جنوبی اسناد و مدارکی در پشتیبانی از پرونده »نسل کشی« علیه رژیم صهیونیستی 
در دیوان دادگسـتری بین المللی ارائه می کند.او در صحبت های امروزش بیان داشـت: »ما به 
این روند ادامه خواهیم داد تا تضمین کنیم جنایات جنگی علیه غیرنظامیان بی گناه فلسطینی 

بدون مجازات نمانند.«

 <آفریقای جنوبی از حکم دیوان دادگستری بین المللی استقبال کرد
دولت آفریقای جنوبی از حکم دیوان دادگسـتری بین المللی در تایید درخواستش برای وضع 
تدابیـر اضطراری علیه رژیم صهیونیسـتی به منظور متوقف کردن نسـل کشـی در نوار غزه 
تمجید کرد.به گزارش ایسـنا، دولت آفریقای جنوبی از حکم امروز جمعه دیوان دادگسـتری 
بین المللی به نفع پرونده شـکایتش از رژیم صهیونیسـتی به اتهام نسل کشی نزد این دیوان 

استقبال کرده و آن را یک »پیروزی تعیین کننده« خواند.
به نوشـته خبرگزاری »رویترز«، دیوان دادگسـتری بین المللی در شـهر لاهـه امروز به رژیم 
صهیونیستی دستور داد از نسل کشی علیه فلسطینی ها جلوگیری کرده در عملیاتش در نوار 

غزه اقدامات بیشتری برای کمک به غیرنظامیان انجام دهد.
رژیم صهیونیستی مدعی شد که اتهامات مطرح شده از سوی آفریقای جنوبی در این پرونده 
»غلط« و »به طرز فاحشی تحریف شده« هستند و در ادعایی گزاف گفت که »حداکثر تلاش« 
را بـرای اجتنـاب از تلفات غیرنظامیان انجـام می دهد.آفریقای جنوبی با ایـن اتهام که رژیم 
صهیونیسـتی در جریان عملیات نظامی خود در نوار غزه، کنوانسـیون منع نسل کشـی مورخ 
1۹48 را نقض کرده اسـت، در روز 2۹ دسامبر شکایتی را علیه اسرائیل در دیوان دادگستری 

 بین المللی مطرح کرد.
این دیوان مستقر در لاهه در پی شکایت آفریقای جنوبی از نسل کشی رژیم صهیونیستی در 
غزه اخیرا تشـکیل جلسه داد و دادسـتان های این دادگاه طی دو روز به بررسی شواهد ارائه 
شـده و نیز دفاعیات نماینـده تل آویو پرداختند. »جوآن داناهیو«، رئیس دیوان دادگسـتری 
بین المللی امروز با قرائت حکم اولیه این دادگاه گفت: این دادگاه از فاجعه کنونی در غزه اطلاع 
دارد و قتل مستمر در آنجا را محکوم می کند.رئیس دیوان گفت: آفریقای جنوبی طی جلسات 
آنچه را که در غزه رخ می دهد نقض توافقنامه درباره منع نسـل کشـی دانست. اما دادگاه در 
حال حاضر حکم نخواهد کرد که آیا اسـرائیل تعهدات مربـوط به این توافقنامه را نقض کرده 
اسـت یا خیر. با این حال دادگاه درخواسـت اسرائیل برای کنار گذاشتن پرونده را رد می کند. 
تمـام طرف های عضو می تواننـد در صورتی که طرف دیگری مرتکب نقض هایی شـود، آن را 
به دادگاه بکشـانند. رئیس دیوان بین المللی دادگستری تأکید کرد: شروط برای اتخاذ تدابیر 
موقت فراهم است. اسرائیل باید اقدامات لازم را برای ممانعت از قتل یک مجموعه از انسان ها 
یا آسـیب رساندن شدید به آن ها اتخاذ کند. اسرائیل باید تمام اقدامات لازم را برای ممانعت 
از کشـتار جمعی و نسل کشی در غزه اتخاذ کند. اسـرائیل باید فورا تدابیری را برای ممانعت 
از ویرانی و تخریب در غزه اتخاذ کرده و گزارشـی را به دادگاه درباره تمام تدابیر موقت ظرف 
یک ماه ارائه کند.وزارت امور خارجه آفریقای جنوبی در بیانیه ای اعلام کرد: »حکم امروز یک 
پیروزی تعیین کننده برای حاکمیت قوانین بین المللی و یک تحول چشمگیر در جستجو برای 
عدالت برای مردم فلسـطین اسـت.« این وزارتخانه تصریح داشت: »آفریقای جنوبی صادقانه 
امیدوار اسـت که اسـرائیل اجرای این حکم را بی اثر نکند چرا که علنا تهدید به این کار کرده 
است و امیدواریم به جای آن به این حکم کاملا پایبند باشد همانطور که ملزم به انجام این کار 
اسـت.«وزارت خارجه آفریقای جنوبی خاطرنشان کرد که به اقداماتش در چارچوب نهادهای 
مربوط به حاکمیت جهانی به منظور محافظت از حقوق فلسـطینی ها در نوار غزه ادامه خواهد 
داد.»فیکیله مبالولا«، دبیرکل حزب حاکم آفریقای جنوبی موسوم به حزب کنگره ملی آفریقا 
نیـز به خبرنگاران گفت: »این حکـم یک نقطه عطف برای همه آنهایی اسـت که می خواهند 
شـاهد صلح در فلسـطین باشـند.« مقامهای حزب حاکم به همراه سـیریل رامافوسا، رئیس 
جمهور آفریقای جنوبی در یک نشسـت این حزب به تماشـای پخش زنده قرائت حکم دیوان 
پرداختنـد.در پی قرائت این حکم رئیس جمهور آفریقای جنوبی بـه همراه وزیران دولتش و 

دیگر اعضای حزب حاکم شـادمانی کردند. کلایسون مونی یلا، سخنگوی وزارت امور خارجه 
آفریقـای جنوبی در شـبکه اجتماعی ایکس نوشـت: »بگذارید تاریخ ثبـت کند که آفریقای 
جنوبی سردمدار معنا بخشیدن به مفهوم هرگز تکرار نشدن جنایات در جامعه بین المللی شد. 
مردم فلسـطین حق زندگی دارند.«رامافوسـا قرار است بیانیه ای در واکنش به این حکم را در 

یک سخنرانی سراسری قرائت کند.

< واکنش نتانیاهو به حکم دیوان دادگستری بین المللی
در پی صدور رای اولیه دادگاه دادگستری لاهه که در آن رژیم صهیونیستی به اتخاذ اقداماتی 
برای جلوگیری از نسـل کشـی در غزه فراخوانده شـده است، نخسـت وزیر این گفت که این 
رژیم »به محافظت از خود« در برابر جنبش فلسـطینی حماس ادامه می دهد.به گزارش ایسنا، 
دیـوان بین المللی دادگسـتری )ICJ( به »اسـرائیل« دسـتور داد تا تمامی اقدامـات را برای 
جلوگیری از هرگونه جنایت نسل کشی در نوار غزه اتخاذ کند.در پی صدور این حکم بنیامین 
نتانیاهو، نخسـت وزیر رژیم صهیونیسـتی مدعی شـد: تعهد اسـرائیل به قوانین بین المللی 
 تزلزل ناپذیر اسـت! اما تعهد ما برای ادامه دفاع از مردم خود نیز به همان اندازه تزلزل ناپذیر

 است.
به گزارش اسـپوتنیک، نتانیاهو مدعی شـده اسـت: جنگ ما در حال انجام اسـت. اما علیه 
حماس، نه علیه جمعیت غیرنظامی فلسـطین!وی هم چنین در ادامه توجیهات افزوده اسـت: 
اسـرائیل به ارائه کمک های بشردوسـتانه به نوار غزه ادامه خواهـد داد و هر کاری که ممکن 
اسـت برای نجات جان غیرنظامیـان انجام می دهد!اظهارات نتانیاهو در حالی اسـت که بیش 
از 26 هزار غیرنظامی تاکنون در غزه شـهید شـده، بیش از 60 هزار تن زخمی و تقریبا تمامی 
ساکنان باریکه غزه آواره شده اند و رژیم صهیونیستی مانع دسترسی اهالی غزه به کمک های 
اولیه می شـود؛ امری که آفریقای جنوبی را به ارائه شـکایت از رژیم صهیونیسـتی در دادگاه 

دادگستری بین المللی واداشت.

< واکنش مصر به تصمیم دادگاه بین المللی دادگستری درباره جنایت نسل کشی در غزه
میدل ایسـت نیوز نوشـت: مصر از رژیم صهیونیستی خواست تا با اجرای فوری تمام اقدامات 
منـدرج در تصمیم دیوان بین المللی دادگسـتری به قوانین بین المللی و حقوق بشردوسـتانه 

بین المللی تمکین کند.

 <فرانسه خواستار پایبندی اسرائیل به قوانین بین المللی شد 
وزارت امـور خارجه فرانسـه در بیانیـه ای به صدور حکم از سـوی دادگاه دیـوان بین المللی 
دادگستری علیه اسرائیل واکنش نشان داد. وزارت خارجه فرانسه در این بیانیه تصریح کرده 
است: »ما عمیقاً به احترام به قوانین بین المللی متعهدیم و بر حمایت خود از دیوان بین المللی 
دادگسـتری تأکیـد می کنیم.« در ادامه این بیانیه آمده اسـت: »فرانسـه در حال تلاش برای 
دسـتیابی به آتش بس اسـت و بارها اهمیت پایبندی اسرائیل به قوانین بین المللی را یادآوری 

کرده است.«

 <حماس خواستار وادار کردن رژیم صهیونیستی به اجرای حکم دیوان بین المللی دادگستری شد
میدل ایسـت نیوز نوشت: جنبش مقاومت اسـلامی حماس از جامعه جهانی خواست که رژیم 
صهیونیسـتی را به اجرای مصوبات دیوان بین المللی دادگستری و توقف کشتار دسته جمعی 

فلسطینیان وادار کند.

اخبارمرتبط

قطعنام�ه ی ش�ورای امنی�ت س�ازمان مل�ل در تصمی�م دادگاه بین الملل�ی 
دادگستری)لاهه( تأثیر غیر قابل انکاری داشت که باید به آن توجه کرد

علی بیگدلی: اگرچه آراء دادگاه بین المللی دادگس�تری)لاهه(، ضمانت اجرایی 
کافی ندارد اما همین رأی می تواند اضمحلال اسرائیل را با سرعت بیشتری رقم 

بزند

 بیگدلی: طی 75 سالی که از عمر اسرائیل می گذرد تل آویو هیچگاه تا این اندازه نزد افکار عمومی جهانی منفور نبوده است 



آفتاب یزد - رضا بردستانی: لابد تیتر انتخابی به مذاق خیلی از دوستان و هواداران 
حسن روحانی چندان خوش نیاید اما بر این باوریم، رد صلاحیت حسن روحانی از سوی 

شورای نگهبان، لطفی بود که شامل حال حسن روحانی شد.

< از سقیفه تا... اصلًا چرا روحانی کاندیدا شد!
در فقره ی رد صلاحیت حســن روحانی، موافقان و مخالفان موضگیری هایی داشــتند 
از همه عجیب تر، واکنش کریمی قدوســی بود که نوشــت: »کسی که استعداد و اراده 
سقیفه ســازی را داشت توسط شورای محترم نگهبان رد صلاحیت شد.« این اظهار نظر 
طبیعتاً واکنش برانگیزترین موضعگیری بود مثلًا احمد زیدآبادی، روزنامه نگار در واکنش 
به اظهارات جواد کریمی قدوســی، نماینده مشهد در مجلس یازدهم در کانال تلگرامی 
خود نوشــت: کریمی قدوســی عضو جبهۀ پایداری در مجلس با اشاره به رد صلاحیت 
حســن روحانی نوشته است: »کسی که اســتعداد و اراده سقیفه سازی را داشت توسط 
شورای محترم نگهبان رد صلاحیت شد.« خب، این یعنی چی؟ یا عباس عبدی در ایکس 
)توییتر سابق( می نویسد: »در نقد ردصلاحیت روحانی، به گذشته او اشاره می شود، ولی 
چنین فهمیده می شود که ردصلاحیت ها... ربطی به گذشته ندارد.« و همچنین منصوره 
معصومی اصل، عضو ارشد گروه شریان، وابسته به مهرداد بذرپاش هم گفت: »از شورای 
نگهبان بابت ردصلاحیت حســن روحانی معلوم الحال که صدها بار... شمشــیر کشید، 
 تشــکر می کنیم. چرا کاری کرده اید که روحانی جــرات پیدا کرد در انتخابات خبرگان 

ثبت نام کند؟«
حسین شریعتمداری نیز واکنش از نوعی دیگر نشــان داد و گفت: »آقای روحانی طی 
بیانیه ای که در اعتراض به رد صلاحیت خود منتشر کرده که در آن سوابق متعدد خود 
را گفته؛ در پاســخ باید گفت: اولاً به فرموده حکیمانه حضرت امام، »میزان حال فعلی 
افراد است«. کم نبوده اند کسانی که شورای نگهبان در بررسی صلاحیت آن ها به مواردی 
برخورده که برایش تازگی داشــته و پیشتر از آن با خبر نبوده است. ثانیاً آقای روحانی 
گفتــه چرا دلایل ردصلاحیتم را نمی گویید. باید گفت که شــورای نگهبان برای حفظ 
حرمت نامزدهای ردصلاحیت شــده، از اعلام دلایل ردصلاحیت خودداری می کند. این 
یک منع شرعی و اخلاقی است. در ضمن شورا منع قانونی هم دارد. اما شورای نگهبان 
دلایل ردصلاحیت نامزدها را درصورت درخواست آن ها به خودشان اعلام می کند و انتشار 
آن از سوی نامزدها منع قانونی ندارد و کاملا آزاد است. جناب روحانی می تواند دلایل را 

بپرسد و بعد منتشر کند. «
دوستان و یاران حسن روحانی نیز به طور طبیعی از این رد صلاحیت ناخرسند شدند و 

واکنش هایی نشان دادند.
محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور در دولت دوازدهم معتقد است: »این رویه که 
تمام رؤسای جمهور قبلی را با نظام دارای زاویه نشان دهند، به سود چه کسی است؟ آیا 
گمان نمی کنند این حذف و طرد حتی به خود آن ها هم می رسد؟ چه اتفاقی افتاده که 
نماینده سه دوره مجلس خبرگان برای ادامه حضور در این مجلس یکباره فاقد صلاحیت 
تشخیص داده می شود؟ آیا مردم می پذیرند که دلیل آن غیرسیاسی است؟ آن ها می دانند 
ردصلاحیت دکتر روحانــی، عزم او را برای تقویت نهاد انتخابــات کاهش نخواهد داد. 
مشروعیت، مقبولیت و قدرت جمهوری اسلامی وابسته به مردم است و طرفداران حقیقی 

انقلاب و نظام اجازه انحراف از این اصل بنیادین را نخواهند داد.«
آذری جهرمی، وزیر ارتباطات دولت روحانی در واکنش به ردصلاحیت وی نوشت: »نقل 
اســت که روزی فردی به پزشکی مراجعه کرد و چنین شرح حال گفت: »جناب دکتر، 
شرایط بدی بر جسم من حاکم شده که دست بر هر جای تنم می گذارم، درد می گیرد.« 
دکتر او را معاینه کرد و گفت: »بزرگوار، آنچه آسیب دیده است؛ دست شماست!« ... تعادل 
در ریزش و رویش ها، طبیعت یک سیستم زنده است. اما اگر ریزش ها شدت یافت و طرد 
کردن و محدود کردن دایره نیز به صورت ارادی و با شدت بر آن اضافه شد؛ سیستم به 
سمت پیری و ناکارآمدی خواهد رفت. ایراد در سیستم را باید یافت و درمان کرد، نسخه 
حذف افراد یا پیاده سازی آن ها از قطار انقلاب از ابتدا هم روشن بود که شفابخش نیست؛ 

روال درمان را تدبیری دیگر باید...«
رســول منتجب نیا، چهره سیاســی اصلاح طلب درباره ردصلاحیــت روحانی می گوید: 
ردصلاحیت باید بر مبنای قانون و ضابطه مند باشــد...، گرایش سیاســی و انگیزه های 
جناحی و حزبی. ردصلاحیت روحانی یعنی کسی که در نظام مسئولیت داشته، ۸ سال 
رئیس جمهور بوده، چند دوره نماینده مجلس، جانشین فرمانده جنگ و ... بوده، هزینه 
بسیار ســنگینی برای نظام دارد. این برخوردها سبب می شــود همان درصدی هم که 

می خواهند در انتخابات شرکت کنند دلسرد شوند... «
اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در دولت های یازدهم و دوازدهم نوشــت: 
»دیروز گفتگویی با دکتر روحانی داشتم. خبر رد صلاحیت او اگرچه دور از پیش بینی ها 
نبود، اما امید داشــتم در ایام خطیر کنونی چنین نشــود. او کســی است که در دوران 
ریاســت جمهوری خود زحمات زیادی برای کشور کشید و خطرات بزرگ بین المللی را 
از ایران دور کرد؛ اگرچه به دلیل موانع و مشکلاتی نتوانست موفقیت دوره اولش را تکرار 
کند، اما به دلیل تجربه گران بهایی که ســال ها در مناصب مختلف کسب کرده، سرمایه 

گرانقدری برای ایران است. اکنون شورای نگهبان باید به این پرسش پاسخ دهد چگونه 
کســی که سال ها دبیر و رئیس شــورای عالی امنیت ملی بوده و چند دوره در مجلس 
خبرگان رهبری و مجلس شــورای اسلامی حضور داشــته و ۶ سال پیش هم رأی ۲۴ 
میلیونی از مردم گرفته، برای انتخابات پیش رو رد صلاحیت می شود؟ مردم می پرسند 
این چه سازوکاری است که در هر انتخاباتی بسیاری از شخصیت ها و مسئولان عالی رتبه 
مثل رؤســای جمهور و... ردصلاحیت شده یا کنار گذاشته می شوند؟ این چه مصلحتی 
اســت که با رد صلاحیت جمع زیادی از نامزدهای انتخابات مجلس، شــرایط برگزاری 
انتخابات پرشــور و رقابتی نادیده گرفته می شــود؟ آیا نشانی از توجه به مصالح مردم و 
منافع ملی در این تصمیمات دیده می شــود؟ کشور با مسائل پیچیده و دشوار اقتصادی 
و اجتماعی و سیاســی روبروست و اوضاع منطقه ای و بین المللی مخاطره آمیز است؛ اگر 
ضربه به امید مردم و کوچک کردن دایره نظام مضاعف کردن تهدیدات باشد، همبستگی 
ملی و حضور مردم در صحنه باطل السحر مخاطرات است. در همه تصمیمات، باید منافع 
همه ایرانیان را در نظر داشت چرا که امروز بیش از هر زمان دیگر نیازمند احیای امید و 

جلب اعتماد مردم هستیم.«

< رد صلاحیت در انتخابات مجلس خبرگان رهبری 
        با رد صلاحیت در انتخابات ریاست جمهوری و مجلس، تفاوت هایی دارد

خیلی ها، رد صلاحیت حســن روحانی برای شــرکت در انتخابات مجلس خبرگان را با 
ردصلاحیت روسای جمهوری پیشین )محمود احمدی نژاد و مرحوم هاشمی رفسنجانی( 

مقایسه کرده، آن را در کنار هم قرار دادند که ذکر چند مطلب ضروری است:
اولاً: رد صلاحیــت در انتخابــات مجلس خبرگان با رد صلاحیت در انتخابات ریاســت 

جمهوری و مجلس، تفاوت هایی دارد
ثانیاً: بارها اعلام شده، تأیید و رد صلاحیت های قبلی در بررسی های بعدی تأثیری ندارد

ثالثــاً: عضویت چندین دوره ای در مجلــس خبرگان نیز تضمینی برای تایید صلاحیت 
نیست

رابعاً: کســی منکر جایگاه سیاسی - امنیتی حســن روحانی و همچنین خدمات او به 
انقلاب نیست اما خدمات و رد صلاحیت ها را در یک مجموعه قرار دادن به عنوان دلیلی 
بــرای تایید صلاحیت ضمن آن که رنگ و بوی گروکشــی می دهد این موضوع که در 
کنار خدمات شــاید خطاهایی نیز صورت پذیرفته را منتفی نمی کند )مرحوم هاشمی 
رفســنجانی در گفتگویی صمیمانه با دانشــجویان در زمان حیات خود در پاسخ به این 

پرسش که آیا خیانت کرده اید؟ گفت: »خیانت قطعاً نه اما حتماً خطاهایی داشته ام!(
خامســاً: از آن جایی که روحانی حتماً درصدی احتمال برای رد صلاحیت خود در نظر 
گرفته بوده است به نظر می رسد دوستان و هواداران و نزدیکان وی نیز در ابراز نظر، اندکی 

به این احتمال اندک نیز توجه داشته باشند.

< شورای نگهبان به داد حسن روحانی رسید!
در فقره ی اخیر یعنی؛ رد صلاحیت روحانی از ســوی شورای نگهبان، سخت معتقدیم 
این رد صلاحیت برای حسن روحانی، سراسر لطف بود. برخی، در نقد این رد صلاحیت 
نوشته اند: »هزینه ی سنگینی برای نظام دارد« که در پاسخ باید گفت: اول این که؛ نظام 
)تقریباً هیچ نظامی در دنیا( قطعاً قائم به فرد نیســت، دو دیگر این که؛ تایید صلاحیت 
می شــد و رای لازم را کسب نمی کرد هزینه ســازتر بود یا رد صلاحیت شدن از سوی 

شورای نگهبان!؟

< ضعف دولت بعدی، قوت دولت قبلی نیست
نظرات موافق و مخالف بســیاری را مطالعه کردیم. هشت سال حسن روحانی نیز پیش 
چشم مان است. نه حسن روحانی آن رئیس جمهور خارق العاده ای بود که برخی تلاش 
می کنند به رخ بکشــند و نه اساساً حســن روحانی در هشت ساله ی ریاست جمهوری، 

مدیریت آن چنانی داشته اســت که نبود او را یک خسران نگران کننده به شمار آوریم 
هرچند معتقدیم او در چینش کابینه از نخبگانی کاربلد بهره برد که دولت سیزدهم در 

انتخاب کابینه به این مهم چندان توجهی نشان نداد.
در کنار برخی ســوء تدبیرها، ناپاســخگویی ها، عزل و نصب ها، دخالت ها و انتقادها را 
برنتافتن ها و منهای برجام که عمری کوتاه داشــت و عملًا به بار ننشســته، خشکید و 
همچنان معتقدیم اگر بسیاری از اتفاقات از جمله بدعهدی ترامپ نبود برجام می توانست 
بســیاری از مشکلات قبلی و فعلی کشورمان را حل کند، با نیم نگاهی به کارنامه دولت 
حسن روحانی، باید دوران هشت ساله ی او را من حیث المجموع، ناموفق دانست، حال 
اینکه، چون دولت ســیزدهم تا به این جا کارنامه موفقی نداشته، دلیل بر قوت و قدرت 
دولت و رئیس دولت قبل نیست که برخی این گونه بر سر و سینه می کوبند و یا بالا بودن 
تورم در دولت فعلی، پیچیده شــدن معضلات معیشتی و اقتصادی در دولت سیزدهم، 
ســخت تر شدن مالیات ستانی در دولت ســیدابراهیم رئیسی و... به منزله ی صفر بودن 
تورم یا گل و بلبل بودن وضعیت معیشتی و نیز معاف بودن همه از مالیات دهی نیست. 
شاید بهتر باشد ســاده تر به موضوع نگاه کنیم و آن این که؛ شخصی )که دست بر قضا 
هشت سال رئیس جمهور بوده و چندین دوره نیز عضو مجلس خبرگان و مجلس شورای 
اسلامی( در انتخابات مجلس خبرگان رهبری ثبت نام کرده و موفق نشده تا از فیلترهای 
شــورای نگهبان عبور کند دلیل را به قول حسین شریعتمداری، فرد رد صلاحیت شده 

می تواند از شورای نگهبان بپرسد و اعلان عمومی کند!

< نه از خوشــحالی جماعتی که از رد صلاحیت حسن 
روحانی ســر ذوق آمده اند خوشــحال هستیم و نه با 
کسانی که رد صلاحیت حسن روحانی را بر نتافتند، هم 
عقیده ایم امــا معتقدیم خودِ ثبتِ نام در یک انتخابات 
)شورای شــهر، مجلس، ریاســت جمهوری و مجلس 
خبرگان( پذیــرش روند آن انتخابات اســت که رد 
صلاحیت نیز بخشــی از این روند است مضافاً این که؛ 
هیچ تضمینی وجود ندارد شخصی که مثلًا برای ریاست 
جمهوری، چند سال قبل تایید صلاحیت شده یا چندین 
دوره عضو مجلس خبرگان رهبری بوده، برای مجلس 
یا خبرگان رهبری نیز تایید صلاحیت شــود اما حکایت 
حسن روحانی و حسین شــریعتمداری نیز قابل تأمل 
است، به آهو می گویند بدو، به پلنگ می گویند بگیر... 
از یک سو حسن روحانی می گوید: »دلایل رد صلاحیت 
من را اعلام کنید« از سویی دیگر حسین شریعتمداری 
می گوید: »شــورای نگهبان معذوریت های شــرعی و 
اخلاقی بــرای اعلام دلیل رد صلاحیــت دارد« هر دو 
طرف این ماجرا نیز می دانند شــورای نگهبان دلایل را 

اعلام نخواهد کرد!

< چون دولت ســیزدهم تا به ایــن جا بر کارنامه اش 
انتقاداتی وارد اســت، دلیل بر قوت و قدرت دولت 
و رئیس دولت قبل نیســت که برخی این گونه بر سر 
و ســینه می کوبند و یا بالا بودن تورم در دولت فعلی، 
پیچیده شدن معضلات معیشتی و اقتصادی در دولت 
سیزدهم، سخت تر شــدن مالیات ستانی در دولت 
فعلی و... به منزله ی صفر بودن تورم یا گل و بلبل بودن 
وضعیت معیشتی و نیز معاف بودن همه از مالیات دهی 
نیست. شاید بهتر باشد ساده تر به موضوع نگاه کنیم و 
آن این که؛ شخصی )که دست برقضا هشت سال رئیس 
جمهور بوده و چندین دوره نیز عضو مجلس خبرگان و 
انتخابات مجلس خبرگان  مجلس شورای اسلامی( در 
ثبت نام کرده و موفق نشــده تا از فیلترهای شورای 
نگهبان عبور کند دلیل را به قول حسین شریعتمداری، 
فرد رد صلاحیت شــده می تواند از شــورای نگهبان 

بپرسد و اعلان عمومی کند!

علی رغم تمام موضع گیری های موافق و مخالف و انتقاداتی که به برخی رد و تأیید صلاحیت ها داریم؛

شورای نگهبان به داد حسن روحانی رسید!
رد صلاحیت در انتخابات مجلس خبرگان رهبری با رد صلاحیت در انتخابات ریاست جمهوری و مجلس، تفاوت هایی دارد، کارکردهای مجلس خبرگان رهبری با مجلس و ریاست جمهوری نیز گوناگون است 

اما رد صلاحیت حسن روحانی لطفی بود که شورای نگهبان در حق رئیس جمهور سابق روا داشت!
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? سابق خیابان پیروزی، خیابان شکوفه 
و ابن سینا دو نانوایی بربری پزی داشت، 
با تعطیلــی نانوایی خیابان ابن ســینا، 
ازدحام مشــتریان در نانوایــی خیابان 
شــکوفه افزایش یافتــه و صف طولانی 
تشکیل می شود، وقت مردم هدر می رود. 
از اتحادیه نانوایان تهــران تقاضا داریم 
برای رفع مشــکل چاره ای بیندیشند. /

مهدی
? روزهای گذشته در خیابان سناردک 
ناحیه یک  توســط عوامل شــهرداری 
منطقه ۱۴ تهران مخزن زباله جانمایی 
و نصــب شــد. از توجــه و پیگیری تان 

سپاسگزاری می کنم. /پناهنده
? هزینــه پیامک های تبلیغاتی را مردم 
می پردازند! برخی شــرکت ها برای تلفن 
همــراه مشــترکان پیام هــای تبلیغاتی 
می فرستند و زیر پیامک ارسالی می نویسند: 
»لغو۱۱«، اگر عدد مربوط را ارسال نکنند، 
پیام ها ادامه دارد، اگر بفرستند هرینه آن 
بر عهده مشترکان است. یعنی از هر راهی 
می خواهند هزینه هــا را به مردم تحمیل 

کنند!؟ /ع. کلاته
? جنــگ و خونریزی در نــوار غزه و 
کشتن کودکان مظلوم و بی دفاع توسط 
نیروهای غاصب تا کی ادامه دارد؟ دیدن 
صحنه جنگ و به شــهادت رســاندن 
فلســطینیان از تلویزیون دل هر بیننده 

را به درد می آورد. علی
? خانم معلمی از شهرســتان اصفهان 
اظهــار داشــت: »روزهای گذشــته در 
فضای مجازی؛ اینســتاگرام با پیجی که 
درباره پوست و مو فعالیت دارد و طبابت 
می کند و در اهواز اســت، آشنا شدم و 
مبلغ شــش میلیون تومان به حســاب 
به اصطلاح پزشــک واریــز کردم و دارو 
ســفارش دادم، با گذشت زمان از ارسال 
دارو خبری نشد، تلفنی تماس می گیرم، 
هیچ کس پاسخگو نیست.« لازم به ذکر 
است برای پیگیری موضوع من هم چند 
بار با شــماره تلفنی که در اختیار دارم 
تماس گرفتم، جــواب ندادند. برخی ها 
به نام پزشــک یا کارشــناس در زمینه 
انــواع بیماری ها بــدون ارائه هیچ گونه 
مدارکی که تاییدکننده حرفه پزشــکی 
باشــد، فعالیت و طبابت و با این شیوه 
به جیب  مبالــغ هنگفتی  کلاهبرداری 
می زنند. حالا خوب اســت پلیس فتا با 
رصد و شناســایی برخی ســایت ها، با 
 متخلفان برخورد می کند. ضرورت دارد 
وزارت بهداشــت، درمــان و آمــوزش 
پزشــکی هم برای پیشگیری از دخالت 
و طبابت عــده ای فرصت طلب، در این 

زمینه تمهیداتی بیندیشند. /علی. ف
آفتاب یزد: بارها اطلاع رسانی شده 
ننمایید  به فضای مجــازی اعتماد 
یا مطمئن شــوید که کلاهبرداری 

صورت نمی گیرد.
۱3۲۱- واقعا این کاهش شــدید بارش 
در زمستان امسال یک پدیده عجیب و 
غریب است. شــاید حداقل در ۲0 سال 
گذشته سابقه نداشته. خطر کم آبی هم 

کاملا حس می شود.
پیام های مردمی در صفحات 4-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

آگهی فقدان سند مالکیت 
دوبرگ  تسلیم  با  ابراهیم  فرزند  قلب  قوی   / ناصر  آقای  اینکه  به  نظر 
 1402/10/18-28۷۵8 شماره  طی  شده  مصدق  محلی  استشهادیه 
تقاضای  به  منضم  تهران   120۷ شماره  رسمی  اسناد  دفترخانه  توسط 
جلد  یک  فقدان  مدعی   1402/10/18 مورخ   102۳0۳۳12۵ وارده 
سند مالکیت بشماره چاپی 288144 سری د سال ۹4 شده و تقاضای 
است  نموده  را  ذیل  مشخصات  با  ملک  مالکیت  سند  المثنی  صدور 
شماره  ابراهیم  فرزند  قلب  قوی  ناصر  مالک:  خانوادگی  نام  و  نام   1-
دارای شماره  از شبستر  تولد 1۳62/0۵/14 صادره  تاریخ  شناسنامه ۹ 
اعیان 2- شماره پلاک  بعنوان مالک شش دانگ  ملی 1۷2۹8486۷2 
: پلاک ثبتی شماره 114۵0 فرعی از 122 اصلی. ۳- علت گم شدن: 
نوع  آپارتمان  جابجائی 4- خلاصه وضعیت ملک: ششدانگ یک قطعه 
ملک طلق با عرصه وقف به پلاک ثبتی 114۵0 فرعی از 122 اصلی ، 
مفروز و مجزا شده از 8۹1 فرعی از اصلی مذکور ، قطعه ۵ در طبقه ۳ 
و واقع در بخش 11 تهران به مساحت 81.41 متر مربع که مقدار سه 
متر و چهار صدم دسی متر مربع ان بالکن است بانضمام انباری قطعه 
متر   11 مساحت  به   6 قطعه  پارکینگ  و  مربع  متر   2 مساحت  به   6
مربع میباشد که با شماره دفتر الکترونیکی 1۳۹۵20۳0102۳041۵8۷ 
شماره 100046  رهنی  سند  برابر  و  .است  گردیده  ثبت  متقاضی  بنام 
در  تهران   ۵۳۵ شماره  رسمی  اسناد  دفترخانه   1۳۹۷/0۹/1۷ مورخ 
بموجب  و  بوده   ۳06۳6 کد  شمالی  علامه  شعبه  قوامین  بانک  رهن 
از  صادره   1۳۹8/01/21 مورخ   1۳۹8168001۷44۵۳ شماره  دستور 
ناحیه  انقلاب  و  عمومی  دادسرای  بازپرسی  دوم  شعبه  محترم  بازپرس 
21 تهران ذیل شماره بازداشتی 1۳۹80۳20102۳000۳2۹ در تاریخ 
1۳۹8/01/24 بازداشت دائم میباشد علیحال مراتب فوق در اجرای ماده 
120 آئین نامه اجرایی قانون ثبت فقط در یک نوبت آگهی میشود تا 
وجود  یا  و  مرقوم  ملک  به  نسبت  معامله  انجام  مدعی  کسی  چنانچه 
سند مالکیت نزد خود می باشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت 
این  به  مالکیت  سند  اصل  ضمیمه  به  کتبا  را  خود  اعتراض  روز   10
به  است  بدیهی  گیرد.  قرار  رسیدگی  مورد  تا  نماید  تسلیم  ثبتی  واحد 
اعتراض وارده بدون ارائه اصل سند مالکیت ترتیب اثر داده نخواهد شد 
و اصل اسناد مالکیت پس از ملاحظه به ارائه دهنده اعاده خواهد شد 
قانونی سند مالکیت  اعتراض ظرف مهلت مقرر  در صورت عدم وصول 
المثنی نسبت به پلاک مذکور صادرو به متقاضی تسلیم خواهد گردید.
نادر کارگر رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کن تهران-16083
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کسانی از شما که کنوانسیون حزب دموکرات در شیکاگو در سال 1968 
را به خاطر می آورید، ممکن است اخبار مربوط به درگیری های خیابانی 
دیگری در پراگ را در آن تابستان به یاد بیاورید. هرگز عکس سیمی مرد 
چکی که س��نگی را به سمت یک تانک روسی پرتاب می کند، فراموش 
نمی کنم. به هر حال، این پایان آزادس��ازی دولت چک بود. آوریل بعد، 
»دوبچک« استعفا می دهد و »هوساک« رئیس جدید حزب کمونیست 
چک شد. در نتیجه آن سانسور تحمیل گردید و نمایشنامه نویس برجسته 
چکسلواکی، »واتسلاو هاول«، از سمت خود در تئاتر پراگ در بلوستراد 
استعفا داد. با اینکه نمایشنامه های »هاول« ممنوع شد، ولی با این حال 
او به نوشتن ادامه داد. ده سال بعد را، »هاول« به دلیل امتناع از سکوت 
اجباری، مدتی را به حمایت از حقوق بش��ر مش��غول بود و سپری کرد. 

خوب، همانطور که در پراگ می گفتند؛ »زنده باد دوبچک.« 
تئاتر چک در دهه 60 بسیار پر تب و تاب و خلاقانه بود. نمایشنامه کمدی 
»نامه اداری« هاول، در س��ال 68 میلادی، برنده جایزه اوبیِ شد، اما این 
روزها نمی توانید کارهای زیادی از »هاول« را روی صحنه ببینید، حتی 
اگر در دس��ترس باشد. »نامه اداری« یک طنز درخشان و البته پیچیده 
بوروکراسی است. مشکل این است که زمان آن طولانی، یعنی بیش از دو 
ساعت است، که آن را به یک تجربه سخت برای مخاطب متوسط محلی 
تبدیل می کند. بر اس��اس یک پیش فرض پوچ گرا، »نامه اداری« مانند 
یک یونسکو )آثار اوژن یونسکو( است که با مشقت و به طور بی وقفه سه 
یا چهار بار بسط داده شده است – مدت ها از این موضوع گذشته که طنز 
و ارعاب به صورت توامان تاثیر خود را از دس��ت می دهند. اما استنباط 
من این نیست که برخورد کامل »هاول« با موضوع، صرفا نتیجه گرایش 
اروپای شرقی به تفصیل بیش از اندازه باشد. من فکر می کنم »هاول«، 

بازی اش را در مورد بوروکراسی با بیل زدن و زحمت بسیار می سازد.
موقعی��ت دفتر اداری اس��ت که در آن کاراکتر »ج��و گراس«، در نقش 
مدیرعام��ل )با بازی مایکل نواک(، روال مرس��وم در قالب یک پانتومیم 
افتتاحیه را عالی رونمایی می کند؛ مرتب کردن نامه ها، دور انداختن بیشتر 
آن ها، قرار دادن مهر و پد پلاستیکی خود و جابجا کردن موثر نامه ها از 
کارتابل وارده ها به صادره ها. هنگامی که »گراس« با یادداشتی که با حروف 
تایپی عجیب مواجه می شود، این وضعیت به طور غیرقابل برگشتی مختل 
می شود. اینگونه به نظر می آید که این حرف های بیهوده، یک زبان جدید 
و در عین حال عملی به نام "Ptydepe" می باشد که قرار است جایگزین 
زبان رایج و شلخته با زبان اداری دقیقی شود که خطاها و معناهای دوگانه 
را از میان بر دارد. »گراس« با استفاده از "Ptydepe" مخالف است، اما 
توس��ط معاونش، یعنی کاراکتر »یان بالاس« )با باز چک گود(، اخاذی 
می شود تا با امضاء یک »دستور تکمیلی« استفاده از "Ptydepe" را در 
سازمان نهادینه کند. کاراکتر »بالاس« از اهرم فشار خود برای تصاحب 
ش��غل »گراس« اس��تفاده می کند و »گراس« در یک چرخه اودیسه وار 
بوروکراتیک به راه می افتد و سعی می کند یادداشت خود را به امید اثبات 

حقانیت و به دست آوردن مجدد کنترل اوضاع ترجمه کند.
س��فر اودیس��ه وار کاراکتر »گراس« از دفتر مدیر عامل به کلاس درس 
"Ptydepe" تا کانون ترجمه ادامه می یابد و سه بار دیگر همان مدار را 
دور می زند. حتما نکته را متوجه شدید، اما، همانطور که گفتم، این یک 
طنز پیچیده است و هیچ سنگی در زمین بایر بوروکراسی باقی نمانده 
اس��ت. اولا هیچ کس زب��ان "Ptydepe" را جزء رئیس مرکز ترجمه و 
مربی "Ptydepe" متوجه نمی شود. یادگیری این زبان تقریبا غیرممکن 
است )دارای 319 حرف است( و گراس نمی تواند مجوز رسمی لازم برای 

ترجمه یادداشت خود را دریافت کند. در همین حال، سیاست های اداری 
در ح��ال برکناری کاراکتر »بالاس«، مدیر عامل جدید اس��ت که او نیز 
نمی تواند یادداشت ها و نامه های اداری خود را بخواند. برخورد »هاول« با 
این طرح پیچیده به اندازه خود زبان "Ptydepe" دقیق و دیوانه کننده 

است.
با این حال، در پایان »گراس« پیروز این نبرد می ش��ود و صرفا متوجه 
می ش��ود که "Ptydepe" با ی��ک زبان دیگر یعنی " chorukor" که 
یک زبان اداری تجدید نظر طلب دیگر می باش��د، جایگزین شده است. 
زبان "chorukor" تاکید بیش از حدِ "Ptydepe" بر حذف افزونگی را 
اصلاح می کند. بنابراین، در مقایسه با زبان "Ptydepe"، شباهت مبهم 
واژگان در "chorukor" وجود دارد، که در آن همه روزهای هفته شبیه 
به هم هستند. به هر حال، بدترین اتفاقی که می تواند رخ دهد این است 

که به جای سه شنبه، چهارشنبه جلسه داشته باشید.
سبک بازیگری به طور مداوم تثبیت شده است و دیالوگ ها با لهجه های 
متنوعی که من تصور می کنم، انگلیسی است، به سرعت ارائه می شوند، در 
ابتدا جذاب است، اما به مرور به صورت شوخی های قدیمی می مانند. هر 
شخصیت نمایش دارای یک ویژگی واحد است که در بلندمدت علاقه اش 
را حفظ نمی نماید. به عنوان مثال، در طول نمایش، »مایکل نواک« اجرای 
بسیار خوبی از »جو گراس« لاغر ارائه می کند، اما برای شروع، انسانیت 
کمی در ش��خصیت او وجود دارد. این امر باعث می گردد که دعوت به 
مبارزه غیر انس��انی سازش، تنزل پست و مقام، پاس دادن همه چیز به 
پول و قدرتی که »گراس« باید از خود نشان دهد، مورد بحث قرار گیرد. 

همچنین کاریکاتورهای پوچ، مانند کاریکاتور »مریل فریدمن« به عنوان 
مربی"Ptydepe"، می توانند به س��ادگی از هدف مدنظر خارج شوند و 
صرفا جنبه زینتی داش��ته باشند. »فریدمن« نقش خود را از یک بستر 
دیوانه کننده، به یک اثر بدون شی وارگی تبدیل می کند. به نظر می رسد 
که در مورد نمایشنامه »نامه اداری«، هدف این باشد که نمایشنامه را در 
واقعیتی که به آن می پردازد، پایه گذاری کنیم، هر چند که این واقعیت 

دیوانه کننده باشد.
با وجود کاستی هایی، کارگردانی »گرگ میرو« این ایده خوب را داشته 
است که ریتم نمایش را با سرعت اما نه عجله حفظ کند و زمان آن را به 
کمتر از دو ساعت و نیم برساند. با این حال، بزرگترین نقطه قوت »میرو« 
استفاده او از جزئیات و همچنین دویدن بازیگران است. مانند روشی که 
کاراکتر »گراس« وقتی از دفترش بیرون می آید، کپسول آتش نشانی را 
به همراه دارد. کاراکتر »بالاس«، البته، خاموش کننده شخصی خود را به 
قلاب »گراس« آویزان می کند و در سرتاسر سر خوردن از نردبان شرکت، 
»گراس« باید کپسول آتش نشانی خود را به همراه داشته باشد. یکی دیگر 
از نکات کوچک عالی نمایش، موزیکال »صبح بخیر!« است که منشی ها 

در شروع کاری به صورت جیر جیر کنان به زبان می آورند.
آن »صبح بخیر« کاملا مضحک – به اندازه ای که شما را مجبور کند از 
شدت خنده لبه لیوان قهوه تان را گاز بگیرید – بر موضوع اصلی نمایش 
تاکید می کند؛ غیر انسانی کردن زبان تجارت. خواه می خواهید اسمش را 
اخبار بگذارید یا آداب معاشرت، اما لفاظی های بی معنی آرام آرام خون را 
از ما خارج می کند و این بدترین قسمت موضوع نیست. در »نامه اداری«، 
زبان یک کارکرد تاکتیکی موذیان��ه را به خود می گیرد. در تلاش برای 
کسب قدرت و به رسمیت شناختن، چیزی که با درایت باید به زبان آورد 
یا دروغ است یا نیمی از دروغ. کاراکتر »گراس« وقتی می گوید: »ما در 
دنیایی زندگی می کنیم که غیر ممکن است چیزی نباشیم که نیستیم 
و غیر ممکن اس��ت آنچه که هستیم، باشیم« این موضوع را بهتر درک 
کرده اس��ت. در آمریکا به آن می گوییم بوس��یدن الاغ، یا بیشتر اوقات، 

حفظ شغل.
در پایان نمایشنامه، »گراس« )که به تازگی به عنوان مدیرعامل انتخاب 
ش��ده است(، منشی مرکز ترجمه را اخراج می کند، کسی که قوانین را 
برای ترجمه نامه اداری و یادداشت »گراس« برای او زیر پا گذاشته است. 
اما »گراس«، طوری او را صدا می زند که به نظر برسد که می خواهد در 
حق او لطفی کند. حتی او می گوید تا به حال هیچ کس به این زیبایی 
با او صحبت نکرده است، ای کاش برای هر بار که با چنین اتفاقی مواجه 

میشدم، یک چِک دوران بیکاری داشتم.
»گلسنوت« )افزایش باز بودن و شفافیت در نهادها و فعالیت های دولتی 
در اتحاد جماهیر شوروی( در دوران حرفه ای »واتسلاو هاول« کمی دیر 
وارد می شود و به هر حال فکر نمی کنم در مورد چکسلواکی صدق کند. 
و »نامه اداری« چه ربطی به ما دارد؟ منظورم این اس��ت که ما همانند 
نمایشنامه، اصلاحیه اول را داریم، اینطور نیست؟ آخرین باری که شنیدم 
ش��ما آن را دریافت کردید، دوش��نبه صبح، در محل کار، آن را متوجه 

می شوید )روز بعد از تعطیلی یکشنبه(.
***

* نویسنده: تام بوئکر 
* مترجم: آریو راقب کیانی 
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 تحلیلی بر نمایشنامه »نامه اداری« اثر »واتسلاو هاول«

دروغ یا نیمی از دروغ

مفقودی
ب�رگ س�بز خ�ودرو ن�وع : س�واری  سیس�تم : ام وی ام  تی�پ : 
SQR7201A2F-530  رنگ: سفید روغنی مدل: 1390  به شماره شاسی: 
 MVM484FFFA000704 : وشماره موتور NATGCAVFX91000501
 و ش�ماره انتظامی ایران64   895 س 24 به نام: زهرا صادقی کریم آباد به

 کد ملی :  4479968768 مفقود گردیده و فاقد اعتبار است.

آگهی فقدان مدرک تحصیلی
 مدرک تحصیلی اینجانب دانیال گلابیان  به شماره ملی 0312718594 
فرزند ساسان متولد 1382/3/30 در مقطع دیپلم رشته تجربی صادره 
از واحد تحصیلی دبیرستان معلم کرج مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

سپاه آراستن
 ايرانیان و تورانیان 

چو خورش��ید بنمود رخش��ان کلاه   
چو س��یمین سپر دید رخس��ار ماه 

گفتگ��وی    پ��ی  از  م��اه  بترس��ید 
روی  بپوش��ید  آم��د  ان��در  بخ��مّ 

ط��وس    درگاه  ز  آم��د  ب��ر  تبی��ره 
ش��د از گرد اس��پان زمی��ن آبنوس 

زمی��ن نیلگون ش��د هوا پ��ر ز گرد   
نب��رد س��لیح  رس��تم  بپوش��ید 

س��وی میمن��ه پ��ور کش��واد ب��ود   
که ب��ا جوش��ن و گ��رز پ��ولاد بود

فریب��رز ب��ر میس��ره جای جس��ت   
بشس��ت  کین��ه  ز  نام��داران  دل 

بقل��ب ان��درون ط��وس ن��وذر بپای   
نمان��د آن زمان بر زمی��ن نیز جای 

س��پاه    بپی��ش  بیام��د  تهمت��ن 
ک��ه دارد ی��لان را ز دش��من ن��گاه 

و زان روی خاق��ان بقل��ب ان��درون   
ز پی��لان زمی��ن چون کُه بیس��تون 

گی��ر    ش��یر  کن��در  میمن��ه  اب��ر 
تی��ر و  بشمش��یر  دلاور  س��واری 

س��وی میس��ره جنگ دی��ده گهار   
زمی��ن خفت��ه در زی��ر نعل س��وار

همی گش��ت پیران به پیش س��پاه   
خ��واه  رزم  ش��نگل  ب��ر  بیام��د 

هن��د    نامب��ردار  کای  گف��ت  ب��دو 
بس��ند ت��ا  ت��و  بفرم��ان  برب��ر  ز 

م��را گفت��ه ب��ودی ک��ه ف��ردا پگاه   
ز ه��ر س��و بجنگ ان��در آرم س��پاه 

و زان پ��س ز رس��تم بجوی��م نبرد   
ان��در آرم بگ��رد اب��ر  را ز  س��رش 

بدو گفت شنگل من از گفت خویش   
نگ��ردم نبین��ی ز م��ن ک��مّ و بیش 

بم صاحب سینما شد
نخس��تین س��ینمای شهرس��تان بم پس از ۲0 
س��ال انتظار مردم پس از زلزله بم و در آس��تانه 
چه��ل و پنجمین دهه فجر انقلاب اس��لامی، با 
حضور رئیس سازمان سینمایی کشور شامگاه 3 

بهمن ماه افتتاح شد.

»آخرين خطابه« کلید خورد 
فیلم بلند تلویزیون��ی »آخرین خطابه« با محوریت 
اهداف ارزشمند و تاریخ انقلاب اسلامی به کارگردانی 
علی عنبری و تهیه کنندگی رحیمی جلوی دوربین 
رفت. »آخرین خطابه« در محله زرگنده و بافت قدیمی 
و امامزاده اسماعیل ضبط شده است و برای ایام دهه 

فجر به روی آنتن می رود./صبا 
 

»فصل آلوچه های سبز« در داکا
بیس��ت و دومین جشنواره بین المللی داکا از 30 
دی تا 8 بهمن )۲0 تا ۲8 ژانویه( در ش��هر داکا 
کشور بنگلادش برگزار می شود، این جشنواره در 
بین مهم ترین رویدادهای سینمای قاره آسیا قرار 
دارد و فیلم س��ینمایی »فصل آلوچه های سبز« 
در  بخش مسابقه سینمای آسیا حضور دارد و با 

فیلم های دیگر رقابت می کند./صبا 
 

ايرج جمشیدی درگذشت
ایرج جمشیدی یکی از روزنامه نگاران اقتصادی 
با سابقه پنجش��نبه پنجم بهمن پس از تحمل 
ی��ک دوره بیم��اری درگذش��ت. او در راه اندازی 
روزنامه هایی مثل اخبار اقتصاد، ابرار اقتصادی و 

آسیا نقش مستقیم داشت./ایلنا 

»آپاراتچی« آماده می شود
آخرین مراحل فنی فیلم سینمایی »آپاراتچی« 
به کارگردانی علی طاهر فر و تهیه کنندگی سجاد 
نصراللهی در حال طی شدن است. »آپاراتچی« 
که در ژانر کمدی س��اخته شده؛ داستان جلیل، 
نقاشِ ساختمان عاشق سینماست که دستی در 
فیلم سازی هم دارد و می خواهد از هر طریقی که 
شده نخستین فیلم سینمایی خود را ساخته و به 
بزرگ ترین رویایش که دریافت سیمرغ جشنواره 

فیلم فجر است، دست پیدا کند./ایلنا 

»علی مسیو« در »چارسو«
مس��تند »علی مس��یو« به کارگردانی مس��عود 
میر که هش��تم بهمن در سالن شماره ۲ چارسو 
رونمایی می شود، روایت زندگی و زمانه مجاهدان 
مرکز غیب��ی تبریز به رهبری علی مُس��یو را به 
تصویر کشیده، افرادی که مقاومت و وطن پرستی 
را معنایی دیگر بخش��یدند. بعد از نمایش فیلم 
نشست نقد و بررس��ی آن با حضور مسعود میر 
کارگردان اثر و علیرضا محمودی فیلمنامه نویس 

و منتقد سینما برگزار خواهد شد./مهر

»ثار« از نیمه گذشت
نیمی از مراحل فیلمبرداری فیلم س��ینمایی 
»ثار« به کارگردانی ماجد رستمی زاده به پایان 
رسید. در خلاصه داستان این فیلم آمده است: 
»این زندگی برای من هیچی نداشت، همیشه 
برام مثل بیابون بود، دادگاه شم صحراییه...«/صبا 

»آقا نعمت« در سینما 
اکران س��ینمایی فیلم مس��تند »آقا نعمت« 
به کارگردانی علی تک روس��تا از چهارشنبه 
گذش��ته ۴ بهمن ماه در س��ینماهای سراسر 
کش��ور آغاز شد. فیلم مس��تند »آقا نعمت« 
روایتی از داس��تان زندگی آقا نعمت است که 
در زندگی اش با چالش های بزرگی روبه رو بوده 

است، اما.../صبا 

 کوتاه از هنر  شاهنامه خوانی

 رویدادهای هنری 

 عملکرد  دموکراسی
ادامه از صفحه اول:

از آنجایی که همه مردم نمی توانند در اداره کشور شرکت کنند، لذا در انتخابات 
مجلس؛ نمایندگان واقعی خود را از تمام طیف های سیاس��ی انتخاب می کنند. 
انتخابات به ش��هروندان این فرصت را می دهد تا به نمایندگان خود در احزاب 
سیاس��ی و اشخاص مس��تقل که دیدگاه های آن ها را نمایندگی می کنند؛ رای 
بدهند و وظیفه اصلی نمایندگان بر این اصل مهم اس��توار است تا عملکرد قوه 
مجری��ه را با دقت بررس��ی کنند و احیانا اگر خطا و قص��وری از جانب اعضای 
کابین��ه یا رئیس جمهور اثبات ش��د به آنان تذکر یا تصمی��م به خلع بگیرند. 
نمایندگان واقعی مردم با قانون گذاری بر اساس منافع ملی، می بایست رضایت 
ملت را جلب کنند، بخصوص در  ارتباط با معاهده های خارجی و تمامیت ارضی 
کش��ور تماما و با تمام توان از منافع ملی دفاع و محافظت کنند. ش��هروندان 
تم��ام جهان تمایل دارند، نمایندگان خ��ود را انتخاب کنند، نمایندگانی که از 
نقطه نظرات آنان دفاع و آن را ارتقا می بخش��ند و در این میان نمایندگان باید 
از مس��ائل اجتماعی و فرهنگی و اقتصادی و سیاس��ی آگاه باشند. نمایندگان 
بعد انتخابات همچنان روابط صمیمی و دوس��تانه خود را با مردم حفظ کنند 
و پیگیر مطالبات ملت باش��ند. دولت نرمال نیز همواره مایل است مردم هرچه 
بیش��تر در اداره امور کش��ور مش��ارکت کنند و یکی از راههای مشارکت مردم 
خانه ملت )پارلمان( و حاکمیت قانون اس��ت. در دموکراس��ی، شهروندان فقط 
نمایندگان خود را انتخاب می کنند و دوس��ت دارند به احزاب و افراد مورد نظر 
خود رای بدهند تا از این طریق سیاس��ت های دولت را رصد کنند تا بر خلاف 
قانون به اداره کشور نپردازند و سوءاستفاده ای از قدرت نشود. نظرسنجی ها به 

سیاستمداران کمک می کنند تا بفهمند مردم چه می خواهند و انتخابات نباید 
نمایش��ی و باید دور از انتظار باش��د. در واق��ع در انتخابات پیش بینی برندگان 
از قبل مش��خص نباش��د بلکه اصل غافلگیری یکی از عملکردهای دموکراسی 
است. به عبارتی نمایندگانی که انتظار پیروزی ندارند تا به مجلس راه یابند به 
یکباره در صدر بنش��ینند و با رای بالای مردم به خانه ملت راه یابند. انتخابات 
 بای��د متناس��ب با واقعیت های حاکم بر کش��ور و واقعیت ه��ای اجتماعی قرن

  بیست و یکم باشد؛ بدین معنا که انتخابات آزاد می تواند اثرات عمیق و طولانی و مثبت 
بر سیاس��ت های حاکم بر کشور بر جای بگذارد. مکانیسم باز در انتخابات آزاد 
راهی برای برون رفت از همه معضلات کشور است. انتخابات آزاد خطر انزوای 
کشور را کاهش می دهد. نیازی به گفتن نیست وقتی تا جایی که مردم بتوانند 
در روند تصمیم گیری کش��ور نقش داش��ته باشند و سرنوشت مردم در دستان 
خودشان باش��د، انسداد سیاس��ی در جامعه رنگ می بازد. بنابراین پارلمان به 
عنوان صدای ملت باید عمل کند و پاسخگو نیز باشد. در حوزه ملی حکومت، 
قدرت قانون گذاری همان جمهوری اس��ت که در اختیار مجلس می باش��د. به 
عبارت دیگر مجلس منتخب مردم مسئول وضعیت کشور است. اعضای پارلمان 
بع��د از انتخاب باید از آزادی بیان برخوردار باش��ند، آن ها این حق را دارند که 
اطمین��ان حاصل کنند که به عنوان نماینده منتخب می توانند موضوعات مهم 
را به گوش ملت و دولت برسانند و از فساد و رانت و بی قانونی جلوگیری کنند. 
راه رس��یدن به مجلس راحت نیست بلکه مجاب کردن عقول مردم برای آنکه 
به آنان رای بدهند، راهی س��خت و طاقت فرساست. انتخابات آسان نمی تواند 
گره ای از مشکلات کشور را باز کند. مردم سراسر جهان نیز چنین انتخاباتی را 
س��تایش و نیک می پندارند و در آن بطور گسترده و بدون هیچ گونه دستوری 

شرکت می کنند.

سوختم در بیمارستان
ادامه از صفحه اول:

...  از مهم ترین دلایل این حادثه دانست. مخصوصا چند روز بعد از هفتمین 
س��الگرد فاجعه ساختمان پلاسکو. ضمن بزرگداش��ت یاد و خاطره آتش 
نشانان ایثارگر لزوم مقابله با آتش سوزی در ساختمان های مرتفع بیشتر 
هویدا گردیده و سازمان های مربوطه به جد و کوشش در راه توسعه آموزش 
و تکمیل تجهیزات و امکانات مهار آتش سوزی گام های مفیدی برداشتند. 
نکته بس��یار لازم در این مقوله اخطارهای متعدد و مکرر از طرف سازمان 
آتش نش��انی به مدیریت این بیمارستان بوده است. علیرغم مالکیت این 
بیمارس��تان توس��ط بخش خصوصی واخطار های مکرر، ظاهر گویا کسی 
مرگ را برای خود باور نداش��ته و برای همس��ایه منتظر آن بوده اس��ت. 
هرچند خوش��بختانه در این فاجعه آسیب جانی به کس��ی وارد نشد. اما 
در رفتارشناسی واکنش��ی به نام آسیب های بعد از حادثه وجود دارند که 
 لطمات وآس��یب های روحی و عصبی و سایر تروماهای غیر قابل مشاهده 
اص��ولا در نظ��ر گرفته نمی ش��وند در حالیک��ه خس��ارات وارده به خاطر 
 این آس��یب ها در بعضی از موارد س��نگین تر وپر هزینه تر از عوارض قابل

 لمس و محاس��به می باش��د. اضطراب وتنش های روحی و عصبی گاهی 
چندین برابر بیشتر از عوارض خسارت ساز می باشد. حالا لزوما قوه قضائیه 
و مدع��ی العموم ب��ه عنوان حامی و مدافع مردم باید وارد میدان ش��ده و 
عوامل بی توجهی به تذکرات متعدد نهاد های مربوطه را مورد مواخذه قرار 

دهند. کاش این بار بگذاریم حادثه منتظر ما باشد.

دلیل اين اصرار چیست؟
ادامه از صفحه اول:

... خب طبعا چون دیده نمی شوند تصور می گردد که به طور کل وزارت خارجه 
چنین ضعفی را دارد. اما چنین نیست و باید یادآور شد که بدنه وزارت خارجه 
کش��ورمان دارای نیروهای زبده ای است. نکته چهارم: البته این سوال را این 
چند روز بسیاری از ناظران مطرح کرده اند ولی به نظر می رسد سوال بجایی 
هم اس��ت. به واقع چرا وزیر خارجه دولت سیزدهم اصرار دارد که انگلیسی 
صحبت کند؟ وقتی با این مدل سخنرانی اصل ماجرا به حاشیه می رود دیگر 
چه دلیلی دارد اینگونه س��خنرانی شود؟ اجبار و اصراری هم وجود ندارد که 
سخنران به زبان انگلیسی سخنرانی کند زیرا مترجم وجود دارد و به سادگی 
همه متوجه متن سخنرانی ها می شوند. ضمن آنکه تا آنجا که مطلع هستم 
امیر عبداللهیان به زبان عربی اشراف دارد که می تواند در مواقع لزوم از آن بهره 

ببرد. ولی دلیلی ندارد اینگونه حاشیه ای به حاشیه ها بیفزاید.

تازگی  به  )که  »گراس«  نمایشنامه،  پایان  در     
به عنوان مدیرعامل انتخاب شده است(، منشی 
اخراج می کند، کسی که قوانین  مرکز ترجمه را 
»گراس«  یادداشت  و  اداری  نامه  ترجمه  برای  را 
برای او زیر پا گذاشته است. اما »گراس«، طوری 
او را صدا می زند که به نظر برسد که می خواهد 
 در حق او لطفی کند. حتی او می گوید تا به حال 
هیچ کس به این زیبایی با او صحبت نکرده است، 
اتفاقی مواجه  با چنین  بار که   ای کاش برای هر 

می شدم، یک چِک دوران بیکاری داشتم

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد
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آفتاب یزد –  منیرس�ادات ذوالفقاری اجلال منش: کلیه ها دو عضو کوچک 
لوبیایی شکل می باشند که در دو طرف ستون مهره ها و کمی پایین تر از قفسه سینه 
قرار دارند که جزو اعضای حیاتی بدن هستند که وظایف متعددی از جمله دفع 
مواد زائد و مایعات اضافی از بدن، تصفیه خون، تنظیم فشار خون و … را بر عهده 
دارند و گاهی امکان دارد بدون این که متوجه باش��یم این عضوها دچار اشکالاتی 
بشوند که یکی از جدی ترین آن ابتلا به فشار خون کلیه است که می تواند کیفیت 
زندگی افراد را به صورت جدی کاهش داده و مشکلات متعددی را نیز ایجاد نماید 
لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر مهری مهراد، متخصص 
اورولوژی و دکتر رضا ولی پور، متخصص اورولوژی و دکتر حسین کرمی، متخصص 
اورولوژی گفتگو کرده است.دکتر مهراد در اینباره می گوید: فشار خون کلیه یا فشار 
خون عروقی، فشار خون بالای ناشی از بیماری کلیوی است که معمولاً با داروهای 
فشار خون قابل کنترل است. وی ادامه داد: به بعضی از افراد مبتلا به فشار خون 
کلیه با آنژیوپلاستی، استنت گذاری یا جراحی بر روی رگ های خونی کلیه می شود، 
کمک کرد.این متخصص اورولوژی بیان کرد: فشار خون کلیه ناشی از تنگ شدن 
ش��ریان هایی اس��ت که خون را به کلیه می رسانند، در این وضعیت، یک یا هر دو 
شریان کلیه ممکن است باریک شوند که به آن تنگی شریان کلیوی می گویند.وی 
ادامه داد: وقتی که جریان خون در کلیه ها کم می شود، مثل زمانی عمل می کنند 
که این جریان کم خون به دلیل کم آبی بدن اس��ت؛ به این ترتیب که با ترش��ح 
هورمون هایی که بدن را برای حفظ سدیم و آب تحریک می کنند، به این شرایط 
پاسخ می دهند. در نتیجه رگ های خونی با مایع اضافی پر می شوند و فشار خون 
بالا می رود.دکتر مهراد متذکر شد: باریک شدن یک یا هر دو شریان کلیوی اغلب 
در اثر تصلب شرایین یا سخت شدن شریان ها ایجاد می شود. این همان فرآیندی 
اس��ت که منجر به خیلی از حملات قلبی و س��کته ها می شود. علت کمتر شایع 
باریک ش��دن رگ ها، دیسپلازی فیبروماسکولار یعنی وضعیتی است که در آن 
ساختار شریان های کلیوی به دلایل نامشخص به طور غیر طبیعی توسعه می یابد.

این متخصص اورولوژی اظهار کرد: فشار خون کلیوی معمولاً هیچ علامتی ایجاد 
نمی کند و باریک شدن رگ ها را نمی شود احساس کرد. فشار خون بالا هیچ علامتی 
ندارد، مگر اینکه به طور خطرناکی بالا باشد. وی عنوان کرد: علائم افزایش شدید 
فشار خون عبارتند از سردرد، گیجی، تاری یا دوبینی، ادرار خونی )صورتی رنگ(، 
خونریزی بینی و درد قفسه سینه است البته اکثریت قریب به اتفاق افراد مبتلا به 
فشار خون کلیوی، هرگز این علائم )یا هیچکدام( را تجربه نمی کنند.دکتر مهراد 
مطرح کرد: فشار خون بالا، تا حدی به این دلیل که هیچ علامتی ندارد، خطرناک 

است بنابراین آسیب اندام می تواند به آرامی و بدون شناسایی رخ دهد.

<فشار خون کلیه می تواند باعث بیماری مزمن کلیه شود
این متخصص اورولوژی تصریح کرد: فشار خون کلیه می تواند باعث بیماری مزمن 
کلیه ش��ود، یعنی کاهش آهس��ته در عملکرد آن و تا زمانی که شرایط به خوبی 
پیشرفت نکند، بیماری مزمن کلیه هم هیچ علامتی ایجاد نمی کند. از آنجایی که 
معمولاً هیچ علامتی وجود ندارد، زمانی که فردی با وجود مصرف چندین دارو، فشار 
خون بالا و کنترل نشده یا بیماری مزمن کلیوی غیرقابل توضیحی داشته باشد، 

پزشک ممکن است به فشار خون کلیوی مشکوک شود. 
وی ابراز کرد: در فش��ار خون کلیوی، ابتدا برای کنترل فش��ار خون بالا از داروها 
استفاده می شود که مهمترین آنها برای درمان فشار خون کلیوی عبارتند از داروهای 
مهارکننده های ACE )مهارکننده های آنزیم مبدل آنژیوتانسین( که عبارتند از 
رامیپریل، بنازپریل، کاپتوپریل، لیزینوپریل و غیره و دارو های مسدود کننده های 
گیرنده آنژیوتانس��ین II( که به عنوان مثال می ش��ود به کاندس��ارتان، لوزارتان، 
اولمس��ارتان و والسارتان اشاره کرد.دکتر مهراد بیان کرد: برای اکثر افراد مبتلا به 
فشار خون کلیوی به دلیل باریک شدن شریان کلیوی، داروها می توانند به طور موثر 
فشار خون را کنترل کنند. با این حال، اغلب به بیش از یک داروی فشار خون نیاز 
است.این متخصص اورولوژی افزود: در بعضی از افراد مبتلا به فشار خون کلیوی 
به دلیل باریک شدن شریان کلیوی، حتی مصرف سه یا چند دارو در روز ممکن 
است فشار خون را به اندازه کافی کنترل نکند. در این شرایط، ممکن است راهکار 
دیگری برای بهبود جریان خون به کلیه ها به کار برود. راهکار های ممکن عبارتند 
از آنژیوپلاستی، استنت گذاری و عمل جراحي.وی ادامه داد: در روش آنژیوپلاستی، 
پزشک یک سوند را از طریق یک شریان بزرگ در کشاله ران عبور می دهد و آن را 
به داخل شریان کلیوی وارد می کند. بعد یک بالون را برای چند لحظه باد می کنند 
که باعث گشاد شدن شریان و بهبود جریان خون می شود.دکتر مهراد اضافه کرد: در 
روش استنت گذاری نیز در طی آنژیوپلاستی، یک استنت مش سیمی را می شود 
در داخل شریان کلیوی منبسط )باز( کرد. استنت در جای خود باقی می ماند و بعد 
از بیرون آوردن بالن،  باعث باز نگه داشتن شریان می شود. با این حال، در مورد اکثر 
افراد مبتلا به فشار خون کلیوی، تحقیقات نشان نداده استنت گذاری موثرتر از دارو 
باش��د.این متخصص اورولوژی تصریح کرد: در روش عمل جراحي برای رفع این 
عارضه جراح می تواند با دوختن یک رگ خونی سالم در کنار شریان کلیوی باریک 
شده به جریان خون کمک کند. به طور کلی جراحی را که به ندرت انجام می شود، 
تنها زمانی در نظر می گیرند که آنژیوپلاستی و استنت گذاری امکان پذیر نباشد.وی 
گفت:این روش ها )آنژیوپلاستی، استنت گذاری و عمل جراحي (، مشابه روش هایی 
است که برای بهبود جریان خون در قلبِ افراد مبتلا به بیماری عروق کرونر، استفاده 
می ش��ود. دکتر مهراد اش��اره کرد: برای افرادی که فشار خون آنها حتی با کمک 
چندین دارو کنترل نمی شود و یا برای افرادی که نمی توانند داروهای فشار خون را 
تحمل کنند، انجام عمل جراحی ممکن است راه حل موثری برای درمان فشار خون 
بالا باشد.این متخصص اورولوژی گفت: در صورت نیاز به عمل، تنگی شریان کلیوی 
تقریباً همیشه با استنت گذاری یا آنژیوپلاستی درمان می شود. با وجود اینکه، در اکثر 
مطالعات استنت گذاری و آنژیوپلاستی در مقایسه با صرفا مدیریت پزشکی، سودمند 

نبوده است، با این حال، ممکن است نقشی در درمان بِرخی افراد داشته باشد.

<فشار خون بالا به رگ های خونی موجود در کلیه ها آسیب می زند
در ادامه نیز دکتر ولی پور در این باره می گوید: به شدت برخورد خون با دیواره های 
رگ، فشار خون گفته می شود. حال فشار خون بالا به شرایطی گفته می شود که 
شدت برخورد خون با دیواره رگ ها زیاد شود. وی بیان کرد: وقتی رگ های خونی 
دچار گرفتگی می شوند، سفت می شوند. بدین ترتیب فضای کافی برای عبور خون 
نیست و درواقع مایعات داخل رگ های خونی بیش از حد می شوند تا اندازه ای که 
رگ تحمل آن را ندارد. در این شرایط به اصطلاح می گوییم فرد فشار خون گرفته یا 
فشار خونش بالا رفته است.این متخصص اورولوژی عنوان کرد: به طور کلی کلیه ها 
دو اندام لوبیا شکل و به اندازه یک مشت دست هستند که هر کدام از آنها در زیر 
استخوان دنده و به صورت قرینه در دو طرف ستون فقرات قرار دارند. کلیه ها روزانه 
بین ۱۲۰ تا ۱۵۰ کواتر از خون را تصفیه می کنند تا بتوانند حدود ۱ تا ۱۰ کواتر ادرار 

)که از ضایعات و مایعات اضافه تشکیل شده است( را تولید کند.
وی ابراز کرد که در رابطه با ناراحتی کلیه و فشار خون باید گفت که فشار خون بالا 
به رگ های خونی موجود در کلیه ها آسیب می زند و توانایی آنها را کاهش می دهد. 
وقتی فش��ار جریان خون زیاد باشد، رگ ها کمی کشیده می شوند تا خون بتواند 
راحت تر از آن ها عبور کند. درنتیجه، این کشش به رگ های خونی بدن )از جمله 

رگ های خونی کلیه( صدمه می زند و آن ها را ضعیف می کند.
 دکتر ولی پور مطرح کرد: اگر رگ های کلیه آسیب ببینند، کلیه دیگر نمی تواند 
ضایع��ات و مایعات اضافه را از ب��دن خارج کند. درنتیجه این مایعات داخل خون 
می مانند و به دلیل زیاد بودن حجم مایعات داخل خون، فشار خون از قبل هم بیشتر 
می شود. این مسئله بدن را وارد چرخه ای خطرناک می کند؛ هرچه فشار خون بیشتر 
شود تصفیه خون کمتر و درنتیجه فشار دوباره بیشتر و بیشتر می شود.این متخصص 
اورولوژی تصریح کرد: بیشتر افرادی که فشار خون دارند، هیچ علائمی از خودشان 
نشان نمی دهند. فقط در موارد نادر فشار خون بالا ممکن است کمی باعث سردرد 
شود. بیماری های کلیوی هم در مراحل اولیه علائمی از خودشان نشان نمی دهند و 
زمانی که این بیماری کمی پیشرفت کند، شخص ممکن است دچار نوعی تورم به 

نام ادیما یا دراپسی شود.
وی اظه��ار کرد: وقتی کلیه ها نتوانند مایعات و نم��ک اضافه را از بدن دفع کنند، 

این مایعات در فضای زیر پوست )یا مایعات 
میان بافتی موجود در پلاسما( تجمع می کنند 
و باعث ورم ک��ردن پا، قوزک پا و گاهی نیز 
ورم کردن دس��ت و صورت می شوند. دکتر 
ولی پور اضافه کرد: از علائم دیگر نارس��ایی 
کلیه می توان به کم ش��دن اش��تها، حالت 
تهوع، استفراغ، احساس بی حالی یا خستگی، 
نداشتن تمرکز حواس، مشکل در خوابیدن، 
افزایش یا کاهش ادرار، بی حس��ی یا خارش 
پوست، خش��کی پوست، س��ردرد، کاهش 
وزن، تیره شدن رنگ پوست، گرفتگی و درد 
عض��لات، کوتاه بودن نفس ها و درد قفس��ه 

سینه و سردرد ناش��ی از درد کلیه اشاره 
کرد.این متخصص اورولوژی خاطرنش��ان 
کرد: پزش��ک برای اینکه بتواند تشخیص 
دهید فش��ار خون دارید یا ن��ه، باید طی 
چندین جلسه و با چند تست، فشار خون 
شما را اندازه بگیرد. وی گفت: فشار خون 
سیستولیک باید همیشه بیش از ۱۴۰ و 
فشار خون دیاستولیک باید همیشه بالای 
۹۰ باش��د. پزشک یا پرس��تار فشار خون 
را معمولا با فشارس��نج ان��دازه می گیرند. 
بیماری کلیه هم با تست خون و تست ادرار 

مشخص می شود.
دکتر ول��ی پور افزود: تس��ت ادرار جهت 
تش��خیص بیماری کلیوی به دو صورت 
تست نوار کاغذی برای تشخیص آلبومین 
و نسبت کراتینین ادرار به آلبومین است.  
این متخصص اورولوژی افزود: در تس��ت 
خون نیز پزشک مقداری از خون بیمار را 
برای نمونه می گیرد و آن را برای آزمایش و 
بررسی به آزمایشگاه می فرستد.وی متذکر 
ش��د: آزمایش زود هن��گام کلیه می تواند 
نجات بخش باش��د زیرا اگر بیماری کلیه 
را زود تش��خیص دهی��د می توان��د آن را 
درمان کرده و از بروز بیماری ها و مشکلات 
جدی دیگر جلوگی��ری کنید بنابراین به 
محض اینکه خودتان یا پزش��کتان کمی 
به وجود این بیماری مظنون شدید، سریع 
تست های گفته شده را انجام دهید.دکتر 
ول��ی پور اظهار کرد: بهترین راه برای کند 
کردن یا جلوگی��ری از بیماری کلیه )که 

درنتیجه فشار خون بالا اتفاق می افتد( این است که فشار خونمان را کنترل کنیم. 
برای این کار هم باید دارو مصرف کنیم و هم باید در سبک زندگی مان تغییراتی 
ایجاد کنیم. بعضی از این تغییرات در سبک زندگی عبارتند از خوردن غذاهای سالم، 
فعالیت فیزیکی، ثابت ماندن روی وزن ایده آل، ترک یا عدم استعمال سیگار و کنترل 
استرس است. این متخصص اورولوژی اذعان داشت: فرقی نمی کند دلیل اصلی ابتلا 
به بیماری کلیه چه باشد، در هر صورت فشار خون می تواند وضعیت این بیماری را 
وخیم تر کند و آسیب بیشتری به کلیه بزند. افرادی که نارسایی کلیه دارند باید فشار 

خونشان را کمتر از ۱۴۰/۹۰ نگه دارند.
 وی مطرح کرد: داروهایی که فش��ار خ��ون را کنترل می کنند، می توانند جلوی 
پیشرفت بیماری کلیه را هم بگیرند. دارو های بازدارنده آنزیم مبدل آنژیوتانسین( و 
دارو های مهارکننده آنزیم مبدل آنژیوتانسین، دو تا از موثرترین داروهای کاهش فشار 
خون هستند که در جلوگیری از پیشرفت بیماری کلیه هم نقش مهمی دارند.دکتر 
ولی پور گفت: بیشتر افراد برای کنترل نارسایی کلیه به چندین دارو احتیاج دارند. 
به همین خاطر، پزشک برایشان دیورتیک یا ادرارآور تجویز می کند. داروی ادرارآور 
دارویی است که به کلیه ها کمک می کند تا مایعات اضافه خون را از بدن خارج کنند. 
بعضی از افراد علاوه بر این به نوعی بتا بلوکر )مسدودکننده گیرنده آدرنرژیک بتا(، 
کلسیم بولکر )مسدودکننده کانال کلسیم( و داروهای دیگر فشار خون هم نیاز دارند.

< تأثیر فشار خون بالا بر کلیه ها نیز در مراحل اولیه هیچ گونه علائمی ندارد
در ادامه نیز دکتر کرمی در اینباره ابراز داشت: اغلب افراد مبتلا به فشار خون بالا 
علائمی از خود بروز نمی دهند. فشار خون بالا به ندرت می تواند سبب ایجاد سردرد 
شود. وی اظهار کرد: تأثیر فشار خون بالا بر کلیه ها نیز در مراحل اولیه هیچگونه 
علائمی ندارد و  امکان دارد فرد به ورم کلیه مبتلا شود که ادم نام دارد. این تورم 
هنگامی بروز می دهد که کلیه ها توانایی دفع نمک و مایعات اضافی را از بدن ندارند. 
ادم می تواند در پا، کف یا مچ آن نیز بروز دهد. بروز این تورم در دست ها و صورت 
کمتر شایع است. این متخصص اورولوژی مطرح کرد: پس از آنکه فعالیت کلیوی به 
مقدار بیشتری کاهش یافت علائمی از جمله بی اشتهایی، حالت تهوع، استفراغ، 
خواب آلودگی یا خستگی، مشکل در تمرکز، مشکلات خواب، افزایش یا کاهش 
مقدار ادرار، خارش یا بی حسی در تمام بدن، خشکی پوست، سردرد، کاهش وزن، 
تیرگی پوست، گرفتگی های عضلانی، تنگی نفس، درد قفسه سینه ایجاد می شود. 
وی مطرح کرد: به طور کلی فشار خون به نیرویی گفته می شود که خون در هنگام 
پمپاژ شدن به بیرون از قلب، بر دیواره عروق خونی وارد می کند. فشار خون بالا یا 
هایپرتانسیون به افزایش یافتن این نیرو گفته می شود. دکتر کرمی افزود: عواملی که 
می توانند این فشار را افزایش دهند شامل گرفتی، سختی و تنگی عروق خونی و 
همچنین حجم بالای خون در اثر وجود مایعات اضافی است.این متخصص اورولوژی 
اظهار کرد: نتیجه تست فشار خون به صورت دو عدد مجزا بوده که توسط یک خط 
مورب از یکدیگر جدا شده اند. برای مثال، افراد متخصص در زمینه سلامت نتیجه 
تست فشار خون را به صورت ۱۲/8 خواهند نوشت. این نتیجه به صورت ۱۲ بر روی 
8 خوانده می شود. عدد بالایی فشار سیستولیک نامیده شده و بیانگر فشاری است 
که در زمان تپش قلب و رانده شدن خون به درون عروق ایجاد می شود. وی ادامه 
داد: عدد پایینی فشار دیاستولیک نامیده شده و بیانگر فشاری است که در زمان 
اس��تراحت عروق بین دو ضربان قلب ایجاد می ش��ود. اغلب اف��راد غیر مبتلا به 
بیماری های مزمن، فشار خون طبیعی دارند. البته این تا زمانی است که این فشار 
خون پایین تر از ۱۲۰/8۰ قرار دارد. دکتر کرمی اشاره کرد: مرحله پیشین فشار خون 
بالا به فشار سیستولیک ۱۲۰ تا ۱3۹ یا فشار دیاستولیک 8۰ تا 8۹ گفته می شود. 
فشار خون بالا به فشار سیستولیک ۱۴۰ و بیشتر یا فشار دیاستولیک ۹۰ و بیشتر 
گفته می شود. این متخصص اورولوژی توصیه کرد: افراد باید جهت تعیین اهداف 
فش��ار خون خود و فاصله زمانی بین دفعات س��نجش فشار خون با پزشک خود 
صحبت کنند.وی تشریح کرد: ابتلا به فشار خون بالا زمانی تشخیص داده می شود 
که در چندین مرتبه سنجش فشار خون )اغلب در چندین جلسه ملاقات با پزشک( 
به طور مداوم فشار سیستولیک بالای ۱۴۰ یا فشار دیاستولیک بالای ۹۰ باشد. افراد 
متخصص در زمینه س��لامت فش��ار خون افراد را به وس��یله بازوبند فشار خون 
اندازه گیری می کنند. علاوه بر آن، افراد می توانند جهت پایش فشار خون خود در 
خانه این بازوبند ها را از فروشگاه های تجهیزات پزشکی خریداری کنند.دکتر کرمی 
یادآور شد: ابتلا به بیماری کلیوی به وسیله آزمایش های خون و ادرار تشخیص داده 
می شود و پزشک بر اساس آن اقدامات درمانی لازم را انجام خواهد داد.  وی ادامه 
داد: تست دیپ استیک بر روی یک نمونه ادرار انجام شده و می تواند حضور آلبومین 
در ادرار را تش��خیص دهد. آلبومین پروتئینی در خون است که در صورت آسیب 
دی��دن کلیه ها می تواند ب��ه ادرار راه یابد. بیمار نمونه ادرار خ��ود را در یک ظرف 
مخص��وص یا کلینیک جمع آوری می کند. کلینیک نمونه ادرار را در همان محل 
آزمایش کرده یا به آزمایشگاه ارسال می کند. یک پرستار یا تکنسین جهت آزمایش 

نمون��ه ادرار یک ن��وار کاغذی محتوی ترکیبات 
شیمیایی )دیپ استیک( را به ادرار وارد می کند. در 
صورتی که خون یا پروتئین در ادرار وجود داشته 
باشد بخش های موجود بر روی دیپ استیک تغییر 
رنگ خواهند داد.این متخصص اورولوژی توضیح 
داد: پزشک جهت تعیین نسبت بین آلبومین و 
کراتینین در ادرار از تس��ت سنجش آلبومین و 
کراتینین استفاده می کند. کراتینین یک ماده زائد 
در خون است که در کلیه ها تصفیه شده و به ادرار 
وارد می ش��ود. در صورتی که نسبت آلبومین به 
کراتینی��ن در ادرار بیش از 3۰ میلی گرم بر گرم 
شود، این وضعیت می تواند علامت ابتلا به بیماری 
کلیوی باشد.وی اذعان داشت: حین فرآیند انجام 
آزمایش خون در کلینیک مقداری خون از فرد 
گرفته ش��ده و جهت بررس��ی به آزمایش��گاه 
فرستاده می شود. پزش��ک می تواند انجام این 
آزمایش را جهت بررسی میزان تخمینی تصفیه 
گلومرولي درخواس��ت ده��د. میزان تخمینی 
تصفیه گلومرولی، مقدار خونی است که در هر 
دقیقه توس��ط کلیه ها تصفیه می شود.  دکتر 
کرمی متذکر شد: در صورتی که بیماری های 
کلیوی به صورت زودهنگام تشخیص داده شوند 
ام��کان درم��ان آنه��ا و پیش��گیری از ابتلا به 
بیماری های جدی تر و عوارض دیگر وجود دارد. 
این متخصص اورولوژی اظهار کرد: افراد مبتلا به 
فشار خون بالا آزمایش های غربالگری مختلفی را 
انجام دهند که ش��امل تست های فشار خون، 
آلبومین ادرار اس��ت. افراد متخصص در زمینه 
س��لامت در تعیین فاصل��ه زمانی بین دفعات 
سنجش فشار خون به افراد کمک خواهند کرد.  
وی خاطرنش��ان کرد: بهترین راه پیشگیری از 
بیماری کلیوی که در اثر فشار خون بالا ایجاد 
ش��ده، انج��ام دادن اقدامات��ی جهت کاهش 
فشارخون است. این اقدامات شامل ترکیبی از 
دارو ها و تغییرات در سبک زندگی می شوند. از 
جمله ای��ن اقدامات می توان به تغذیه س��الم، 
فعالی��ت فیزیکی، حفظ وزن متناس��ب، ترک 
سیگار و مدیریت استرس اشاره کرد. دکتر کرمی 
متذکر شد: صرف نظر از عامل بیماری کلیوی، 
فشار خون بالا می تواند آسیب به کلیه ها را بیشتر 
کند. افراد مبتلا به بیماری کلیوی باید فش��ار 
خون خود را کمت��ر از ۱۴۰/۹۰ نگه دارند.این 
متخصص اورولوژی تش��ریح کرد: دارو های کاهنده فش��ار خون می توانند به طور 
چشمگیری پیشرفت بیماری کلیوی را آهسته کنند. دو نوع از دارو های کاهنده فشار 
خون، در آهسته کردن پیشرفت بیماری کلیوی موثر واقع شده اند. این دو نوع شامل 
مهار کننده آنزیم تبدیل کننده آنژیوتانس��ین )ACEi( و مس��دود کننده گیرنده 
آنژیوتناسین )ARBs( هستند.وی ابراز داشت: بسیاری از افراد جهت کنترل فشار 
خون خود به مصرف دو یا بیش از دو نوع دارو نیازمند هستند. ممکن است پزشک 
علاوه بر یکی از این دو نوع دارو، یک داروی ادرار آور نیز تجویز کند. این دارو ها در 

دفع مایعات خون به کلیه ها کمک می کنند. همچنین، امکان دارد افراد مبتلا به فشار 
خون بالا به مصرف دارو های بتا بلاکر، مسدود کننده کانال کلسیم و دیگر دارو های 
فشار خون نیز نیاز داشته باشند.دکتر کرمی توصیه کرد: داشتن یک رژیم غذایی 
سالم می تواند به کاهش فشار خون کمک کند. پزشک می تواند رعایت رژیم غذایی 
دش )DASH( را به بیمار توصیه کند. این رژیم شامل راهبرد هایی غذایی جهت 
متوقف کردن فشار خون بالا است. رژیم دش بر مصرف میوه ها، سبزیجات، دانه های 
کامل و دیگر مواد غذایی کم سدیم )نمک( و مناسب برای سلامت قلب تمرکز دارد.

این متخصص اورولوژی ادامه داد: ویژگی های این رژیم غذایی عبارتند ازکم بودن 
 میزان چربی و کلس��ترول، در برگیرنده آجیل ها، گوش��ت ماکیان، ماهی، شیر و 
 محص��ولات لبنی کم ی��ا بدون چرب��ی، توصیه به مصرف کمتر گوش��ت قرمز، 
شیرینی ها، شکر های افزوده و نوشیدنی های حاوی شکر و سرشار از مواد مغذی، 
پروتئین و فیبر است. وی می گوید  که ممکن است متخصصان تغذیه رژیم غذایی 
دش )DASH(را علاوه بر افراد مبتلا به فشار خون بالا برای افرادی تجویز کنند که 
از قبل به بیماری کلیوی مبتلا هستند. مصرف مایعات و رعایت یک رژیم غذایی کم 
نمک می توانند به کاهش ادم و فشار خون کمک کنند. کاهش مصرف چربی های 
اشباع و کلسترول می توانند به کنترل مقادیر بالای لیپیدها یا چربی ها در خون کمک 
کنند.دکتر کرمی تصریح کرد: با اینکه مزایای کاهش مصرف پروتئین در افراد مبتلا 
به بیماری کلیوی در دست تحقیق است اما امکان دارد پزشکان مصرف متعادل یا 
اندک پروتئین را به این افراد توصیه کنند. پروتئین ها در بدن به محصولات زائدی 
تجزیه و به وس��یله کلیه ها از خون تصفیه می ش��وند. این متخص��ص اورولوژی 
افزود:مصرف پروتئین بیش از نیاز بدن می تواند بار کلیوی را افزایش داده و کاهش 
عملکرد کلیوی را سریع تر کند. با این حال، مصرف پروتئین کمتر از نیاز بدن می تواند 
به سوء تغذیه منجر شود.وی توضیح داد: سوء تغذیه اختلالی است که در هنگام عدم 
دریافت مقدار کافی از مواد مغذی در بدن رخ می دهد. افراد مبتلا به بیماری کلیوی 
که پروتئین رژیم غذایی آن ها محدود شده است باید به وسیله آزمایش های خونی 
پایش شوند که سطوح مواد مغذی را نشان می دهند. علاوه بر آن، مصرف  الکل فشار 
خون را بالا می برد. بنابراین، افراد باید مصرف الکل را حذف کنند و پزشک می تواند 
با هدف رفع نیاز های فرد در تغییر رژیم غذایی به او کمک کند. دکتر کرمی توصیه 
کرد: فعالیت فیزیکی منظم می تواند فشار خون و احتمال ابتلا به دیگر مشکلات 
سلامتی را کاهش دهد. پزشک اطلاعاتی را درباره میزان و نوع ایمن ورزش ها به فرد 
ارائه خواهد داد.این متخصص اورولوژی ادامه داد: اغلب افراد باید حداقل 3۰ تا 6۰ 
دقیقه در اکثر یا تمام روز های هفته فعالیت داشته باشند. افراد می توانند تمامی 
فعالیت فیزیکی را یکباره انجام داده و یا آن را به بازه های کوتاه تر حداقل ۱۰ دقیقه ای 
تقس��یم کنند. فعالیت های دارای شدت متوسط شامل پیاده روی تند،  دوچرخه 
سواری، باغبانی و نظافت خانه می شوند. وی عنوان کرد: افراد چاق یا دارای اضافه 
وزن باید هدف خود را 7 تا ۱۰ درصد کاهش وزن طی سال اول درمان فشار خون 
بالا قرار دهند. این مقدار کاهش وزن می تواند احتمال ابتلا به بیماری های مرتبط با 
فشار خون را کاهش دهد.دکتر کرمی افزود: تعریف اضافه وزن داشتن شاخص توده 
بدنی ۲۵ تا ۲۹ اس��ت. فرد دارای ش��اخص توده بدنی 3۰ یا بیشتر به عنوان چاق 
شناخته می شود. جهت کنترل فشار خون، باید شاخص توده بدنی کمتر از ۲۵ را 
هدف قرار داد. وی هشدار داد: مصرف سیگار به عروق خونی آسیب رسانده، احتمال 
ابتلا به فشار خون بالا را افزایش داده و بیماری های مرتبط با فشار خون بالا را بدتر 
می کند. افراد مبتلا به فشار خون بالا باید درباره برنامه ها و محصولات مفید جهت 
ترک سیگار با پزشک خود صحبت کنند. این متخصص اورولوژی بیان کرد: یادگیری 
مدیریت استرس، آرام سازی و مقابله با مشکلات می تواند سلامت جسمی و عاطفی 
فرد را بهبود بخشد بنابراین برای تنظیم و کاهش فشارخون کلیه مفید است. برخی 
از فعالیت هایی که می توانند به مدیریت استرس کمک کنند شامل ورزش کردن، 
تمرین یوگا یا تای چی، گوش دادن به موسیقی، تمرکز بر موارد آرامش بخش و 

مدیتیشن است. 

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

فشار خون کلیه، بیماری خاموش و ناتوان کننده
6

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

دکت�ر مهراد: فش�ار خ�ون کلیه ناش�ی از تنگ ش�دن 
شریان هایی است که خون را به کلیه می رسانند، در این 
وضعیت، یک یا هر دو شریان کلیه ممکن است باریک 

شوند که به آن تنگی شریان کلیوی می گویند

 علائم افزایش ش�دید فش�ار خون عبارتند از سردرد، 
گیج�ی، ت�اری ی�ا دوبین�ی، ادرار خونی )صورت�ی رنگ(، 
خونریزی بینی و درد قفس�ه سینه است البته اکثریت 
قریب به اتفاق افراد مبتلا به فش�ار خون کلیوی، هرگز 

این علائم )یا هیچکدام( را تجربه نمی کنند

 دکتر ولی پور: بهترین راه برای کند کردن یا جلوگیری از 
بیماری کلیه )که درنتیجه فشار خون بالا اتفاق می افتد( 
این است که فشار خون مان را کنترل کنیم. برای این کار 
هم باید دارو مصرف کنیم و هم باید در س�بک زندگی  
م�ان تغییراتی ایجاد کنی�م. بعضی از ای�ن تغییرات در 
سبک زندگی عبارتند از خوردن غذاهای سالم، فعالیت 
فیزیک�ی، ثابت مان�دن روی وزن ای�ده آل، ترک یا عدم 

استعمال سیگار و کنترل استرس 
 

دکتر کرمی: دارو های کاهنده فش�ار خون می توانند به 
طور چشمگیری پیشرفت بیماری کلیوی را آهسته کنند. 
دو نوع از دارو های کاهنده فشار خون، در آهسته کردن 
پیش�رفت بیماری کلیوی موثر واقع ش�ده اند. این دو 
نوع شامل مهار کننده آنزیم تبدیل کننده آنژیوتانسین 
 )ARBs( و مسدود کننده گیرنده آنژیوتناسین )ACEi(

هستند

فراخوان مناقصه عمومي يك مرحله اي انجام  امور نگهداري فضاي سبز 
و جنگل های مجموعه ورزشي آزادي  

شركت توسعه ونگهداري اماكن ورزشي كشور    
مدير امورپیمانها و رسیدگی فنی  شناسه آگهی:1651208               

م.الف:4186 

1- شــرکت توســعه و نگهــداری اماکــن ورزشــی کشــور در نظــر دارد مناقصــه عمومــي يــك مرحلــه اي انجــام  امــور نگهــداري فضــاي 
ســبز و جنــگل هــای مجموعــه ورزشــي آزادي بــه شــماره 2002001091000056 را از طريــق ســامانه تــدارکات الكترونيكــي دولــت 
برگــزار نمايــد. کليــه مراحــل برگــزاري مناقصــه از دريافــت اســناد مناقصــه تــا ارائــه پيشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــايي پاکتهــا 
از طريــق درگاه ســامانه تــدارکات الكترونيكــي دولــت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir   انجــام خواهــد شــد و لازم اســت 
مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضويــت قبلــي، مراحــل ثبــت نــام در ســايت مذکــور و دريافــت گواهــي امضــاي الكترونيكــي را جهــت 

شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند. تاريــخ انتشــار مناقصــه در ســامانه تاريــخ 1402/11/04 مــي باشــد. 
2- نــوع و مبلــغ تضمیــن شــركت در فرآينــد ارجــاع كار : مبلــغ تضميــن شــرکت در فرآينــد ارجــاع کار 14/183/000/000 
ريــال  )چهــارده ميليــارد و يكصــد و هشــتاد و ســه ميليــون ريــال( و مطابــق مفــاد منــدرج در ســامانه تــدارکات الكترونيكــي دولــت 

)ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir   و متــن اســناد مناقصــه مــي باشــد.
3- برآورد هزينه اجراي كار : 283/654/954/519 ريال می باشد 

4- مدت و محل اجرا:  از تاريخ ابلاغ قرارداد به مدت 12 ماه شمسي مي باشد، استان تهران، شهرستان تهران، مجموعه ورزشی آزادی 
تهران   

5- مهلت زماني دريافت اسنادمناقصه از سايت: از ساعت 8:00 الي 19:00مورخ 1402/11/04 لغايت 1402/11/11
6- مهلت زماني ارسال پیشنهاد : ساعت 19:00 صبح روز شنبه مورخ 1402/11/21 مي باشد.

ــا : ســاعت 08:05 صبــح روز ســه شــنبه مــورخ 1402/11/24 درکميســيون مناقصــه در  ــايي پاكته ــل بازگش ــان و مح 7- زم
مجموعــه ورزشــي انقــلاب )تــالار نصــرت( پاکــت هــای )الــف و ب و ج( از طريــق درگاه ســامانه تــدارکات الكترونيكــي دولــت )ســتاد( 

بــه آدرس www.setadiran.ir   بــاز و خوانــده مــي شــود.
8-رتبه مورد نیاز: 

الف( داشتن گواهينامه تعيين صلاحيت اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعي در رشته نگهداري و خدمات فضاي سبز الزامی می باشد.
ب( داشتن گواهينامه معتبر صلاحيت ايمنی پيمانكاران از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی الزامی می باشد.

9- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار :  شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور به آدرس: تهران ـ خيابان وليعصر )عج( 
– ابتداي اتوبان آيت اله هاشمي رفسنجاني )نيايش( – مجموعه ورزشي انقلاب – ساختمان شرکت توسعه و نگهداري  اماکن ورزشي 

کشور
10- اطلاعات تماس مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه: مجموعه ورزشي آزادي تهران به 

آدرس : کيلومتر 5 آزاد راه تهران – کرج ، مجموعه ورزشي آزادي ، درب غربي  تلفن : 448022200-44739038
ــف : اصــل ضمانتنامــه معتبــر شــرکت در فرآينــد ارجــاع کار تــا  ســاعت 12:00 ظهــر روز  ــه پاكــت ال 11- زمــان و محــل ارائ
ــه  ــان آيــت ال ــان وليعصــر )عــج( – ابتــداي اتوب ــه آدرس تهــران ـ خياب ــه دســتگاه مناقصــه گــزار ب دوشــنبه مــورخ 1402/11/23 ب
ــه  هاشــمي رفســنجاني )نيايــش( – مجموعــه ورزشــي انقــلاب – ســاختمان شــرکت توســعه و نگهــداري  اماکــن ورزشــي دبيرخان

تســليم نمــوده و رســيد آن را دريافــت نمائيــد.
12- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : مرکز تماس : 021-1456      

13- دفتر ثبت نام : 88969737و85193768
* بازگشايي پاکتهاي مناقصه حداقل با دو شرکت کننده و يا بيشتر انجام خواهد شد. 

* هزينه چاپ آگهی بر عهده برنده مناقصه است.
* درج اين آگهي هيچگونه تعهدي براي دستگاه مناقصه گزار ايجاد نمي نمايد.                 

http://iets.mporg.ir پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات *
                      www.tanavar.ir شرکت توسعه ونگهداري و اماکن ورزشي کشور *



شنبه  7 بهمن 1402    شماره  6780

ادامه از صفحه اول:
آمریکا اما در دفاع از تایوان متعهدتر اســت و این انتظار همیشــه در 
پس زمینۀ نظام اتحاد بزرگ تر ایالات متحده در شرق آسیا وجود داشته 
است. درحالی که شش کارشناس ممکن است شش نظر متفاوت داشته 
باشند، دلایل خوبی وجود دارد که فکر کنیم چین در آیندۀ نزدیک آمادۀ 
حمله به تایوان است و آمریکا ممکن است به چنین جنگی بپیوندد و 

کاملاً شکست بخورد.
جنگ طلبان چینی مایل اند استدلال کنند که شکست در جنگ بر سر 
تایوان به مراتب بدتر از شکست های آمریکا پس از ۱۱ سپتامبر است؛ 
حتــی بدتر از آنکه ایالات متحده اجازه دهد والدیمیر پوتین دونباس و 
کریمه را برای همیشه ضمیمۀ خاک روسیه کند. نمی توان این ادعا را 
به طورقطع ثابت کرد؛ اما به نظر راس دوتات حق با آن هاســت: تثبیت 
برتری نظامی چین در شــرق آســیا؛ آن هم با تأثیرات وخیم بر دوام 
نظام های متحدان آمریکا، شوک ژئوپلیتیکی منحصربه فردی خواهد 
بود بر احتمال جنگ های منطقه ای و رقابت های تسلیحاتی و توانایی 
ایالات متحده در حفظ نظام تجارت جهانی که زیربنای رونق آمریکا در 

داخل کشور است.
آمریکا هیچ تجربه ای از شکست در نبردی مستقیم با یک رقیب قدرتمند 
و رقیب ایدئولوژیک ندارد. به نظر می رسد چنین شکستی بیش از هر 
چیز آمریکا را شــتابان به سوی یک بحران داخلی واقعی سوق دهد. به 
همین دلیل است که حتی با داغ شدن سایر بحران های خارجی، وقوع 
یک فاجعه در شرق آسیا همچنان سناریویی است که ایالات متحده باید 

با تمام توان مانع از تحقق آن شود.

۱( پیچیدگی روابط اقتصادی چین و آمریکا
در دهه گذشته، اقتصاد و امنیت ملی در مقابل هم قرارگرفته اند و دولت 
را از اســاس تغییر داده اند. تعریف امنیت از مسائل مربوط به جنگ و 
تروریسم فراتر رفته است؛ زیرا مشکلات اقتصادی و زیست محیطی ای 
که قبلاً نادیده گرفته می شد مانند ناامنی غذایی، کمبود انرژی، تورم، 
تغییرات اقلیم اکنون به »هسته اصلی« )very core( راهبرد رسمی 
امنیت ملی ایالات متحده بدل شده اند. وقتی بازارهای ایالات متحده با 
بازارهای رقبا و دشمنانش درهم تنیده اند، مقامات دولت آمریکا نمی توانند 
به راحتی راه تجــارت و بازرگانی را از امنیت جدا کنند. »اجماع جدید 
واشنگتن« )new Washington consensus( در دولت جو بایدن؛ 
رئیس جمهور ایالات متحده، تلاش می کند از دو تله بسیار متفاوت فرار 
کند: یکی از رویکرد مرسوم در دوران پس از جنگ سرد که سیاستمداران 
و صاحب نظــران بازارها را بر امنیــت اولویت می دانند، به این امید که 
لیبرالیسم اقتصادی و وابستگی متقابل زمینه ساز صلح شود و دیگری 
از احیای این فرضیه در دوران جنگ ســرد که امنیت بر بازارها چیره 
بود، زمانی که مقامات کاخ سفید می ترسیدند تجارت با اتحاد جماهیر 
شــوروی در حکم کمک به دشمن باشد. اقتصاد ایالات متحده و چین 
به شدت درهم تنیده اســت؛ اما اکثر ملی گرایان در هر دو کشور از این 
واقعیت ناراحت اند. هیچ راه موجهی برای رهایی کامل از این وابستگی 
متقابل یا تفکیک اقتصادهای غیرنظامی و نظامی از یکدیگر وجود ندارد، 
آن هم بدون آسیب های جبران ناپذیر به جامعه آمریکا. به همین دلیل 
اســت که مقامات ایالات متحده وظیفه خود را تا حد ممکن حفاظت 
از اقتصاد جهانی و رفع مشکلات مشترک و درعین حال خنثی سازی 
فوری ترین تهدیــدات امنیتی می دانند. این وظیفه خطیر نه در حوزه 
امنیــت ملی قدیم جای می گیرد و نه در حوزه اقتصــاد بازار آزاد. این 
تلاشی است در راه حفظ امنیت اقتصادی، تلاشی است برای جلوگیری 
از شوک های اقتصادی که ممکن است جامعه را بی ثبات کند. حفاظت 
از امنیت اقتصادی به معنای توجه به مسیرهای رشد و نوآوری است، 
آن هم درحالی که تهدیدات امنیتی پیش بینی شده مدیریت شود و برای 
مقابله با تهدیدات پیش بینی نشده ظرفیت کافی ایجاد شود. نمی توان این 
تلاش را به سیستم های موشکی یا مقررات بازار تقلیل داد. این تلاش 
عبارت است از مبادلات و تصمیم هایی که بر اساس آن ها محدودیت های 
اقتصادی تهدیدات را خنثی کند؛ بدون آنکه جلو رشد اقتصادی گرفته 
شــود و نیز اقداماتی که ممکن است به حل وفصل مشکلات مشترک 
جهانی مانند تغییرات اقلیم کمک کند، بدون آنکه به امنیت و رفاه آمریکا 
آســیب جدی وارد شود. تا چند وقت پیش امنیت و اقتصاد خط مشی 
جداگانه ای داشــتند. ایالات متحده هنوز به میراث جنگ سرد وابسته 
است، زمانی که سیاست گذاران تصور می کردند امنیت بر اقتصاد چیره 
است و همچنین به میراث دوران جهانی سازی پس از جنگ سرد که 
تصور می کردند اقتصاد بر امنیت چیره اســت. این دو دوره اما تاثیری 
نامتقارن بر زمان حال گذاشته اند: درست است که واشنگتن در طول 
جنگ سرد عضلات امنیتی خود را تنومند کرد اما مغز اقتصادی آن در 
طول فرایند جهانی سازی آب رفت و کوچک شد، آن هم زمانی که همه 
بر این باور بودند که بازارها از همه بهتر می دانند و دولت باید دست از 
تلاش برای هدایت اقتصاد بردارد. وقایع گذشته مقامات ایالات متحده را 
درست راهنمایی نمی کند و مخمصه فعلی نیاز به یک ارزیابی مجدد 
دقیق دارد. چندین متحد ایالات متحده، به ویژه ژاپن و اتحادیه اروپا، با 
هدف دستیابی به امنیت اقتصادی، بیش ازپیش بر بازارها کنترل دارند؛ 
ایالات متحده می تواند از آن ها بیاموزد. در جهانی که کشورها هم به شدت 
به یکدیگر وابسته اند و هم مملو از خطرات امنیتی است، فقط یک دولت 
امنیتی اقتصادی که اصلاحات قابل ملاحظه ای انجام داده است، می تواند 

دوام بیاورد.
دولت بایدن در دو ســال گذشــته مرتباً به قوانین و نهادهای جنگ 
سرد روی آورده است تا امنیت اقتصادی کشور را تقویت کند. »دست 
مرئی« )visible hand( او در مقابل »دســت نامرئی بازار«؛ در نظریه 
آدام اسمیت و لیبرالیسم اقتصادی )بازار آزاد( که هماهنگ کننده منافع 
شــخصی و منافع اجتماعی است، قرارگرفته است. وقتی بایدن در ماه 
اوت ۲۰۲۳ محدودیت هایی را علیه سرمایه گذاری های ایالات متحده در 
 emergency( چین اعلام کرد، از اختیارات قانون گــذاری اضطراری
powers legislation( دهــه ۱۹۷۰ اســتفاده کــرد. هنگامی که 
می خواســت صنایع ایالات متحده مواد معدنی حیاتی را برای گذار به 
اقتصاد مابعد کربن )post-carbon economy( در ســال ۲۰۲۲ 
 )Defense Production Act( تولید کنند، از قانون تولید دفاعــی
۱۹۵۰ استفاده کرد. اقدامات جدید واشنگتن برای ممانعت از دسترسی 
پکن به نیمه هادی هــای موردنیاز در هوش مصنوعی نظامی با اصلاح 
مقررات کنترل صادرات دولت ترامپ تقویت و توجیه شد. بگذریم که 
 Export( خود سیستم کنترل صادرات هم به قانون کنترل صادرات

Control Act( ۱۹۴۹ بازمی گردد.
اما همه این قوانین در دوران ســاده تری وضع شدند، زمانی که دولت 
ایالات متحده قدرتمندتر بود و بازارها را تابع نیازهای امنیت ملی خود 
می کرد. در طول جنگ ســرد، دولت مستقیماً در بخش های بزرگی 
از اقتصاد مداخله کرد و تقریباً کل تجارت با اتحاد جماهیر شــوروی 

را مدت هــای مدید قطع کرد. این قوانین در این دوران وضع شــدند. 
برنامه ریزی تولید در صنایع دفاعی و کنترل صادرات در جنگ ســرد 
دامنه وسیعی داشت، اما هدف آن ها ساده بود: حمایت از تولید نظامی 
ایالات متحده و خفه کردن اقتصاد شوروی. ایالات متحده معمولاً نگران 
بود که مبادا متحدانش ازنظر اقتصادی به دشمن این کشور وابسته شوند 
و هر کاری که می توانست برای جلوگیری از شکل گیری چنین روابطی 
انجام داد. وقتی کشــورهای اروپایی و اتحاد جماهیر شوروی در دهه 
۱۹۸۰ یک خط لوله گاز مشترک احداث کردند، دولت ریگان با وضع 
تحریم ها تلافی کرد و حتی اروپایی ها را تهدید به لغو ضمانت امنیتی 

ایالات متحده کرد.
با پایان جنگ سرد، واشنگتن در دولت های جیمی کارتر و رونالد ریگان 
از مداخله در امور اقتصادی پرهیز داشــت. اولین »اجماع واشنگتن« 
)Washington consensus( توصیــه می کرد که دولت از دخالت 
مستقیم در اقتصاد دست بردارد و از حرکت آزاد سرمایه استقبال کند. 
نهادهای چندجانبه، نظیر صندوق بین المللی پول، در ازای کمک مالی 
خواستار تغییرات اساسی اقتصادی می شدند. رقابت قدرت های بزرگ 
یادگار دوران باستان به نظر می رسید و گسترش وابستگی متقابل نوید 
دنیایی بهتر را در آینده می داد. درنتیجه ایالات متحده از جهانی سازی 
به شدت پشتیبانی کرد و شرط بست که بازارها نه تنها باعث رفاه و رونق 
اقتصادی شوند که امنیت را نیز تقویت کنند. یک اقتصاد جهانی پیچیده 
و وابســته به هم بدین معناست که جنگ؛ با تمام اختلالات اقتصادی 
آن، بیش ازپیش غیرقابل تصور خواهد بود و دیکتاتورهای جنگ طلب 
ممکن است با آزادتر شدن اقتصادشان لیبرال تر و صلح طلب تر شوند. 
این قمار محدودیت های تعیین کننده ای داشت. به هرحال، ایالات متحده 
هرگز دست از برتری جویی نظامی اش برنداشت؛ اما این باور که وابستگی 
متقابل احتمال درگیری را کاهش می دهد دست مقامات ایالات متحده را 
باز گذاشت تا در ابتدا از افزایش گسترده تجارت جهانی و جریان های مالی 
و پیچیدگی زنجیره های عرضه و تقاضا رضایت داشته باشد. در نظر آن ها، 
گسترش و تعمیق روابط تجاری جهان را امن تر می کند، نه خطرناک تر. 
سیاست گذاران در غرب در کل تصور می کردند فعالیت های اقتصادی 
را شــرکت های خصوصی به بهترین وجه اداره می کنند. واشــنگتن 
زیرســاخت های مهم و حیاتی را آزاد کرد و دولت توجهی نداشت که 
سازندگان مخابرات ایالات متحده، مانند شرکت لوسنت )Lucent( را 
شرکت های خارجی خریده اند. دولت ها در سراسر جهان بیش ازپیش 
مأموریت های اصلی امنیت ملی، مانند مأموریت های مربوط به پروازهای 
فضایی و فناوری ماهواره ای را به شــرکت های خصوصی واگذار کردند، 
با این باور که کســب وکارها می توانند این کار را ارزان تر و بهتر از دولت 
انجام دهند. آن ها چندان اشتباه نکردند. بازارها می توانند برخی کارها را 
بهتر از دولت ها انجام دهند؛ اما همان طور که آدام اسمیت، بنیان گذار 
 )The Wealth of Nations( »اقتصاد مدرن، در کتاب »ثروت ملل
 the first duty of the( »می گوید: »اولیــن وظیفــه حاکمیــت
sovereign( چیزی نیست جز حفاظت از »جامعه در برابر خشونت 
 the society from the violence( »و تهاجم سایر جوامع مستقل
and invasion of other independent societies(؛ چنیــن 
مسئولیت هایی را نمی توان صرفاً کرد. کسب وکارها فقط می خواهند سود 

را به حداکثر برسانند.
هنری فارل و آبراهام نیومن؛ تحلیل گــران اموربین الملل، در فارنِ افرز 
نوشــته اند که عواقب این تصمیمات در چند ســال گذشته بر همه 
روشــن بود. بیماری همه گیر کووید۱۹ نشان داد که چگونه بسیاری 
از کسب وکارها نتوانســتند از خود انعطاف نشــان دهند و موج های 
شوک آوری به زنجیره های عرضه و تقاضا در سراسر جهان وارد کردند. 
بازارها می توانند انعطاف پذیری بیشتری داشته باشند و در طول زمان 
خود را با شوک ها وفق دهند؛ اما آن ها دیگر بدیلی کلی برای جغرافیای 
سیاسی ارائه نمی دهند، مثل جنگ ســرد. درواقع، راهبرد قدرت های 
بــزرگ و بازارها کاملاً درهم تنیده اند. ایالات متحده و چین در حلقه ای 
از کنش و اقدام متقابل و سوءظن خصمانه گیر افتاده اند، اما بازارهایشان 
به شدت گرفتارشده اند؛ و رقابت قدرت های بزرگ و وابستگی متقابل آن ها 
باهم ترکیب می شوند و به ایجاد مشکلات جدید می انجامد. شرکت هایی 
مانند غول مخابراتی چینی هوآوی )Huawe( می توانند یک زیرساخت 
مخابراتی جهانی با ویژگی های چینی ایجاد کنند. ایالات متحده و اروپا 
می توانند با ذخایر بانک مرکزی چین همان کاری را انجام دهند که با 
ذخایر روسیه کردند. اگر چین تایوان را تحریم کند یا به این کشور حمله 
کند و فعالیت شرکت تولید نیمه هادی تایوان، بزرگ ترین تولیدکننده 
نیمه هادی هــا در جهان را مختل کند نتایج بر کل اقتصاد جهان تاثیر 
می گذارد. شبکه های اطلاعاتی و جریان های مالی و زنجیره های عرضه 
به رشد اقتصادی بحرانی دامن زدند، اما آسیب پذیری های ژئوپلیتیکی 
جدیــدی نیز ایجاد کردند. ایالات متحده اکنون مجبور اســت امنیت 
اقتصادی خود را در جهانی به شــدت وابســته و رقابتی مدیریت کند، 
در جهانی که کشــورها ناگزیر وسوسه می شوند از نقاط ضعف دیگران 
سوءاستفاده کنند. همان زمان که اقتصاد جهانی به مراتب پیچیده تر و 
خطرناک تر می شد، توان ایالات متحده در درک و مدیریت آن کاهش 
یافت. نسخه جنگ ســرد دولت ایالات متحده به دنبال محدودسازی 
مبادلات اقتصادی با دشمنان بود و بعدها نسخه متمرکز بر جهانی سازی 
نیز به دنبال ترویج آن. اکنون، سیاست گذاران باید با وابستگی متقابل 
دســت وپنجه نرم کنند، وظیفه ای به مراتب پیچیده تر ازآنچه مقامات 
ایالات متحده در گذشــته با آن مواجه بودنــد. ازآنجاکه ایالات متحده 
می کوشد جاه طلبی های چین را محدود کند، باید ریسک های پیچیده و 

نامطمئن فناوری را هم به جان بخرد.
تدوین قانون کنترل صادرات )Export control legislation( را که 
کنگره ایالات متحده در ســال ۲۰۱۸ تصویب کرد، دولت های آینده را 
موظف کرد بر اعمال محدودیت ها در »فناوری های نوظهور و بنیادی« 
 تمرکز کنند. شاید منطقی باشد که واشنگتن مانع جاه طلبی های چین 
در زمینۀ هوش مصنوعی نظامی شود، آن هم از طریق کنترل صادرات 
نیمه هادی های تخصصی؛ اما این امکان هم هست که واشنگتن با این 
کار باعث ســرمایه گذاری موفق بومی در چین شــود و به پکن اجازه 
دهد نه تنها از چنگ واشــنگتن بگریزد، بلکه از آن پیشی هم بگیرد. 
ایالات متحده نمی تواند تصور کند که هنوز هم رهبر فناوری جهانی در 
کل دنیاست. در برخی زمینه ها، مانند توسعه باتری ها و فتوولتائیک ها که 
در اقتصاد سبز ضروری اند، چین آشکارا از آمریکا جلوتر است. فتوولتائیک 
)photovoltaics( یا فتوولتایی عبارت است از فناوری تبدیل )انرژی( 
نور به الکتریسیته از طریق نیمه هادی هایی که ویژگی اثرُُفتوولتایی دارند. 
این واقعیت به تصمیم گیری های دشواری می انجامد. ایالات متحده ممکن 
است وسوسه شود برگی از نقشه و برنامۀ چین بدزدد تا بتواند از رقیب 
خود بیاموزد و از آن الگوبرداری کند؛ اما چنین حرکتی ممکن اســت 
آسیب پذیری ها و وابستگی های جدیدی ایجاد کند. چین می تواند مانع 
دسترسی ایالات متحده به این فناوری ها شود و دردسر بزرگی ایجاد کند. 
بــرای درک این خطر، بنگرید به تحریم های اخیر ایالات متحده که به 
ابزار موردعلاقه واشنگتن در جریان به اصطلاح جنگ علیه تروریسم بدل 
شد. پس از حملات ۱۱ سپتامبر در سال ۲۰۰۱، ایالات متحده با هدف 
ارتقای امنیت خود از معایب و آسیب پذیری های فراوان در اقتصاد جهانی 
استفاده کرد. دولت ایالات متحده سوئیفت، سرویس پیام رسانی مالی را 
مجبور کرد اطلاعاتی از دشمنان آن ها در اختیارشان بگذارد و به تدریج 
از قدرت دلار استفاده کرد تا ایران را از سیستم مالی جهانی خارج کند. 
این نوآوری ها به موفقیت های اولیه چشمگیری انجامید، مانند کشاندن 
ایران به پای میز مذاکره بر ســر تاسیسات هسته ای اش. دستاوردهای 

ایالات متحده نتیجه برنامه ریزی جامع نبود، بلکه ناشی از بداهه سازی 
مستمر بود؛ زیرا سیاست گذارانی که منابع لازم را در اختیار نداشتند، 
ابزارها و موسسات موجود را شتاب زده تطبیق دادند و به نیازهای امنیتی 
فوری پاسخ دادند. بالاخص، تحریم ها به راه حلی تبدیل شد که راه را برای 
 sanctions industrial( »آنچه می توان »مجتمع صنعتی تحریم ها
complex( نامید که از تحریم های بیشتر حمایت می کند، هموار کرد.

برخی از مقامات، مانند جک لو؛ وزیر خزانه داری دولت اوباما، نگران بودند 
که استفاده بیش ازحد از تحریم ها ممکن است کشورها را تشویق کند به 
کار در اطراف سیستم مالی تحت تسلط دلار و به تضعیف تدریجی قدرت 
مالی ایالات متحده منجر شود؛ اما تحریم ها همچنان در حال گسترش 
هستند و بیش ازپیش به اولین ابزار امنیتی واشنگتن بدل شده اند. اعضای 
جمهوری خواه کنگره در حال حاضــر از قانونی حمایت می کنند که 
اختیارات کنترل صادرات را از وزارت بازرگانی سلب می کند و به وزارت 
دفاع واگذار می کند. خطر این است که چنین تغییراتی تصمیمات مربوط 
به امنیت اقتصــادی را مرتباً منحرف کنند، به این صورت که آن ها بر 
دغدغه های امنیتی سنتی ای تأکید می گذارند که به دنبال خفه کردن 
دشمنان است و جنبه های جدیدتر امنیتی مانند ایجاد توانایی مشترک 

بین ایالات متحده و متحدانش را کم ارزش جلوه می دهند.
اجتناب از این سناریو درگرو ایجاد نهادها و ظرفیت های لازم در راستای 
سیاست امنیتی اقتصادی هوشمند از سوی دولت ایالات متحده است. 
خوشبختانه، دولت مجبور نیست در این زمینه به اصطلاح چرخ را از اول 
اختراع کند و می تواند از راه حل ها و مشکلات نزدیک ترین متحدانش 
بیاموزد، کشورهایی که با مسائل مشابهی روبرو هستند و گاهی با سرعت 
بیشــتری با نیازهای جدید دنیای در حال تغییر حرکت کرده و خود 
را انطبــاق داده اند. محض نمونه، تعجبی ندارد که ژاپن در ســال های 
اخیر به ســرعت اقدام به سازمان دهی مجدد دستگاه دولتی خود کرده 
است. علیرغم فشار شدید ایالات متحده بر آزادسازی کامل اقتصادی در 
دهه های ۱۹۸۰ و ۱۹۹۰ دولت ژاپن هرگز به طور کامل از نقش قدرتمند 
دولت در برنامه ریزی اقتصادی عقب نشینی نکرد. درنتیجه ژاپن توانست 
در سال ۲۰۱۰ که مناقشه دریایی با چین به بحرانی بالقوه تبدیل شد با 
پکن همراه شود؛ زیرا چین راه دسترسی ژاپن به مواد معدنی کمیاب را 
می بست. بیش از ۹۰ درصد از بخش فناوری پیشرفته این کشور متکی 
به منابع چینی بود. ژاپن طی یک دهه توانســت وابستگی خود را در 
این زمینه به زیر ۶۰ درصد کاهش دهد و نشان داد که چگونه واگرایی 
می تواند امنیت اقتصادی را تقویت کند. بدیهی است که ایالات متحده 
 comprehensive economic( باید راهبرد امنیت اقتصادی جامع
security strategy( خود را تنظیم کند. البته اعمال تغییرات برای 
اجرای این راهبرد خطر ایجاد یک باتلاق بوروکراتیک را به همراه دارد، 
نظیر آنچه در زمان تأسیس »وزارت امنیت میهن ایالات متحده آمریکا« 
)Department of Homeland Security( در پــی حملات ۱۱ 
سپتامبر اتفاق افتاد. واشنگتن باید در تصمیم گیری و خرد جمعی بهتر 
شود و قوه و اقتدار قانونی اش را به درستی تغییر دهد: بدین منظور، دولت 
باید یک دستگاه اطلاعاتی درزمینۀ امنیت اقتصادی هم تراز سایر بازوهای 
اطلاعاتی دولت ایالات متحده، اما با مأموریتی بسیار متفاوت، ایجاد کند. 
دولت همچنین باید از ایده های جدید و منابع جدید خبره اســتفاده 
کند، مانند دانشگاه ها و اتاق های فکر؛ یعنی اقتصاددانان و دانشمندان 
علوم سیاسی را کمتر استخدام کند و بیشتر از افراد فعال درزمینه های 
سایبرنتیک و علوم مواد کمک بگیرد. درنهایت، دولت ایالات متحده باید 
یک شــورای امنیت اقتصادی برای میانجیگری میان »شورای امنیت 
ملی« )National Security Council( و »شــورای اقتصاد ملی« 

)National Economic Council( ایجاد کند.

۲( عملی نبودن اجبار شرکت های غربی به خروج از چین
زمانی بود که اگر وزیر بازرگانی آمریکا در میانه سفر خود به پکن، شرایط 
این کشــور را »غیرقابل ســرمایه گذاری« )uninvestible( توصیف 
می کرد، ناخشنودی هایی در سطح دیپلماتیک اتفاق می افتاد. بااین حال، 
در آخرین روزهای تابستان جینا ریموندو این حرف را زد و هیچ اتفاقی 
هم نیفتاد. دلیل این مســئله هم این اســت که چنین باوری از سوی 
شرکت های آمریکایی و سرمایه گذاران غربی، امروزه به امری پذیرفته شده 
تبدیل شــده است. اخبار بدی دائماً از راه می رسد. بعضی اوقات مقامات 
چینی به دفاتر شــرکت های آمریکایی حمله می کنند و کارکنان این 
 Mintz( دفاتر را دستگیر می کنند، یعنی اتفاقی که درباره گروه مینتز
Group( افتاد. اوقات دیگری هم وجود دارد که مدیران چینی ناگهان 
ناپدید می شوند، یعنی اتفاقی که طی سال های اخیر بارها رخ داده است. 
در ماه سپتامبر یک بانکدار در منطقه نومورا از چین ممنوع الخروج شد. 
تمام این اتفاقات درزمینۀ یک وضعیت نامطلوب اتفاقی در حال رخ دادن 
است. روز یک اکتبر ۲۰۲۳، بانک جهانی تبدیل به آخرین نهادی شد که 
پیش بینی خود از تولید ناخالص داخلی چین را کاهش داد. بااین حال، 
مسئله مبهم دیگری هم وجود دارد که چشم انداز سرمایه گذاران را حتی 
تاریک تر می کند: حمله چین به تایوان. اگر شی جین پینگ وارد چنین 
جنگی شود، تحریم هایی که در پی آن به وجود خواهد آمد یک بحران 
عمیق مالی و اقتصادی در چین به وجود خواهد آورد و ســرمایه ای که 
وارد دارایی های این کشور می شــود را به شدت کاهش خواهد داد. در 
چنین حالتی شاید سرمایه گذاران غربی به این نتیجه برسند که چین 
بیش ازحد ریسک زا و مشکل ســاز است و نباید به آن فکر کرد، یعنی 
اتفاقی که در حال حاضر در حال وقوع است. اگر به صورت سطحی به این 
مسئله نگاه کنیم، خروج از چین کاری تقریباً سرراست به نظر می رسد. 
نباید فراموش کرد که دومین اقتصاد بزرگ جهان حضور چشمگیری در 
شــاخص های دارایی ندارد. برای مثال شاخص گسترده msci، درباره 
بازارهای سهام جهان که در آن سهام هزاران شرکت در ۲۳ کشور جهان 
محاسبه می شود، بازار سهام آمریکا را دارای وزنی ۶۳ درصدی می داند 
درحالی که چین تنها وزنــی ۳ درصدی را به خود اختصاص می دهد، 

یعنی یک بیستم آن.
بااین حال، مسئله به این سادگی ها نیســت. سرمایه گذاران به سادگی 
می توانند بازار سهام چین را رصد کنند؛ اما نمی توانند به سادگی از نیروی 
جاذبه دومین ابرقدرت اقتصادی جهان فرار کنند؛ بنابراین، حتی آن دسته 
افرادی که فاصله خود با دامنه تأثیر چین را حفظ می کنند راهی ندارند؛ 
مگر مسیر حرکت این کشور را از نزدیک و به صورت عملی رصد کنند. 
برای فهمیدن دلیل این مسئله، باید در اولین گام نقش چین در زنجیره 
تأمین غرب را در نظر بگیرید. به خاطر تمام فراز و نشیب هایی که در دور 
آن همه گیری کووید-۱۹ پیش آمد و تنش های ژئوپلیتیکی، شرکت ها تا 
حدی که بتوانند به دنبال تنوع بخشیدن به زنجیره تأمین خود هستند. 
بااین حال، این کار به ســادگی پیش نمی رود. در سال ۲۰۲۲ اپل عمده 
محصولات خود را در چین تولید می کرد. علیرغم تمام تلاش های این 
شرکت، پیش بینی می شود این مسئله تا سال ۲۰۲۵ هم کماکان صادق 
باشد. مسئله بعدی که همین قدر اهمیت دارد اما کمتر به چشم می آید، 

سهم جریان نقدینگی شرکت های غربی است که مستقیماً از چین وارد 
می شود. تحلیل گران مورگان استنلی، درآمد ۱۰۷۷ شرکت آمریکایی را 
بررسی کرده اند تا میزان تأثیرپذیری آن ها از بازارهای خارجی را محاسبه 
کنند. آن دسته از شرکت هایی که در بخش فناوری اطلاعات فعالیت 
 Standard and( ۵۰۰ می کنند و بیش از یک چهارم شاخص اس اندپی
Poor's Index(؛ فهرســتی از ۵۰۰ سهام برتر در بازار بورس سهام 
نیویورک و نزَْدَک را به خود اختصاص داده اند، ۱۲ درصد از درآمد خود 
را از چین کسب می کنند. برای شرکت های فعال در بخش نیمه رسانا، 
مانند انویدیا )Nvidia(، این رقم حتی به ۲۸ درصد می رسد. تحریم های 
بالقوه غربی که ممکن است ناشی از حمله احتمالی چین به تایوان باشد، 
ســرمایه گذاری در دارایی های چینی را سرگردان رها می کند. از سوی 
دیگر تحریم های متقابل چین هم می تواند برخی شرکت های آمریکایی را 
واژگون کند از سوی دیگر با توجه به مصرف بالای کالاهای گوناگون، از 
انرژی گرفته تا آلومینیوم، از سوی چین، با افت تولید این کشور، قیمت 
این کالاها هم به شدت کاهش پیدا می کند. ازنظر مقاله منتشره در نشریه 
اکونومیست به تاریخ ۵ اکتبر ۲۰۲۳ )۱۳ مهر ۱۴۰۲( به طور کل مسئله 
پیچیده تر از چیزی است که در سخنرانی سیاستمداران می شنویم. اگر 
شــرکتی بخواهد سبدی از دارایی داشته باشد که از رشد جهانی سود 

می برد، نمی تواند خود را از دامنه تأثیر چین بیرون بکشد.
اقدامات آمریکا در این رابطه را در چند سطح می توان رویت کرد: ۱( وضع 
تعرفه های گمرکی بر روی کالاهای چینی و محدود کردن دسترسی 
شرکت های چینی به بازار آمریکا: این اقدام در قالب جنگ تجاری آمریکا 
و چین جای می گیرد. تعریف وضع تعرفه های گمرکی و محدود کردن 
دسترسی به بازار آمریکا برای شرکت های چینی، به عنوان جنگ تجاری 
بین آمریکا و چین، در دوره ترامپ مطرح شد. با وضع تعرفه های سنگین 
بر روی کالاهای چینی، ترامپ سعی کرد وابستگی اقتصادی آمریکا به 
چین را کاهش دهد؛ اما این اقدامات نتایج مطلوبی برای آمریکا به همراه 
نداشتند. اقداماتی نظیر این در دوره ترامپ با شدت بسیار زیادی پیش 
برده شدند. به عقیده ترامپ با وضع تعرفه های سنگین بر روی کالاهای 
مختلف چینی وابستگی اقتصادی آمریکا به چین کاهش می یافت. تصور 
ترامپ بر این بود که واردکنندگان آمریکایی با بالا رفتن هزینه تجارت 
با چین، این کشور را کنار می گذارند. این اقدام اما با نتایج دلخواه ترامپ 
روبه رو نشد. چین نیز متقابلاً تعرفه های گمرکی بر کالاهای آمریکایی 
وضع کرد؛ این باعث ضرر تجار آمریکایی و فشار آن ها بر دولت آمریکا 
برای تغییر این سیاست شد. علاوه بر آن حتی با وجود وضع تعرفه های 
گمرکی سنگین، هنوز واردات برخی کالاها از چین به صرفه بود. درنتیجه 
این اقدام آمریکا عملاً ســودی برایش نداشت. این اقدام تنها به آمریکا 
نشان داد که وابستگی اقتصادی اش به چین، بیش از آن است که بتوان 
به راحتی آن را کنار گذاشت. شرکت های آمریکایی همچنان به بازار چین 
علاقه مند هســتند و نمی خواهند از فرصت های تجارت در این کشور 
دست بکشند. ۲( تعامل گسترده با شرکای دیگر: آمریکا مناسبات تجاری 
خود، با کشورهایی نظر هند، مکزیک، تایوان و ویتنام را افزایش داده است. 
آمریکا امید دارد که با حمایت از تولید در این کشورها، بتواند جایگزینی 
برای واردات از چین پیدا کند. این اقدام در نگاه اول باعث کاهش واردات 
از چین شده است. حتی برخی از کارشناسان هم این اقدام را موثرترین 
اقدام برای مهار چین دانسته اند؛ اگر با دقت به حجم تجارت این متحدان 
و شرکای جدید آمریکا نگاهی بیندازیم، به حقیقت جالبی پیِ می بریم. 
به موازات افزایش حجم تجارت این کشورها با آمریکا، حجم تجارت بین 
آن ها و چین نیز به شــدت افزایش یافته است. این امر نشان دهنده این 
است که به احتمال قوی این کشورها به عنوان مرکز بسته بندی کالاهای 
چینی عمل می کنند. مشاهده این جریان تولیدات به این معنی است که 
هرچند آمریکا ممکن است به میزان قبل و مستقیماً از چین خرید نکند، 
اما اقتصاد دو کشور همچنان به یکدیگر متکی و وابسته باقی مانده اند. 
نکته قابل توجه این است که چین در میانه این فشارها از سوی آمریکا 
بر اهمیت خود در زنجیره تامین جهانی افزوده اســت. به طور مثال در 
محصــولات مربوط به الکترونیک با ایجاد نوعی انحصار در برخی مواد 
اولیه، تولیدکنندگان را وادار به واردات از خود کرده است. البته این مواد 
اولیه و نهاده ها در کشورهای دیگر هم یافت می شوند؛ در این موارد چین 
با قیمت بسیار پایین خود، آن کشورها را از رقابت خارج می کند. چین 
در ســرمایه گذاری مستقیم خارجی در کشورهای مهم آسیا و جنوب 
شرقی از آمریکا نیز فراتر رفته اســت؛ این در حالی است که برخی از 
این کشورها شرکای اصلی تجاری آمریکا به شمار می روند. چین با این 
اقدام سعی دارد نقش خود را در زنجیره تولید و تأمین جهانی افزایش 
دهد. با نفوذ در شرکای آمریکا درواقع وابستگی تجاری آمریکا به چین 
همچنان حفظ می گردد. به عقیده بسیاری از کارشناسان امروزه صادرات 
صورت گرفته به آمریکا و سایر کشورهای غربی چیزی جز محصولات 
چینی نیســت؛ تنها تفاوت این است که این محصولات در کشورهای 
متحد آمریکا بسته بندی می شوند. شــرکت های چینی همچنان در 
زنجیره هــای تأمین جهانی حضور دارند و کالاهــای خود را به صورت 
مستقیم یا غیرمستقیم به آمریکا صادر می کنند. ۳( تعمیق روابط تجاری 
و فناورانه با متحدان آســیایی در بخش های حساس مانند نانو، هوش 
مصنوعی، فضا و سلاح های پیشرفته: این اقدام که از آن به عنوان بخشی 
از جنگ فناوری چین و آمریکا هم یاد می شود ازجمله موثرترین اقدامات 
آمریکا در راستای سیاست ریسک زدایی بوده است. آمریکا با ممنوع کردن 
فعالیت شرکت های فناوری چینی ضربه بزرگی به آن ها زد. به طور مثال 
شرکت هوآوی با تحریم از ســوی آمریکا بخش بزرگی از بازار خود را 
از دست داد. این تحریم ها به خصوص در صنعت تراشه ها سبب شد تا 
سرعت رشد اقتصاد فناوری چین به شدت کاهش یابد. از دیگر اقدامات 
آمریکا در این حوزه ممنوعیت سرمایه گذاری در بخش های فناوری چین 
است. آمریکا با این اقدام سعی دارد مانع از رشد و نفوذ چین در اقتصاد 
فناوری شود؛ زیرا چین ثابت کرده است که اگر فضای رشد داشته باشد تا 
حد تسلط بر موضوع مربوطه پیش خواهد رفت. آمریکا از تسلط چین بر 
فناوری نگران است؛ در صورت تسلط چین در این حوزه، اقتصاد آمریکا 
به چین وابستگی بیشتری پیدا می کند. این موضوع می تواند در صورت 
بروز تنش میان دو کشــور، موجب آسیب دیدن اقتصاد آمریکا بشود. 
درنتیجه آمریکا تحت سیاست ریسک زدایی به دنبال تضعیف رشد چین 
در حوزه فناوری هاست. چین نیز با اتکا سرمایه گذاری عظیم در فرآیند 
تحقیق و توسعه در حال برطرف کردن ضعف خود است. این کشور در 
حوزه هوش مصنوعی، ریزتراشه ها، ماشین های الکتریکی و غیره در حال 
رشد است. درواقع می توان چنین برداشت کرد که فشار به چین در حوزه 
فناوری سبب رشد و خوداتکایی این کشور در این مهم شده است. چین 
همچنان در واکنش به جنگ فناوری آمریکا صادرات فلزات موردنیاز برای 
تولید تراشه ها را محدود کرده است. این موارد همه نشان دهنده این است 
که اقتصاد غرب و چین حتی در حوزه فناوری نیز وابستگی شدیدی دارد.

این ریســک زدایی آمریکا از چین چالشــی جدی برای شــرکت ها و 
کشــورهای دیگر ایجاد کرده اســت. آمریکا به دنبال ریسک زدایی از 
زنجیره های ارزش و تأمین است. برای دستیابی به این مهم شرکت های 
چندملیتی و کشورها را مجبور به انتخاب بین آمریکا و چین می کند؛ 
شــرکت ها ملزم می شــوند تمام اقتضائات متعاقب این انتخاب را به 
جان بخرند. این موضوع با توجه به حجم عظیم تجارت این کشــورها 
و شــرکت ها با چین، موجب ضرر هنگفتی برای آن ها می شود. افزون 
بــر این چین جایگاه عظیمی در زنجیره تامین جهانی دارد؛ جایگاهی 
که به راحتی قابل حذف و جایگزینی نیست. آمریکا سعی دارد با کمک 
شرکای خود نقش چین در زنجیره تأمین جهانی را کمرنگ کند. با توجه 
به اینکه بیشتر کشورها ناامیدانه در پی جذب سرمایه گذاری و اشتغال 

ناشی از تجارت هستند، آمریکا نتوانسته متحدان خود را در مورد کاهش 
نقش چین در زنجیره تامین جهانی متقاعد کند. درواقع بسیاری از این 
کشورها مایل به بازی برای هر دو طرف هستند: دریافت سرمایه گذاری و 
کالاهای واسطه ای از چین و صادرات محصولات نهایی به آمریکا و بقیه 
کشورهای غربی. با توجه به مطالب فوق می توان چنین نتیجه گرفت 
که روند جداســازی آمریکا و چین در حوزه تجارت و سرمایه گذاری، 
ممکن است در واقعیت ارتباطات مالی و تجاری قوی تری را بین چین 
و متحدان آمریکا ایجاد کند. در ادبیات تحریم اقتصادی، کشورها عموماً 
به سه دسته کشــورهای »تحریم کننده«، »تحریم شونده« و »ثالث« 
دسته بندی می شوند و امروز پس از چند دهه تجربه تحریم های مختلف 
موفق و ناموفق اقتصادی، این مسئله که میزان پیروی کشورهای ثالث 
از تحریم های کشور تحریم کننده عامل اصلی موفقیت تحریم ها است، 
 )axiom( »در جمع بندی مطالعات مختلف بدل به یک »اصل بدیهی
شده است. پس ازآنکه »سند امنیت ملی ۲۰۲۳« ایالات متحده بیش از 
هر دوره دیگر، چین را تهدید امنیت ملی برای این کشور معرفی کرد و 
خواستار وضع محدودیت های فناورانه بر این کشور شد، »سند محدودیت 
صادرات نیمه هادی ها به چین« توسط دفتر صنعت و امنیت ذیل وزارت 
بازرگانی آمریکا تدوین و برای اجرا به دایره اجرای مقررات صادراتی این 
کشور رفت. در گام اول مقرر شد که تولیدکنندگان تراشه آمریکایی از 
چین خارج شــوند و آن ها که قصد مانــدن دارند در این حوزه تمامی 
فعالیت های خود را متوقف کنند و در صورت ضرورت، وارد همکاری در 
عرصه های دیگر شوند. در خصوص تولیدکنندگان غیرآمریکایی ازآنجاکه 
بسیاری از شرکت های فناوری محور بزرگ جهان در هر دو کشور آمریکا 
و چین فعالیت دارند، از سال ۲۰۲۳ ادامه فعالیت شرکت های فناورانه 
خارجی در آمریکا منوط به اعطای مجوز دفتر صنعت و امنیت شد که هم 
خود شرکت و هم تمامی مشتریان زنجیره تأمین آن را از صدور تراشه ها 
به چین منع می کند. یکی از مهم ترین تفاوت های جدال اقتصادی چین 
و آمریکا در دولت های ترامپ و بایدن این بود که ترامپ به سمت جنگ 
تجاری تعرفه محور رفت اما بایدن ممنوعیت صادرات فناورانه را مدنظر 
قرار داد که به مراتب هوشمندانه تر بود. حال کلید موفقیت این سیاست 
جدید در همراه کردن کشورهای ثالث است و اینجا دولتمردان بایدن 
اقبال بلندی داشــتند؛ چراکه که اگرچه صادرکنندگان متعددی برای 
 )Choke point( »تراشــه به چین وجود دارند، اما »نقاط گلوگاهی
فناوری های تولید در این حوزه صرفاً در اختیار دو شرکت »هلندی« و 
»ژاپنی« است. شرکت های »ایِ. اسِ. امِ. الِ« هلندی و »توکیو الِکترون« 
ژاپنی امروز در این فناوری جایگاه انحصاری دارند و حرف اول را می زنند؛ 
بنابراین آمریکا به منظور ممانعت از تأمین و تولید نیمه هادی ها از ناحیه 
چین، وارد مذاکره با هلند و ژاپن شــد و این ســه کشور در ماه ژانویه 
سال ۲۰۲۳ به یک توافق سه جانبه دست یافتند تا صادرات تجهیزات 
پیشرفته ساخت تراشه را محدود کنند. هلند از ماه مارس و ژاپن از ماه 
جولای ۲۰۲۳ دو جین کنترل های صادراتی شدید در این زمینه روی 
صادرات خود گذاشتند، اگرچه در اعلامیه های ممنوعیت صادراتی آن ها 

نه اشاره ای به توافق با آمریکا و نه اشاره ای به نام چین شده است.

روشن سازکلام
حجم بالای تجارت آمریکا با چین و نقش گسترده این کشور در تولید 
جهانی موضوعی نگران کننده برای آمریکاست. وابستگی تجاری آمریکا به 
چین سبب تأثیرگذاری مستقیم چین بر اقتصاد آمریکاست؛ به علاوه این 
موضوع باعث کاهش کارایی تحریم های اقتصادی آمریکا بر چین می شود. 
پیوند اقتصادی میان چین و آمریکا از طرفی باعث رشد اقتصادی چین 
با دسترسی داشتن به بازارهای غربی شده است؛ از طرف دیگر این پیوند 
اقتصادی مانع از اقدام مؤثر آمریکا علیه چین می شود. با توجه به این موارد 
 ریسک زدایی )de-risking( از تجارت با چین تبدیل به سنگ بنای

سیاست خارجی کاخ سفید شده است. ریسک زدایی تجارت با چین یک 
استراتژی است که دولت آمریکا برای کاهش وابستگی خود به چین در 
زمینه های حساس و استراتژیک اتخاذ کرده است. این استراتژی شامل 
اعمال تعرفه ها، محدود کردن دسترسی چین به فناوری های پیشرفته، 
تشویق کردن شرکت های آمریکایی به تولید در داخل یا در کشورهای 
دوست و افزایش همکاری با متحدان در برابر رقابت چین است. بر اساس 
آخرین آمار، برای اولین بار در دو دهه اخیر تجارت آمریکا با مکزیک و 
کانادا بیشتر از تجارت با چین بوده است. این نشان دهنده تلاش آمریکا 
برای ترسیم مجدد نقشه تجارت جهانی است؛ ترسیمی که در آن سهم 
چین از تجارت جهانی کاهش بیابد. با وجود تلاش های گسترده برای 
تغییر نقشه تجارت جهانی، اوضاع کنونی جهان چیزی خلاف آمارها را 
نشان می دهد. در نگاه اول سیاست ریسک زدایی بر اساس آمارها موفق 
بوده است. این سیاست طبق آمارها توانسته به هدف خود یعنی مقاوم تر 
کردن آمریکا در برابر تهدیدات سیاسی، اقتصادی و امنیتی چین برسد؛ 
درنتیجه نفوذ چین در جهان را محدود کرده است. درواقع می توان چنین 
برداشت کرد که وابستگی اقتصادی آمریکا به چین کاهش یافته و تاثیرات 
منفی بحران های ژئوپلیتیکی و امنیتی بر تجارت جهانی آمریکا به حداقل 
رسیده است. با بررسی دقیق تر این موضوع و حجم تجارت میان چین 
و کشورهای متحد آمریکا به نظر این آمارها درست نیستند. با توجه به 
آمارهای جهانی به موازات افزایش تجارت این کشورها با آمریکا حجم 
تجارت آن ها با چین نیز رشد قابل توجهی یافته است. این موضوع گمانه 
زمانی هایی را مبنی بر اینکه این کشــورها تبدیل به مرکز بسته بندی 
کالاهای چینی شده اند را تقویت می کند. درنتیجه به نظر می رسد که 
این کاهش ریسک ظاهری آن گونه که در آمارها نشان می دهد نیست. 
درواقع پیوندهای تجاری بین آمریکا و چین نه تنها قطع نشده، بلکه به 
اشکالی پیچیده تر پایدار مانده است. آمریکا به دنبال کنترل رشد چین 
حتی به طور موقت و کوتاه اســت. چین با رشد انفجاری خود در حال 
صعود به جایگاه قدرت اول اقتصادی جهان است. آمریکا از این موضوع 
بسیار نگران است؛ درنتیجه تمامی تلاش خود را برای اجرای سیاست 

ریسک زدایی به کار می گیرد.
رابطۀ تجاری آمریکا و چین پیچیده و پرتناقض است. ازیک طرف، دو 
کشور به عنوان بزرگ ترین شرکای تجاری یکدیگر، از تجارت دوجانبه 
ســود می برند و به همکاری در بسیاری از مسائل جهانی نیاز دارند. از 
طرف دیگر، دو کشور به عنوان بزرگ ترین رقبای جهانی، در بسیاری از 
مسائل مناقشه دارند و به رقابت برای تأمین منافع خود مشغول هستند. 
ریسک زدایی تجارت با چین یک استراتژی دائمی و نهایی نیست. این 
اســتراتژی ممکن است در کوتاه مدت به آمریکا کمک کند تا برخی از 
چالش های خود را حل کند؛ اما در بلندمدت ممکن است باعث شود که 
آمریکا از فرصت های تجارت با چین و بازار جهانی غافل شود. همچنین 
این استراتژی ممکن است باعث شود که چین به دنبال جایگزین های 
دیگر برای تجارت و همکاری باشد و قدرت خود را در جهان افزایش دهد.

7گزارش aftabeyazd.ir :نشانی سایت

عملی نبودن اجبار شرکت های غربی به خروج از چین



آفتاب یزد- گروه شبکه: حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر امور خارجه کشورمان، هنگام خواندن متن 
سخنرانی خود در ســازمان ملل در نیویورک، در 
تلفظ کلمات و جملات انگلیسی دچار مشکل شد و 
همین مسئله با واکنش های گسترده ای روبرو شد. 
در همین راستا، محمدعلی ابطحی، فعال سیاسی 
اصلاح طلب در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »در 
سازمان های بین المللی خیلی از روسای جمهور و 
یا وزرای خارجه به زبان بومی شان حرف می زنند. 
سیســتم های ترجمه همزمان هم موجود است. 
آقای امیرعبداللهیان چرا اصرار دارد انگلیسی و یا 
عربی حرف بزند که کشور مورد وهن قرار گیرد؟«

یاســر جبرائیلی رئیس مرکــز ارزیابی و نظارت 
راهبردی مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز در 
توئیتی در این باره نوشــت: »مقامات جمهوری 
اســلامی ایران بایــد موظف شــوند در مجامع 
بین المللی به هیچ زبانی غیر از فارســی صحبت 
نکنند؛ چه انگلیســی، چه عربی و چه هر زبانی 

دیگر.«
در ادامه واکنش ها حســام الدین آشــنا، مشاور 

رئیس جمهور در دولــت روحانی نیز در توئیتی 
نوشت: »بهتر و انقلابی تر این است که تمام مجامع 
بین المللی موظف شوند زبان فارسی را به زبان های 

رسمی خود اضافه کنند.«
عباس عبدی، فعال سیاســی اصلاح طلب هم در 
واکنش به نحوه انگلیسی صحبت کردن حسین 
امیرعبداللهیــان، وزیر امور خارجــه در مجمع 
عمومی ســازمان ملل در نیویورک، در شــبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت: »مشــکل وزیر خارجه 
فقط این نیســت که زبان بلد نیست و بدون پروا 
آن را جلوی جهانیان در معرض نمایش می گذارد. 
مشــکل بزرگتر این است که از روابط بین الملل و 
خارجی چقدر اطلاع دارد که ناتوانی در آن به این 

اندازه آشکار نیست؟«

< امیرعبداللهیان و ناتوانی در روخوانی
اما عصرایران طی یادداشتی به قلم مهرداد خدیر در 
این باره نوشته است: »ویدیویی که از عجز حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجۀ ایران از روخوانی 
درســت و بی غلط یک متن انگلیسی در جلسه 
شورای امنیت سازمان ملل در نیویورک حکایت 
می کند اسباب شرمندگی و شگفتی است و بیش از 
آن اصرار و اعتماد به نفس او مایۀ حیرت. این فیلم 
در شبکه های اجتماعی به شکل گسترده ای بازنشر 
شــده و تأسف بیشتر هنگامی پدید می آید که با 
بیان بســیار رسای خانم سفیر عربستان سعودی 
مقایسه می شود. درست است که آن خانم دختر 
یک شاهزاده است و در آمریکا زندگی و تحصیلات 
عالیه داشته اما تسلط او بر زبان انگلیسی حین دفاع 
انسانی و جانانه و با ادبیات فاخر از فلسطینی های 
قربانی در غزه توجه برانگیز است و باید یادآور شد 
صــرف زندگی در آمریکا و کانادا موجب آموختن 
زبان و ادبیات انگلیسی نمی شود کما این که برخی 
آقازاده های مقامات نوکیسه ما که در غرب رحل 
اقامت افکنده اند اینگونه نیستند و پول اگر نباشد 
هیچ اند. )با پول هم البته هیچ اند!( قیاس دیگر با 

تسلط کامل وزیر خارجه قبلی )جواد ظریف( است 
که نه تنها بر اصطلاحات سیاسی مسلط بود که 
بر تعابیر حقوقی و اکنون در دانشــکده مطالعات 
دانشــگاه تهران تدریس می کند )و تدریس آقای 
امیرعبداللهیان هم البته در این دانشکده در آینده 
با این روند بعید نیست! کما این که در برخی جاها 
یک جزوه را دانشجوی دکتری در دست گرفته از 
رو می خواند. ظاهرا در نزول کیفیت، عدالت، رعایت 
شــده است( اما واقعا چرا سطح دانش و اطلاعات 
عمومی و در این مورد خاص دانش زبان انگلیسی 
برخی اعضای دولت ابراهیم رئیسی این قدر نازل 
اســت؟ البته رضا مراد صحرایی کــه در وزارت 
آمــوزش و پرورش جای دکتر پرویز ناتل خانلری 
وزیر ۶۰ سال قبل نشســته و معنی واژۀ دربی را 
در اولین مصاحبه در حیاط دولت نمی دانســت 
دســت کم می تواند بگوید دکتر خانلری و دکتر 
گنجی و دکتر شــکوهی هم نمی دانستند! چون 
آن زمان این واژه اصلا رایج نبوده و فارســی هم 
نیست! حسین امیرعبداللهیان اما نسبت به اسلاف 
خود در جمهوری اسلامی هم سطح زبان انگلیسی 
پایین تری دارد. چرا اگر نه در اندازه ظریف و دکتر 
ابراهیم یزدی در ۴۵ سال قبل با تسلط کامل که 
دیگران به قدر ضرورت می دانستند و اگر هم اوایل 
نمی دانســتند اصرار نداشتند متن انگلیسی را با 
غلط از رو بخوانند. احتمالا یکی از دلایل انتخاب 
دکتر ولایتی به وزارت خارجه در سال ۶۰ همین 
بوده که پزشــک اطفال و به تبع آن آشنا با زبان 
خارجی بوده است. همچنین این پرسش هم شکل 
می گیرد که چرا مقامات بالاتر برای آموزش زبان 
انگلیسی به مدیران تازه به میدان آمده خود فکری 
نمی کنند تا بعد از ۴۵ ســال شاهد این وضع در 
این سطح نباشیم؟ مگر این همه بودجه و سهمیه 
و رانت و امکانــات در اختیار ندارند؟ به جای این 
همه جلسه بی حاصل چرا چهار کلمه انگلیسی یاد 

نمی گیرند؟ سه احتمال را می توان طرح کرد:
۱. در دولت هــای اصول گــرا و نواصول گــرا این 

تصور شکل می گیرد که تنها دولت تغییر نکرده 
بلکه انقلاب شده اســت و انباشت تجربه صورت 
نمی پذیرد و مدام نیروی تازه تزریق می کنند و به 
زمین و زمان بدبین اند و جدیدی ها تا یاد بگیرند 

زمان می برد.
۲. چون معیار اصلــی در اصول گرایی ایرانی ابراز 
وفــاداری کامل اســت و به مدارک دانشــگاهی 
بسنده می شود و مثل نقل و نبات هم به هم دکتر 
می گویند زبان انگلیسی آنان در عالم واقع محک 
نمی خورد. حال آن که به جد می توان گفت کسی 
که با یک زبان خارجی آشــنا نیســت استحقاق 

عنوان »دکتر« را ندارد. هر که باشد !
۳. آقای امیرعبداللهیان البته تازه کار نیســت و 
سابقه دستیاری و معاونت وزیر داشته ولی بیشتر 
روی زبــان عربی خود کار کــرده و درباره او این 
ســوال وجود دارد وقتی نمی تواند چرا اصرار دارد 
متن انگلیســی را در جلسه ای با این اهمیت از رو 
بخواند؟ مگر مرحوم رجایی که در سال ۵۹ از روی 
متن فارسی خواند کسی متوجه نشد؟ از یک طرف 
دیگران را نفی می کنند و از ســوی دیگر اصرار بر 
تقلید دارند. اردوغان هم تا چند سال قبل انگلیسی 
درســت و حســابی بلد نبود ولی اصرار نداشت 
انگلیســی بخواند. البته هنوز رکورد با علی آبادی 
سرپرست وزارت نفت دولت احمدی نژاد است که 
روخوانی او در اوپک یک مضحکه تمام عیار بود و 
شــاید هم خود احمدی نژاد در دانشگاه کلمبیا با 
آن وان دقیقه! )البته در ۱۰ ســال بعد از ریاست 
جمهوری گویا وقت خود را صرف زبان آموزی کرده 
و هواداران با ذوق و شــوق ویدیوی گفت وگوی او 
با وزیر محیط زیســت گواتمالا را منتشر کرده اند 
که نشــان می دهد از وان دقیقه فراتر رفته( این 
نکات تازه نیست و دانش نویسنده این سطور هم 
در این زمینه در حد اقتضائات مدارک دانشگاهی 
است اما وزیر خارجه نیست. وزیر داخله هم نیست! 
منتها تشــخیص عجز جناب وزیــر دولت آقای 
رئیسی دانش ویژه نمی خواهد و نیاز به استعلام از 
زبان دانان ندارد! نکته اصلی مورد نظر این نوشته اما 
این است که اصول گرایی ایرانی برای آموزش زبان 
انگلیسی در انواع موسسات آموزشی که در اختیار 

دارند دچار پارداوکس جدی اند. «

آفتاب یزد - گروه شــبکه: روز پنجشنبه 
بخشی از بیمارستان گاندی دچار آتش سوزی 
شد. خوشبختانه این حادثه فوتی و مصدوم 
نداشــت اما از زمانی که آتش به جان این 
بیمارستان افتاد، ترس و وحشت نیز گریبان 
مردم را گرفته بود که مبادا فاجعه پلاســکو 
اما مثل همیشــه آتش نشانان  تکرار شود 

که همیشه فداکاری شان زبانزد است این بار هم از جان 
خود دست شستند و به دل آتش زدند و آتش بیمارستان 
گاندی را خاموش کردند. در واقع با تلاش آتش نشــانان 
خطر از بیخ گوش تهران عبور کرد. از ســوی دیگر بحث 
بیماران حاضر در بیمارســتان گاندی هم مطرح بود که 
خوشبختانه کلیه بیماران بیمارستان گاندی به بیرون از 
بیمارستان و دیگر بیمارستان های کشور منتقل شدند. در 
همین راستا سید کریمی معاون درمان وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی از انتقال و بستری شدن ۹۳ 
بیمار بیمارستان گاندی خبر داد و گفت: »این بیماران به 

بیمارستانهای فیروزگر، دی، کسرا و یاس منتقل شدند و اکنون هیچ بیماری در 
بیمارستان گاندی نیست«.

< نمای کامپوزیتی؛ عامل بزرگ آتش سوزی
اما در خصوص علت آتش سوزی معاون خدمات شهری شهرداری تهران گفت: 
به علت نمای کامپوزیتی ساختمان بیمارستان گاندی، آتش سوزی بزرگ جلوه 
می کرد. به گزارش ایسنا، حسین نظری خاطرنشان کرد: موضوع مهم این بود که 
تصاویری که پخش می شد به علت نمای کامپوزیت ساختمان، آتش سوزی را بزرگ 
جلوه می داد. با این حال این آتش سوزی یک حریق عادی بود. نظری با بیان اینکه 
وقتی حریقی رخ می دهد شهرداری به صورتی عمل می کند که مسئولان مربوطه 
از شــهردار منطقه تا دیگر عوامل همگی در محل حادثه حضور پیدا می کنند، 
اظهار کرد: آن ها خدمات جانبی و پشتیبانی از آتش نشانان را انجام می دهند و 
پاکبانان هم بعد از اطفا شروع به پاکسازی معابر می کنند. معاون شهردار تهران 
ادامه داد: تانکر آب به اندازه کافی داشــتیم و نردبان ها هم در محل بودند. تنها 
مشــکلی که وجود داشت این بود که در ضلع غربی این محل ساختمانی وجود 
داشت که دسترسی آتش نشانان را برای اطفا حریق سخت می کرد. در مجموع 
حضور به موقع و امکانات و تجهیزات کافی در کنار تلاش بی شائبه آتش نشانان 
باعث شد تا حریق بدون هیچ خسارت جانی اطفا شود و خوشبختانه بیماران هم 
همگی به بیمارستان های معین منتقل شدند. همچنین در پی وقوع آتش سوزی در 
بیمارستان گاندی تهران، برابر آنچه که مرکز رسانه قوه قضائیه اعلام کرده است، 

در ارتباط با این حادثه و بررسی علت آن نیز پرونده قضائی تشکیل شده است.

< زنگ خطر ساختمان های ناایمن پایتخت بار دیگر به صدا درآمد
این اتفاق در حالی رخ داد که ســازمان آتش نشــانی ۵ مرتبــه اخطار به این 
 بیمارســتان داده بود و با اینکه مدیران قول رفع خطرات را داده بودند؛ اما اقدام 
موثری در راستای رفع خطر صورت نگرفته بود و نهایتا حریق در بیمارستان گاندی 
مهر تاییدی بر بی اثر بودن اخطارهای آتش نشــانی وعدم اهتمام و عزم صاحبان 
ساختمان های ناایمن بود. در همین راستا سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهر تهران از بی توجهی مدیران این بیمارستان به اخطارهای ایمنی قبل انتقاد 
کرد. سید جلال ملکی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه پیش از این بیمارستان 
گاندی، پنج مرتبه از آتش نشــانی اخطار ایمنی دریافت کرده بود، گفت: »آخرین 
اخطار مربوط به آبان ماه امسال است. اما متاسفانه به این اخطارها توجهی نشده بود. 
ببینید بیمارستان محلی است که افراد توان یاب در آن حاضر می شوند. بنابراین باید 
اصول ایمنی در آن کاملا و حتی بیشتر از اماکن دیگر مورد توجه باشد، نه اینکه به 
اخطارهای ایمنی بی توجهی کنند.« سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهر تهران افزود: »حالا این حادثه حریق رخ داد و خسارت عظیمی به بیمارستان 
وارد شــد. خدا را شکر که جان کسی گرفته نشده و کسی هم آسیب ندید که آن 
وقت دیگر غیرقابل جبران بود. اما حالا سوال اینجاست که آیا هزینه برای ایمن سازی 

به صرفه تر بود یا هزینه برای بازسازی و جبران خسارات ناشی ازحریق؟«
با اینکه ساختمان بیمارستان گاندی جزو ساختمان های ناایمن تهران نبود؛ اما 
یادمان بماند که ۵ اخطاریه آتش نشانی داشته است، البته بنابر اعلام مسئولان 
شهری، تهران ۱۲۹ ســاختمان ناایمن با درجه بحرانی دارد که با پیگیری های 
انجام شــده تعداد این ســاختمان ها به ۷۵ مورد کاهش یافته است؛ اما مهدی 
بابایی رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران در این خصوص می گوید: 

بر اساس آخرین تصمیمات، مقرر شد کمیته های ایمنی در نواحی برگزار شود و 
با توجه به اینکه پیگیری وضعیت ساختمان های ناایمن از لحاظ حریق بر اساس 
لایحه بهبود و توســعه خدمات آتش نشانی به تازگی در دستور کار قرار گرفته، 
نواحی عملکرد مطلوبی داشته اند. رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران 
همچنین تصریح می کند: در طول مدت اخیر بر اساس پیگیری های صورت گرفته 
و گزارشات اعلام شده، تعداد ۱۲۹ ساختمان ناایمن پایتخت به ۷۵ مورد کاهش 
یافته است. وی ضمن ابراز امیدواری از اینکه فرایند تعیین تکلیف ساختمان های 
ناایمن با سرعت ادامه پیدا کند، یادآور می شود: تلاش ما بر این است که تا پایان 
امسال، حداقل ساختمان های بحرانی پایتخت تعیین تکلیف شود و امید می رود 
تعداد ساختمان های ناایمن تک رقمی شود. بابایی تأکید می کند: مقرر شد نواحی 
ارزیابی ایمنی ســاختاری ساختمان ها را نیز بر اساس آنچه پیش از این سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران آغاز کرده بود، انجام دهند و این بررسی ساختاری 
به صورت ویژه در دستور کار نواحی قرار گرفت. رئیس کمیته ایمنی شورای شهر 
تهران با بیان اینکه ساختمان ها از لحاظ ایمنی در چهار دسته کم خطر، میان خطر، 
پرخطر و بحرانی قرار دارند، ادامه می دهد: ۷۵ ساختمان ناایمن وضعیت بحرانی 
دارند و باید به عنوان اولویت به ایمن سازی آن ها پرداخت و نمی توان گفت وضعیت 
کدامیک خطرناک تر از دیگری است و باید ایمن سازی هر یک از این ساختمان ها 

به صورت ویژه دنبال شود.

< ۴۰ بیمارستان منطقه ۶ تهران اخطاریه ایمنی دریافت کرده اند
از سوی دیگر مدیر بحران منطقه ۶ شهرداری تهران گفت: ۴۰ بیمارستان این منطقه 
به خاطر ناایمن بودن وضعیت ساختمان ها تاکنون سه بار اخطار ایمنی دریافت 
کرده اند. به گزارش ایرنا، خسروانی اظهار کرد: یکی از موضوعات مهم در زمینه 
مدیریت بحران ایمنی ساختمان های پرتردد و با اهمیت زیاد است که بیمارستانها 
و مراکز درمانی هم از جمله ساختمان های با درجه اهمیت خیلی زیاد است. وی با 
اشاره به بازدیدهای متعدد از بیمارستان گاندی در گذشته و صدور اخطارهای لازم 
در این زمینه که مستندات آن موجود است، ادامه داد: سه جلسه هم با مدیریت 
این بیمارستان داشته ایم. به گفته وی، آخرین جلسه مدیریت بحران شهرداری 
منطقه در بیمارستان دی و با حضور مدیر بیمارستان گاندی برگزار شد که در آن 
مسئولان این بیمارستان ها مجاب شدند که در آتش نشانی تشکیل پرونده دهند. 
مدیر بحران منطقه ۶ شهرداری تهران افزود: در این جلسات مقرر شد که مسئولان 
بیمارستان گاندی یک مشاور برای چگونگی اجرای به روزترین سیستم های اطفا 
و اعلان حریق به منظور رعایت ایمنی در فازبندی های مختلف داشــته باشند. 
خسروانی تاکید کرد: همه بیمارستان ها و مراکز مهم اعم از خصوصی، دولتی و 
مجتمع های بزرگ و مهم برای مدیریت بحــران در اولویت اول قرار دارد؛ اینکه 
ساختمان وزارتخانه یا شهرداری باشد، تفاوتی ندارد. وی یادآور شد: همواره ضمن 
بازدید از همه این ســاختمان ها، دستورالعمل لازم را با مالکان ارائه می دهیم که 
مستندات آن موجود است. خسروانی ادامه داد: به حدود ۴۰ بیمارستان خصوصی 
و دولتی بزرگ مثل بیمارستان امام خمینی و شریعتی که در سطح منطقه هستند، 
هشدار داده ایم؛ هر کدام حداقل سه اخطار را دریافت کرده و با مسئولان آن ها 
جلسات متعددی برای حل مشکلات شان برگزار کرده ایم. وی یادآور شد: سیستم 
ایمنی حریق مختص آتش نشانی است و بازدید این بخش توسط کارشناسان آن ها 
انجام می شود؛ موضوع بعدی هم سازه است که همه بیمارستان ها از این نظر مورد 
بازدید قرار می گیرند. مدیر بحران منطقه ۶ شهرداری تهران افزود: هر ساختمان 

که از نظر ایمنی یا ســازه شرایط نامتعادلی 
داشته باشــد در کمیته بررسی و با حضور 
شهردار منطقه تشــکیل جلسه می دهیم؛ 
همچنین اخطارهــای لازم و متعدد به آن ها 
داده می شود. خســروانی با اشاره به اینکه 
مراکز درمانی یکی از مراکز خدمات رســان 
هستند که تعطیل بردار نیستند، تاکید کرد: 
ایمنی این مراکز در اولویت اول مدیریت بحران قرار دارد؛ 
همچنین طی هماهنگی با وزارت بهداشت هر بیمارستانی 
که نتواند تاییدیه ایمنی آتش نشــانی را بگیرد، پروانه 
آن ها تمدید نمی شود. وی با اشاره به اینکه بیمارستان ها 
با توجه به نیازی که به پروانه کار دارند، خودشان پیگیر 
موضوعات مربوط به ایمنی ساختمان هستند، گفت: در 
کنار بیمارستان ها دیگر مراکز درمانی، پزشکی، ساختمان 
پزشکان و رادیولوژی در این لیست قرار دارند چون ایمنی 
و امنیت و تاب آوری مراکز درمانی به خصوص بیمارستان ها 

برای مدیریت بحران خیلی مهم است.

< ناایمن بودن »ساختمان های امدادی« پذیرفتنی نیست
همچنین رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیســت و خدمات شهری شورای 
اسلامی شهر تهران ضمن تشکر از تلاش آتش نشــانان در حادثه آتش سوزی 
بیمارستان گاندی خواستار دســتور عاجل رئیس جمهور مبنی بر ایمن سازی 
ســاختمان های ناایمن و پرخطر شد. به گزارش ایسنا، مهدی پیرهادی با صدور 
پیامی آورده است: »در شرایطی که حادثه تلخ آتش سوزی بیمارستان گاندی، جان 
ده ها شهروند تهرانی را به خطر انداخته بود بار دیگر شیرمردان دلیر آتش نشان 
شهرمان، شجاعت و غیرت را در خطرگاه شعله و آتش معنا کردند. بدینوسیله 
مراتب ســپاس و قدردانی خود را از همه عزیزانی که در سازمان های امدادی و 
خدمت رسان، به ویژه همکاران خدوم، شجاع و ایثارگرمان در سازمان آتش نشانی 
اعلام می دارم و از اینکه با سرعت عمل و تلاش بی وقفه خود جلوی یک فاجعه 
بزرگ را گرفتند تشکر می کنم. امیدوارم اخطارهای چندباره سازمان آتش نشانی 
 مبنی بر ایمن سازی ساختمانهای ناایمن جدی گرفته شود و دستگاه های مسئول 
در خصوص اخطارهای سازمان آتش نشانی، اقدام سریع، قاطع و قانونی خود را 
صورت دهند تا پس از این شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم. ساختمان این بیمارستان 
در رسته ساختمان های پرخطر بوده و پنج بار اخطار دریافت کرده است؛ سه بار 
در کمیته رفع خطر منطقه طرح موضوع ناایمنی بیمارســتان در دستور بوده و 
دستورالعمل ایمنی به مالکین ابلاغ شده است اما متاسفانه موضوع با پیگیری 
مناسب روبه رو نشده اســت. در صدر توجهات باید ســاختمان های امدادی، 
خدمت رسان و دولتی، ایمن ســازی شوند و وجود ســاختمان ناایمن در این 
مجموعه ها به هیچ وجه قابل قبول نیست. در این راستا از رئیس محترم جمهور و 

وزیر محترم کشور می خواهم دستور رسیدگی عاجل صادر فرمایند.«

< می توانست فاجعه آفرین باشد
همچنین سوده نجفی رئیس کمیته سلامت شورای شهر تهران نیز گفت: عوامل 
آتش نشانی حضور به موقعی در محل حادثه داشتند که ۱۰ ایستگاه آتش نشانی 
به محل اعزام شدند و خوشبختانه با تلاش های صورت گرفته آتش سوزی مهار 
شد. وی ادامه داد: هنوز علت اصلی حادثه بررسی و مشخص نشده، اما بر اساس 
برخی اظهارات، متأسفانه نمای اشتعال زای کامپوزیت یکی از دلایل حادثه بوده 
است. طبقات بالایی قسمت مهمانپذیر بیمارستان دچار آتش سوزی شده و آتش 
از نما به پایین ریخته و باعث گســترش آتش سوزی به طبقات پایین شده بود. 
رئیس کمیته سلامت شورای اسلامی شهر تهران می گوید: سازمان آتش نشانی 
در ۵ مرحله نســبت به ایمنی این بیمارســتان اخطارهای لازم را داده بود؛ اما 
اقدامی درخصوص رفع آن صورت نگرفت. حادثه صورت گرفته زنگ خطری بود 
درخصوص ســاختمان های ناایمن شهر که متأسفانه توجهی به آن نشده است. 
نجفی ادامه می دهد: بیمارستان ها محل مراجعه شهروندان در زمان حادثه و بحران 
هستند که باید از ایمنی لازم برخوردار باشند؛ اما بنابر اعلام سازمان آتش نشانی 
تعدادی از بیمارستان های شهر تهران ایمنی لازم را ندارند و جزو ساختمان های 
ناایمن هستند که انتظار می رود قوه قضائیه نیز در خصوص آن ها اقدامات لازم 
را انجام دهد. وی در پایان یادآور شــد: اگر اقدامات و تلاش های مداوم عوامل 
آتش نشانی نبود، این حادثه با توجه به موقعیت بیمارستان و بیمارانی که در آن 
حضور داشتند می توانست فاجعه آفرین باشد که با تلاش های به موقع اورژانس به 

سایر بیمارستان ها و مراکز درمانی منتقل شدند.

آتش سوزی بیمارستان گاندی این وحشت را ایجاد کرد که مبادا حادثه پلاسکو تکرار شود

ترس به جان تهران
دستمریزاد به آتش نشانان و مدیریت بحران شهرداری منطقه ۶ تهران  در مهار حادثه

 

 دیالوگ 

هیچوقت وارد جریانی نشــو کــه وقتی توی 
مخمصه قــرار گرفتی نتونی ظــرف ۳۰ثانیه 

بی خیالش بشی و فرار کنی.
مخمصه - مایکل مان

صاحب امتیاز: منصور مظفری روزنامه فرهنگی، سیاسی، اجتماعی 
مدیر مسئول:  منصور مظفری
ارتباط مستقیم با مدیرمسئول: ۰۲۱-88۳۲8۷۴۳
زیرنظر شورای سردبیری
  تلفن: ۶۱ -88۳۲۲۱۶۰ 
آگهی ها:  ۰۹۲۱۳۵۵۳۱۹۳-۰۹۱۲8۴۳۷۰۱8
شهرستانها: ۰۹۱۲8۴۳۷۰۱8
چاپ:  صمیم- تلفن: ۴۴۵8۲8۱۴
توزیع: موسسه نشرگستر امروز نوین- تلفن: ۶۱۹۳۳۰۰۰ 
تهران: خیابان شهید مطهری،  ابتدای قائم مقام فراهانی)به سمت هفت تیر( 
کوچه ۲۶ پلاک۱۰ طبقه اول واحد یک
دفتر مرکزی یزد: بلوار۲۲  بهمن، تلفکس: ۰۳۵-۳۵۲۴۶۹۱۹
مقالات و نوشتارهای ارسالی به روزنامه افتخاری بوده و درصورت عدم چاپ مسترد نمی گردد
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نیست در شــهر نگاری که دلِ ما ببَِرَد حافظ نامه 
ببرد نبرده ســت که فــردا  امروز  اگر 

تفســیر: حافظ به طنز خطاب به تایید صلاحیت شدگان انتخاباتی 
می گوید: در میان لیست شما کســی که دل ما را ببرد نیست حالا 

شاید امروز دلبری نکنید فردا دل ما را ببرید!
خبر اول: رئیس ســازمان برنامه گفتند: 
دولــت با افزایــش ۲۰ درصــد حقوق 
موافقت کرد. پیشنهاد دولت ۱۸ درصد 
بود که مجلس آن را کافی ندانست. قطعاً 
مردم راضی نخواهنــد بود که حقوق را 
بالا ببریم، اما کســری بودجه دولت را از 
روش های تورمی تامین کنیم؛ زیرا نهایتاً 
اثر تورم بیشتر می شود و افزایش حقوق 

را خنثی می کند.
خبرچین:

در واقع خود ایشان گفته: ما اگر حقوق 
را بالا ببریم تورم بیشــتر می شــود. بعد 
همین تــورم میزند فــک و دک و پوز 
افزایش حقــوق را پایین می آورد کاری 
که تــا حالا هم انجام شــده. تورم بارها 
مشــت محکمی به دهان یاوه گویی ها و 
مطالبات معیشــتی ما زده! تورم هم که 
افزایشی شود طفلی مسئولین مجبورند 
کسری بودجه را جبران کنند مثلا دست 
به جیب خالی ما مردم کنند! لذا ما مردم 
راضی به افزایش حقوق نیســتیم! پس 
پیشــنهاد میدهیم مسئولین که سهمیه 
بنزین را کم کردند و بعد هم برنامه های 
دیگر خواهند داشــت! پس آزمایشــی 
حقوق هــا را یک برج نصف کنند ببینیم 
تورم نصف می شود؟! شاید شد؟ ما حتی 
حاضریم حقوق ســال ۸۸ را بگیریم اما 
با دلار دو هزارتومــان آن زمان زندگی 
کنیــم. در این زمینه مــا اعلام آمادگی 
می کنیم! همه مردم همیشــه درصحنه 

اعلام آمادگی می کنند.
بــه هر صــورت اگــر ناترازی هســت 
کسری بودجه هســت، جیب مردم هم 
هســت، دیواری کوتاه تر از جیب مردم 
مگر هســت؟ پس بی تعــارف حقوق ها 
را نصــف کننــد اگر بــا افزایش حقوق 
تورم بیشــتر می شــود با ایــن معادله 
»کاهــش حقوق ها« هــم باعث کاهش 
تورم میشــود! بــاور کنیــد تئوری های 
 اقتصادی ما کم از تئوری های اقتصادی 

دولت نیست.
خبر دوم: یک کارشــناس گفتند: مردم 

می گویند: مجلس بی خاصیت شده!
مــا از طرف مــردم می گوییم: از قول ما 
حــرف در نیاورید. مجلــس بی خاصیت 
نیست فقط خواصش باب میل ما نیست! 
خاصیت اش برای خود مجلسی هاســت. 
مجلس اگــر بی خاصیت بــود این همه 
تکاپو برای رفتن بــه مجلس نبود! یک 
خواصی در آن وجود دارد. کسی نیست 
به مجلس رفته باشــد ضررکرده باشــد 
خصوصا ضرر مالــی! در خانه مردم اگر 
رونق نباشــد در خانه ملــت )مجلس( 
رونق هست. حتی شــاید شاسی بلند و 
فیدلیتی هم هست یکی هم شایعه کذب 

کرده بود: سکه هم هست!

خبرچین

رونق در خانه ملت است
نه خانه ما

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

توصیه کاربران شبکه های اجتماعی به وزیرخارجه

آقای امیرعبداللهیان! همان فارسی نطق کنید بهتر است



 شنبه 7 بهمن 1402    شماره  6780

 گزارش

 شورای شهر

 بهداشت

 شهرسازی 

 آب منطقه ای 

تعطیلات زمستانی
 در راه است!

ایده تعطیلات زمس��تانی و کاهش تعطیلات 
تابستانی مدارس نخستین بار در سال ۱۳۳۶ 
از سوی وزارت فرهنگ آن زمان مطرح شد، اما، 
چون مورد موافقت مسئولان وقت آن زمان قرار 
نگرفت، مسکوت ماند.محسن پیرهادی، رئیس 
فراکس��یون مدیریت ش��هری مجلس از طرح 
تعطیلات زمستانی استقبال و آن را یک مسکن 
موقت��ی برای مقابله با آلودگی هوا دانس��ت.به 
گزارش برنا، چند روز پیش نمایندگان بخش 
خصوصی که با رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست به مناسبت هفته هوای پاک دیدار کرده 
بودند؛ طرح تصویب لایحه تعطیلی زمستانی 
م��دارس را ارائه دادند. س��عید تاجیک رئیس 
کمیسیون انرژی و محیط زیست اتاق بازرگانی 
تهران اعلام ک��رد: یک راهکار خ��اص داریم، 
تعطیلی زمستانی یک ماهه مدارس در بازه ۱۵ 
آذر تا ۱۵ دی اضافه شود و در مقابل تعطیلات 
تابستانی در خرداد و شهریور کم شود.محسن 
پیرهادی، رئیس فراکس��یون مدیریت شهری 
مجلس در این رابطه گفت: می توان با کاستن 
۱۰ روز از تعطیلات تابستان و توزیع طی نیم 
دوم سال به نوعی آن را سازماندهی کرد. یکی 
از پیشنهاد هایی که چندین سال است درباره 
کاهش آلودگی هوا در اواخر پاییز و زمس��تان 
مطرح می شود، طرح تعطیلات زمستانی است؛ 
طرحی که هرچند وقت یکبار مطرح می شود 
و دوباره به س��کوت می رود. گفته ش��ده است 
ایده تعطیلات زمس��تانی و کاهش تعطیلات 
تابستانی مدارس نخستین بار در سال ۱۳۳۶ 
از س��وی وزارت فرهنگ آن زمان مطرح شد، 
ام��ا، چون م��ورد موافقت مس��ؤولان وقت آن 
زمان قرار نگرفت، مس��کوت ماند. در سال ۷۵ 
ق��رار ش��د ۱۰ روز در میانه زمس��تان تعطیل 
باش��د؛ طبق این طرح، دانش آم��وزان ۱۵ روز 
زودتر و در میانه شهریور، سال تحصیلی را آغاز 
می کردند تا تعطیلات زمستانی، داشته باشند. 
وزیر وقت آموزش و پ��رورش، هدف از اجرای 
آن را امکان مسافرت های زمستانی خانواده ها 
و ایرانگ��ردی در این فصل عنوان کرده بود که 
این طرح اتفاقا دو، س��ه سال اجرا شد، اما بعد 
با تغییر نظام آموزش��ی عملا اجرا نشد.رئیس 
وقت سازمان میراث فرهنگی و گردشگری هم 
در سال ۹۳ نسبت به نبود تعطیلات زمستانی 
گلایه داش��ت. وی در این خصوص گفته بود: 
»با وجود اینکه ایران اقلیم های متنوعی دارد و 
بسیاری از شهر ها در زمستان آب وهوای خوبی 
دارند، اما هنوز زمستان برای بسیاری از مردم 
ایران فصل سفر نیس��ت، چون فصل مدارس 
است« و همین شد که پیشنهاد طرح تعطیلات 
زمستانی را به دولت داد و در همان زمان مطرح 
ش��د که آموزش و پرورش خیل��ی باید طرح 
تعطیلات زمس��تانی موافق نیست و این طرح 
هم به نتیجه ای نرسید. بعد از آن دوباره در دی 
سال ۹۵، رئیس وقت سازمان حفاظت محیط 
زیست از پیش��نهاد تغییر تعطیلات به وزارت 
آموزش و پرورش خبر داد و عنوان شد که این 
طرح در دولت در دس��ت بررسی است، اما این 
طرح هم به سرنوشت طرح های قبلی پیوست.

سپس در شهریور س��ال ۱۳۹۷ بود که دوباره 
طرح تعطیلات زمستانی توسط مسئولان وقت 
سازمان میراث فرهنگی و گردشگری و سازمان 
حفاظت محیط زیست با هدف توسعه و رونق 
گردشگری در فصل زمستان و کاهش آلودگی 
هوا در کلان شهر ها مطرح شد و پیش بینی شد 
مدارس پنج روز تعطیل باشند که با احتساب 
دو پنجش��نبه و دو جمعه این تعطیلات به ۹ 
روز می رس��ید.در آذر همان سال سید محمد 
بطحای��ی وزیر وقت آموزش و پ��رورش درباره 
تعطیلات زمستانی گفت: »یک نظر این است 
که تعطیلات زمستانی نیاز به مصوبه مجلس 
دارد و نظر دیگر این است که توسط شورا های 
آموزش و پرورش استان بررسی شود؛ نگرانیم 
که ناهماهنگی هایی بین استان ها به وجود آید. 
برای همی��ن گفته ام که امس��ال این موضوع 
منتفی است و برای امسال اتفاق نخواهد افتاد«.
طرح تعطیلات زمستانی که در آن زمان با سر 
و صدا و پُر شتاب مطرح شده بود، خیلی زود به 

سکوت رفت و خبری از آن نشد.

رئیس شورای شهر تهران:
"خلیج فارس" 

در معرض خطر است
رئیس شورای شهر تهران به موضوع محیط 
زیست شهری اش��اره کرد و نسبت به ورود 
فاضلاب ش��هر بندرعباس ب��ه خلیج فارس 
هشدار داد.به گزارش تسنیم، مهدی چمران 
اضاف��ه کرد: محیط زیس��ت بندرعباس نیاز 
ب��ه توج��ه دارد؛ در راس آن مس��ئله ورود 
فاضلاب به دریا اس��ت. آلودگ��ی دریا زیاد 
اس��ت. اس��تفاده های زی��ادی از فاض��لاب 
می توان داشت. خلیج فارس درمعرض خطر 
اس��ت؛ اگر دریا آلوده شود به این سادگی ها 

نمی توان رفع آلودگی کرد.

ضرورت استفاده از ماسک
 در محیط های بسته و تجمعات

معاون مرکز سلامت محیط کار معاونت بهداشت 
وزارت بهداش��ت نحوه رعایت نکات بهداش��تی 
مرتبط ب��ا بیماری های تنفس��ی در مکان های 
ورزشی را تشریح و بر ضرورت استفاده از ماسک 
در محیط های بس��ته و تجمع��ات تاکید کرد. 
فرهادی گفت: با توجه به سردی هوا لازم است 
ورزشکاران و یا کسانی که به باشگاه های ورزشی، 
سالن های بدنسازی، استخر ها و مراکز تفریحی، 
آبی و حتی اس��تادیوم برای تماشای فوتبال یا 
والیب��ال یا ورزش های تیمی دیگ��ر می روند در 
فضا های بسته مراقب بیماری های تنفسی باشند.

وی افزود: اگر خودشان مبتلا به بیماری هستند 
یا افراد های ریس��کی هس��تند، یعنی سن شان 
بالاست یا بیماری زمینه ای دارند، کماکان توصیه 
می شود در فضا های عمومی خصوصا" جا هایی 
که تراکم جمعیت وجود دارد، از ماسک استفاده 
کنند.معاون مرکز س��لامت محیط و کار وزارت 
بهداشت گفت: رعایت بهداشت فردی در هنگام 
غذا خوردن یا استفاده از سرویس های بهداشتی 
الزامیست. شستن دست ها و اگر به هر حال آب 
در دسترس نبود یا امکان شستشو نبود، استفاده 
از ضد عفونی کننده های دست که در زمان کرونا 
هم خیلی مرسوم شده بود کماکان مورد استفاده 

قرار گیرد. 

"کاهش تراز آب خزر" موجب 
تشدید فرونشست در مازندران 

شده است
عض��و هیئت علم��ی مرکز تحقیق��ات راه  و 
شهرس��ازی گفت: مهاجرت بی��ش از ۸۰۰ 
هزار نفر جمعیت در طول دو سه سال اخیر 
به مازندران، حفر چاه های بی رویه و کاهش 
ت��راز خزر از جمله عواملی هس��تند که این 
پدی��ده را تش��دید می کنند.علی بیت اللهی؛ 
عض��و هیئت علم��ی مرکز تحقیق��ات راه  و 
شهرس��ازی در گفت وگو با تسنیم در رابطه 
با فرونشس��ت در اس��تان مازن��دران اظهار 
کرد: ب��ر اس��اس آخری��ن اندازه گیری های 
دورس��نجی متاس��فانه نیمه  ش��رقی استان 
مازندران از سمت جلگه آمل، در حدود ۱۰ 
س��انتی متر در س��ال نرخ فرونشست دارد و 
برای ما محرز اس��ت که در اس��تان سرسبز 
و پ��ر آب مازن��دران نیز پدیده فرونشس��ت 
توس��عه پیدا کرده اس��ت.وی با بیان اینکه 
تا حدود ۵۶ س��ال پیش ای��ن عارضه را در 
اس��تان نداش��تیم، گفت: این اتفاق با افت 
محسوس سفره های آب زیرزمینی در شرق 
س��احل دریای خزر مرتبط است و در واقع 
این عامل اصلی فرونشس��ت در این استان 
است. عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات راه  
و شهرس��ازی بیان ک��رد: مهاجرت بیش از 
۸۰۰ هزار نفر جمعیت در طول دو سه سال 
اخیر به این استان، حفر چاه های بی رویه و 
نیز کاهش س��طح آب دری��ای مازندران که 
باعث افت سطح آب س��فره های زیرزمینی 
می ش��ود از جمله عواملی هس��تند که این 
پدیده را تش��دید می کنند.بیت اللهی درباره 
کاه��ش تراز آب خزر توضی��ح داد: تراز آب 
خ��زر ظرف مدت یک س��ال، یعنی از س��ه 
ماهه اول ۱۳۹۹ تا ۱4۰۰، 2۵ س��انتی متر 
کاه��ش تراز)ارتفاع آب( داش��ته و در مدت 
دو دهه اخیر 2۱۵ س��انتی متر س��طح آب 
دری��ای مازندران کاهش پیدا کرده اس��ت. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: فرونشس��ت در یک 
ن��وار باری��ک س��احلی ش��مالی، جمعیتی 
بال��غ ب��ر 2 میلی��ون و ۱۵۰ ه��زار نفر که 
 در اس��تان گی��لان و مازندران هس��تند را 

تهدید می کند.

وضعیت ذخیره آبی سد های 
تهران پس از بارش های اخیر

مع��اون حفاظ��ت و به��ره برداری ش��رکت 
آب منطق��ه ای ته��ران گفت: ط��ی روز های 
اخی��ر بارش های خوبی در تهران داش��تیم و 
پیش بینی ش��ده ک��ه طی ماه ه��ای آتی نیز 
بارش های مناسبی در تهران در پیش داشته 
باشیم.راما حبیبی با بیان اینکه درحال حاضر 
2۶۰ میلی��ون مترمکع��ب آب در س��د های 
پنج گان��ه ته��ران در مجموع وج��ود دارد که 
براب��ر با میزان ذخیره آب س��د های تهران در 
روز مشابه سال قبل اس��ت، اظهار کرد: امید 
اس��ت با بارش هایی که اتفاق می افتد بتوانیم 
تابستان را پشت سر بگذاریم.به گزارش ایسنا، 
وی ب��ا بیان اینکه در ماه های اخیر بارش های 
بیش��تری را در ته��ران ش��اهد خواهیم بود، 
اظهار کرد: سامانه شرق یک مقدار نسبت به 
سامانه غرب حساس��یت بیشتری دارد و باید 
بیش��تر مراقب باشیم، اما در آب های سطحی 
و زیرزمینی پروژه هایی را در دست اجرا داریم 
که می توان به پ��روژه انتقال آب لار به کلان 
اشاره کرد. حبیبی ادامه داد: برای جلوگیری 
از فرار آب از سد لار پروژه های متعددی اجرا 
ش��د که نتیجه لازم را نداش��ت، در نهایت به 
این جمع بندی رسیدیم که از محل فرار آب، 
مستقیم آب را به تصفیه خانه منتقل کنیم و 
بیشترین بهره را داشته باشیم.وی با بیان اینکه 
حق آبه تامین آب از سد لار برای تهران ۳۳۰ 
میلیون مترمکعب در س��ال است که در حال 
حاضر می توانیم ۱۷۰ میلیون مترمکعب آن را 
تامین کنیم که با تکمیل این پروژه تا دو سال 
آینده کل این میزان تامین می شود. او با اشاره 
به وضعیت مناب��ع آب زیرزمینی، اظهار کرد: 
کاهش سطح آب منابع زیرزمینی حدود 4۵ 
سانتی متر افت دارد. وی با اشاره به وضعیت 
بارش ها در تهران گفت: از سال آبی تا کنون ۶4 
میلی متر بارش داشتیم که در مقایسه با بلند 
مدت ۱۱۰ میلی متر کاهش و نسبت به سال 
گذش��ته 2۷ درصد افزایش داش��ته است. به 
گفته وی تلاش ما این اس��ت که با همراهی 
مش��ترکان حتی یک ساعت قطع آب نداشته 
باشیم و خواسته ما از همه مشترکان این است 

که مدیریت مصرف داشته باشیم.

9 اجتماعی

فرش��ید یزدانی با تاکید بر لزوم اصلاحات س��اختاری صندوق ها، 
معتقد است؛ در ش��رایط فعلی، افزایش سن و سابقه بازنشستگی 
نمی تواند صندوق های بازنشستگی را از بحرانِ قریب الوقوع نجات 
دهد.به گزارش ایلنا، 24 دی ماه هادی طحان نظیف )س��خنگوی 
ش��ورای نگهبان( اعلام کرد: مصوبه افزایش س��ن بازنشستگی در 
بررس��ی های صورت گرفته خلاف موازین ش��رع و قانون اساس��ی 
ش��ناخته نش��د و مورد تایید قرار گرفت. »افزایش س��ن و سابقه 
بازنشس��تگی« یک��ی از بنده��ای لایحه برنامه هفتم توس��عه بود 
ک��ه دولت برای رفع ناترازی صندوق های بازنشس��تگی به مجلس 
پیش��نهاد داد؛ پیش��تر س��یدصولت مرتضوی )وزیر کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی( در مورد افزایش س��ن بازنشس��تگی گفته بود که 
»این مسئله قاعده قبول شده جهانی است؛ افزایش تدریجی سن 
بازنشس��تگی یکی از راههای پایداری صندوق های بازنشستگی و 
جلوگیری از ورشکس��تگی آنهاس��ت.« در هر حال، این پیشنهاد 
علیرغ��م اعتراضات کارگران، در ش��ورای نگهبان ب��ه تایید نهایی 
رس��ید و از قرار، از س��ال آینده اجرایی می شود. دولت، مجلس و 
ش��ورای نگهبان، با افزایش سن و س��ابقه بازنشستگی موافقند اما 
مزدبگیران آن را ابزاری برای س��لب حقوق قانونی خود می دانند؛ 
افزایش سن و س��ابقه بازنشستگی، چه اثراتی خواهد داشت و آیا 
می تواند بحران ناترازی صندوق های بازنشستگی کشور را برطرف 
کند؟فرش��ید یزدانی )کارش��ناس و رفاه و تامی��ن اجتماعی( در 
گفتگ��وی زیر با تاکید ب��ر لزوم اصلاحات س��اختاری صندوق ها، 
معتقد است؛ در ش��رایط فعلی، افزایش سن و سابقه بازنشستگی 
نمی تواند صندوق های بازنشستگی را از بحرانِ قریب الوقوع نجات 

دهد.
   دلای��ل تصمیم گی��ران ب��رای افزای��ش س��ن و س��ابقه 
بازنشس��تگی، رفع بحران ناترازی صندوق هاس��ت؛ ش��ما در 
این زمینه چه دیدگاهی دارید؟ آیا با این دس��ت راهکارها، 
بح��ران صندوق ها به خصوص صندوق م��ادر تامین اجتماعی 

برطرف می شود؟
برای پیدا کردن راه حل مناسب، اول باید به این سوال پاسخ دهیم 
ک��ه چرا صندوق های بازنشس��تگی دچار بحران ش��ده اند. بحران 
صندوق های بازنشس��تگیِ ایران اساساً ناش��ی از پایین بودن سن 
بازنشس��تگی نیست؛ مهم ترین عامل بحران ساز در صندوق ها، چه 
تامین اجتماعی و چه س��ایر صندوق ها، نظام مدیریتی و ساختار 
مدیریتی آن هاس��ت؛ ساختاری که فساد آمیز است، ساختاری که 
نظارت پذیر و کنترل پذیر نیس��ت، ب��دون تردید بحران به وجود 
می آورد. وقتی ساختار معیوب است، به خصوص در فضای بسته ی 
سیاسی، دولت ها به سوی کم کردن از حقوق مردم روی می آورند، 
ای��ن یک قاعده ی کلی س��ت. در تاریخ جهانیِ ش��وک درمانی های 
اقتصادی هم به عینه می بینیم که در هر دوره بس��ته شدن فضای 

سیاس��ی و ب��روز نارضایتی ها، دولت ها یکس��ری اقدامات به ضرر 
مردم انجام داده اند. الان هم همین اتفاق افتاده است و قابل انتظار 
بود که دولت به اقداماتی علیه حقوق اجتماعی مردم دس��ت بزند؛ 
بدون تردید در مسیر سلب حقوق اجتماعی مردم گام برداشته اند 
البت��ه ب��دون انجام کار کارشناس��یِ دقیق و جدی. اگ��ر قرار بود 
اصلاحات پارامتریک اتفاق بیفتد، باید قبلش یک کار کارشناس��ی 
جدی می شد؛ مثلًا ما در صندوق ها بحث زنان را داریم، بحث 42 
س��ال سن و 2۰ سال سابقه داریم، کلی مباحث دیگر مطرح است 
که متاس��فانه در این اصلاحات پارامتریکِ یکجانبه و کارشناسی 

نشده، هیچ کدام از این مولفه ها دیده نشده است.

  تاثیر این افزایش سن و سابقه چقدر است و آیا می تواند 
در پایداری صندوق ها اثرگذار باشد؟

به نظر من، این افزایش سن و سابقه بازنشستگی، هیچ تاثیر جدی 
روی پایداری صندوق های بازنشس��تگی کش��ور نخواهد داشت. با 
این مصوبه، احتمالاً یک بخش قابل توجهی از بیمه ش��دگان فعلی 
ی��ا احتمال��ی از زیر چتر صندوق ها خارج خواهند ش��د به عبارت 
دقیق ت��ر، بیمه گریزی اتفاق خواهد افتاد. ف��رد می گوید قبلًا باید 
۳۰ س��ال حق بیمه می دادم و صبر می کردم تا بازنشس��ت ش��وم 
حالا باید ۳۵ س��ال کار کن��م؛ در این میان، بیمه های تجاری یک 
مقابل��ه و رقابتی  با صندوق های بازنشس��تگی دارند؛ این بیمه ها 
لااقل از نظر ش��کلی زیباتر و فریبنده تر هستند و بدون شک، یک 
بخشی از بیمه شدگان را این بیمه های تجاری جذب خواهند کرد. 
این گریز قطعاً می تواند آس��یب زا باشد و ضریب نفوذ صندوق های 
بازنشس��تگی را کاهش دهد. باید بپذیریم اگر هم افزایش س��ن و 
سابقه ی بازنشستگی در کوتاه مدت تاثیرگذار باشد، باز چهار سال 
دیگر در همین نقطه خواهیم بود، بازهم اس��یر بحران می ش��ویم 
چراک��ه س��اختار مدیریتیِ ما معیوب اس��ت، س��اختار مدیریتی 
صندوق ها سه جانبه نیست؛ س��ه جانبه گرایی و استقلال مدیریتی 
تامین اجتماعی حذف شده و حجم گسترده ی مداخلات دولت و 

وزارتخانه در این صندوق باعث ناکارآمدی سیس��تم شده و بخش 
مهم��ی از این ناپای��داری به مداخلات دولت و ن��وع مواجهه این 
نهاد ب��ا صندوق برمی گ��ردد. ببینید الان حج��م بدهی دولت به 
صن��دوق تامین اجتماعی بالای ۶۰۰ ه��زار میلیارد تومان برآورد 
ش��ده اس��ت. دولت اگر اهتمام می کرد و یک بخشی از این بدهی 
را پرداخت می کرد و البته ساختار مدیریتی صندوق را هم اصلاح 
می کرد، دیگر ناپایداری به این ش��کل و ش��مایل و با این ش��دت 
وجود نداش��ت.  ما حتی نقاط دیگری در سیستم بیمه ای داشتیم 
که می ش��د اصلاح کرد، نقاطی که یک نوع مخاطرات اخلاقی در 
سیستم به وجود آورده است مثلًا اصلاح فرمول محاسبه مستمری 
بازنشس��تگان که فعلًا براس��اس حقوق دو س��ال آخر است؛ کلی 
تقل��ب اینجا ص��ورت می گیرد، تقلباتی که از قض��ا غیرقانونی هم 
نیستند و مبتنی بر قانون اتفاق می افتند؛ جالب است این ها اصلاح 
نشده اند و به جای آن، مولفه دیگری را اصلاح کرده اند که هیچ اثر 
جدی نخواهد داش��ت و بازهم تاکید می کنم بدون اصلاح ساختار 
مدیریتی صندوق ها، افزایش س��ن و س��ابقه ی بازنشستگی، فقط 
به معنای تش��دید فش��ار بر مردم و نش��انه ای از مسئولیت گریزی 

دولت است.

   به »مسئولیت دولت« اشاره کردید؛ دولت در اندازه ی 
پرداخت بدهی ها به مسئولیت خود در قبال صندوق ها پایبند 
نیست؛ در قانون بودجه امسال حدود ۸۰ هزار میلیارد تومان 
ب��رای پرداخت بخش��ی از بده��ی دولت به تامی��ن اجتماعی 
منظور ش��ده بود اما به پایان س��ال نزدیک شدیم و خبری از 

این پرداخت نشد!
پرداخت بدهی ها، جزو تعهدات س��الانه دولت است و طبق قانون 
برنامه های توس��عه، دولت باید هر س��ال بدهی خ��ود را به تامین 
اجتماع��ی پرداخت کند. در سیاس��ت های کل��ی تامین اجتماعی 
آمده دولت نباید ایجاد بدهی جاری کند و بایستی تعهدات جاری 
خود را هر س��ال پرداخت کند اما در لایح��ه بودجه ۱4۰۳ اصلًا 
این مس��اله دیده نشده است. در س��ال ۱4۰۳، حدوداً ۳4۰ هزار 
میلیارد تومان بدهی جاری دولت به تامین اجتماعی ست که باید 
در طی س��ال پرداخت کند؛ این رقم س��نگین، فقط بدهی جاری 
دولت بابت تعهداتش در عرض یکس��ال اس��ت اما در بودجه سال 
آین��ده، هیچ محل اعتباری ندارد؛ ب��رای بدهی تاریخی دولت نیز 
اعتبار مناس��ب در نظر نگرفته ان��د. در مجموع بگویم، رفتار دولت 
در قبال تامی��ن اجتماعی، نوعی مداخله در یک نهاد مدنی بدون 
انج��ام تعهدات حوزه حاکمیتی س��ت و برای رف��ع بحران ناترازی 
و ناپای��داری صندوق ه��ا به خص��وص تامین اجتماع��ی، باید این 
 روی��ه ی معیوب اصلاح ش��ود، یک اصلاح س��اختاری و اساس��ی

 نیاز است.

 یک کارشناس رفاه و تامین اجتماعی مطرح کرد

افزایش سن و سابقه بازنشستگی فقط تشدید فشار بر مردم است

براس��اس اظهارات محسن پیرهادی، رئیس فراکسیون مدیریت شهری 
و عضو هیات رئیسه مجلس بیش از نیمی از جمعیت کشور درمعرض 
آلودگی هوای قرار دارند و معضل آلودگی هوا در حوزه سلامت و اقتصاد 
شهری بسیار خسارت بار است؛ چنان که بنابر برآوردهای انجام شده، هزینه 
هر روز تعطیلی شهر تهران به دلیل آلودگی هوا، قریب ۱۰۰ میلیارد تومان 
است.به گزارش خانه ملت، تداوم آلودگی  هوا در تهران و سایر کلان شهرها 
و حتی برخی شهرستان ها و درگیر شدن جمعیت کثیری از مردم کشور 
با این پدیده خسارت بار، معضل بسیار مهمی است که تکرار آن  نه تنها از 
اهمیت پرداختن به آن نمی کاهد، بلکه باید ریشه یابی شود که چرا با وجود 
قان��ون محکم و جامع هوای پاک، مانع تکرار و تداوم این معضل زیان بار 
نمی شود؟! در همین باره و همچنین اهمیت و موانع اجرای قانون هوای 
پاک، گفت وگوی مفصلی با محسن پیرهادی، نماینده مردم تهران، رئیس 
فراکس��یون مدیریت شهری و عضو هیات رئیسه مجلس داشته ایم که 

مشروح آن به شرح زیر است:

 اهمیت پرداختن به معضل آلودگی هوا و تلاش برای  اجرای 
قانون هوای پاک را در چه می دانید؟

با در نظر گرفتن تاثیرات پدیده ریزگردها در آلودگی هوای کشور، متاسفانه  
بیش از نیمی از جمعیت کشور یعنی بیش از 4۰ میلیون ایرانی، درمعرض 
آلودگی هوای قرار دارند، از آنجا که ذرات معلق آلودگی هوا مستقیم و غیر 
مستقیم جان شهروندان را تهدید می کند، شاخص مهم و اثر گذاری در 
سنجش سلامت جسمی و حتی روانی شهروندان است. استمرار آلودگی 
هوای کلانش��هرهای کشور به معضلی فرسایش��ی و منزجرکننده برای 
شهروندان بدل شده که اثرات آن به ویژه در نیمه دوم سال بر روند زندگی 
روزمره و سلامت مردم قابل لمس است. متاسفانه درکنار خسارات مرتبط با 
سلامت جسمی و روانی شهروندان، آلودگی هوا خساراتی را نیز در سایر ابعاد 
اقتصادی شهر تحمیل کرده و بنابر برآوردها هر روز که شهر تهران به دلیل 
آلودگی هوا تعطیل می شود قریب ۱۰۰میلیارد تومان خسارت ایجاد می کند.

 چ��را قانون هوای پاک به رغ��م احکام تکالیف اثرگذار آن، 

موثر  واقع نمی شود و حتی در مواردی اجرای این قانون با مانع روبه رو 
است؟

متاس��فانه عمده احکام و تکالی��ف قانون هوای پ��اک به دلیل عدم 
اختصاص بودج��ه و اعتبارات لازم معطل مانده اند و اجرایی ش��دن 
آن ها از س��الی به س��ال دیگر حواله داده می شود؛ قوانین و احکامی 
که بر نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی، توسعه وسایل نقلیه برقی، 
بهبود راندمان نیروگاه ها، اصلاح کیفیت سوخت و موارد این چنینی 
تاکید دارند، نیازمند تخصیص اعتبارات لازم و به هنگام هستند اما به 
دلیل عوامل متعددی این اعتبارات یا تخصص داده نمی شوند یا میزان 

تخصص آنقدر ناچیز است که اثرگذاری آن قابل لمس نیست.
 

 و شما مانع اصلی این عدم تخصیص منابع برای اجرای قانون 
هوای پاک را چه می دانید؟

اج��رای قانون ه��وای پاک به رغم تاکیدات موک��د رهبر معظم انقلاب 
و درگیری بیش از 4۰ میلیون نفر از جمعیت کش��ور با آن، متاسفانه از 
سوی هیچ دولتی جدی تلقی نشده است؛ چرا که هم اجرای آن بودجه 
زیادی می طلبد و هم زم��ان زیادی را برای پیگیری و اجرا لازم دارد و از 
آنج��ا که اثرات آن در همان دولت قابل بهره برداری و لمس نیس��ت، در 
اولویت اقدامات مسئولان اجرایی مربوطه قرار نمی گیرد، بنابراین قربانی 
دیگر سیاست گذاری ها و اولویت های دولت ها شده است.عامل اثرگذارتری 
که سبب کندی و بروز مانع در مسیر اجرای احکام این قانون شده، شرایط 
اقتصادی کشور در سال های اخیر است؛ اگرچه شهرداری تهران به عنوان 
یکی از کلان ش��هرهای درگیر معضل آلودگی هوا امسال با احیای یک 
توافقنامه با چین گام های موثری در بهسازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
و مترو تهران برداشته که گامی امید بخش است، اما معطل ماندن چنین 
قراردادها و توافقاتی که در س��ال های گذشته بسیار خسارت بار بوده،که 

نمود آن در سه – چهار سال اخیر روز به روز بیشتر عینیت یافته است.

  بیشتر کارشناس��ان یکی از چالش های مهم کشور در رفع 
معضل آلودگی هوا در حوزه حمل ونقل را فرسودگی ناوگان حمل 

ونقل عمومی می دانند، شما این موضوع را تایید می کنید؟
بله، فرسودگی ناوگان حمل و نقلی کشور به دلیل ایجاد آلایندگی بالای 
محیط زیس��تی و مصرف سوخت بالا و فرسودگی آن یکی از معضلات 
اساسی کشور است که رفع آن هم در قانون هوای پاک مورد توجه ویژه قرار 
گرفته است. یکی از معضلات نوسازی و توسعه ناوگان حمل ونقلی کشور 
معطل ماندن یا عدم اجرای قانون اسقاط خودروها و موتورسیکلت ها است 
،متاسفانه عدم انگیزه کافی در بازار اسقاط، عملکرد نامناسب طرح های 
مالی تشویقی نوسازی، عدم وجود سازوکار جامع قانونی درخصوص اسقاط 
وسایل نقلیه فرسوده، عدم تعهد تولیدکنندگان خودرو در مقوله مدیریت 
و بازیافت محصولاتش��ان و عدم تناسب ماهیت نظارتی ستاد مدیریت 
حمل ونقل و سوخت با جایگاه ساختاری کنونی،  منجر به رکود چرخه 

اسقاط درخصوص خودروهای دیزلی و گازوئیلی کشور شده است.

  اس��قاط خودروهای فرس��وده به چه میزان بر ایجاد معضل 
آلودگی هوا اثر گذار بوده است؟

اگرچه ماده ۸ قانون هوای پ��اک به مس����ئله وسایل نقلیه فرس��وده 
پرداخته، اما سازوکاری جامع برای اسقاط وسایل نقلیه فرسوده و ایجاد 
چرخه اس��قاط در این ماده وآئین نامه آن تعبیه نشده است. مزید بر این 
موضوع متاسفانه معافیت خودروسازان داخلی از صدور گواهی اس��قاط 
از یک س����و و ممنوعیت واردات خودرو با توجه به مشکلات تأمین ارز 
آن ها ازس��وی دیگر منجر به کاهش تقاضای چشمگیر گواهی اسقاط شده 
است. نکته مهم در بحث اسقاط خودروهای فرسوده این است که بیشترین 
مصرف نفت گاز- سوخت دیزل- کشور با سهم حدود ۵۳ درصد مربوط به 
بخش حمل ونقل است. براساس بررسی های انجام شده در طرح جایگزینی 
و نوسازی ناوگان حمل ونقل درون شهری و برون شهری مصوب شورای 
اقتصاد در سال ۹۷، نوسازی هر خودروی کشنده سالیانه دارای ۱۳ هزار 
دلار درآمد اقتصادی ناشی از صرفه جویی در مصرف سوخت است. اگرچه 
از سال ۹۶ طرح ه��ای مختلفی در حوزه نوس��ازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی باری کشور تصویب و برای اجرا ابلاغ شده، اما عمده این طرح ها در 
مرحله اجرایی توفیقی نداشته اند؛ به عنوان مثال عملکرد طرح »نوس��ازی 
۶۵ هزار دس����تگاه کامیون و کشنده فرسوده«؛ حدود ۶ درصد و طرح 
»جایگزینی و نوسازی ناوگان حمل ونقل مسافری و باری درون و برون  
ش��هری«، تنها ۰.۵4 درصد آن هم در ناوگان باری عملکرد داشته است.

 عضو هیات رئیسه مجلس؛

نیمی از جمعیت کشور در معرض آلودگی هوا قرار دارند

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

بن��ا بر اعلام معاون آم��وزش ابتدایی وزیر آموزش و پرورش، ایران در مقط��ع ابتدایی بالای ۹۸ درصد 
پوش��ش تحصیلی دارد و این رقم در قیاس با بس��یاری از کش��ورها پوشش تحصیلی خوبی محسوب 
می شود.به گزارش ایسنا، معصومه نجفی پازوکی اظهار کرد: به منظور رفع مبادی بیسوادی سال قبل 
س��امانه ای برای احصا آمار بازماندگان از تحصیل مقطع ابتدایی طراحی شد و در ابتدای کار با تطبیق 
فهرست سامانه »سیدا« و ثبت احوال، آماری در حدود 2۰۰ هزار نفر احصا شد اما با پیگیری های بیشتر 
متوجه شدیم آمار واقعی بازماندگان از تحصیل مقطع ابتدایی کمتر از 2۰۰ هزار نفر است.وی با بیان 
اینکه علت واقعی نبود آمار بعضا به دلیل مشکلات ثبت اطلاعات در سامانه »سیدا« و بعضا مشکلات 
اداری بود، افزود: طبق بررسی های انجام شده متوجه شدیم تعدادی از بچه فوت کردند و والدین اعلام 
فوت نکرده بودند. برخی نیز مهاجرت کرده و از ایران رفته یودند و یا در شهر دیگری مشغول به تحصیل 
شده بودند. برخی نیز به دلیل معلولیت خاصی امکان ادامه تحصیل نداشتند. از این رو آمار احصا شده 
اولیه که حدودا 2۰۰ هزار نفر بازمانده از تحصیل مقطع ابتدایی را نشان می داد، واقعی نبود.وی با بیان 
اینکه سازمان بهزیستی آماری حدودا ۳۰ هزار نفری از بازماندگان تحصیل دارای معلولیت به ما اعلام 
کرد که امکان رفتن به مدرس��ه را ندارند، توضیح داد: در حال حاضر آمار بازماندگان از تحصیل مقطع 
ابتدایی ما کاهش پیدا کرده است. آخرین بار به عددی حدود ۱4۰ هزار نفر بازمانده از تحصیل مقطع 
ابتدایی رس��یدیم اما این آمار نیز به روز نیس��ت و آمار اصلی بازماندگان از تحصیل خیلی کمتر است. 
چراکه بس��یاری از این ۱4۰ هزار نفر طی سال گذشته جذب مدرسه و آموزش شدند.نجفی پازوکی با 
اشاره به  مساله پوشش تحصیلی مقطع ابتدایی در ایران تاکید کرد: ایران در مقطع ابتدایی بالای ۹۸ 
درصد پوشش تحصیلی دارد و این رقم نسبت به خیلی از کشورها عدد خوبی است. با این حال برای ما 
پوشش تحصیلی یک دانش آموز نیز مهم است.وی تصریح کرد: در حال حاضر باید مسیرهایی را طراحی 
کرد تا بستر آموزش را برای بچه ها فراهم کنیم. برای برخی آموزش مجازی و برای برخی تولید بسته 
آموزشی مناسب است. در حال حاضر بر روی این امر کار می کنیم که بر اساس علت و عامل بازماندگان 
از تحصیل، مسیر آموزش را درست کنیم . در این راه ابتدا شناسایی و سپس جذب و نهایتا نگهداشت 

مهم است. ما در حال حاضر در مسیر جذب هستیم اما نگهداشت نیز بسیار مهم است.

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: باید دستمزد کارگران را باتوجه به تخصص و سندیکای کاری 
که دارند، مشخص کنیم و یک نسخه برای همه کارگر ها نپیچیم تارضایت کارگران از دستمزد بیشتر شود.

به گزارش تسنیم، چند روز گذشته بود که سمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن صنفی کارگران ایران 
از مهاجرت کارگران حرفه ای به عراق، ترکیه و عمان ابراز نگرانی کرد و گفت:خواسته کارگران اجرای ماده 
4۱ قانون کار مبنی بر حفظ قدرت خرید و تعیین مزد با لحاظ تورم واقعی و سبد معیشت است. گزارش ها 
حاکی اس��ت مهاجرت کارگران مهارتی کش��ور به سایر کش��ور ها از جمله عراق، عمان و ترکیه افزایش 
یافته اس��ت. وی ادامه داد: جایگزینی این نیروی مهارتی بس��یار کند است و این در حالی است که حتی 
سرمایه گذاران هم در سایر کشور ها بیشتر از کشور خودمان سرمایه گذاری می کنند. وقتی حداقل حقوق 
در کشور های ذکر شده 2۵و ۳۰میلیون تومان باشد کارگر ترجیح می دهد مهاجرت کند که نباید به راحتی 
از کنار این موضوع گذشت.این موضوع باعث حساسیت نمایندگان مجلس شد و، ولی اسماعیلی، نماینده 
مردم گرمی و رئیس کمیس��یون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در گفت و گویی درباره اظهار نگرانی 
رئیس انجمن صنفی کارگران از افزایش مهاجرت کارگران مهارتی و حرفه ای کشور به کشور های همسایه؛ 
عنوان کرد: ما هیچ آمار رسمی از مهاجرت کارگران حرفه ای نداریم. شاید در موضوع نخبگان و پزشکان و 
متخصصان آماری در دست باشد، اما به عنوان کمیسیون اجتماعی آمار رسمی راجع به مهاجرت کارگران 
حرفه ای و مهارتی نداریم؛ بنابراین نمی توان قطعی در این باره اظهار نظر کرد. رئیس کمیسیون اجتماعی 
تاکید کرد: البته ما باید به تخصص کارگران کشور، به ویژه در بحث دستمزدی که یک ماه بعد در لایحه 
بودجه مشخص خواهد شد، این قشر را ویژه ببینیم. باید با توجه به تخصص و سندیکای کاری که کارگران 
دارند، دستمزد آن ها را مشخص کنیم و یک نسخه برای همه کارگر ها نپیچیم. قطعا این روند در میزان 
رضایت آن ها موثر است و موجب کمتر شدن مهاجرت احتمالی آن ها خواهد شداسماعیلی تاکید کرد: با 
توجه به اینکه ما در حال حاضر آمار رسمی از میزان مهاجرت کارگران مهارتی و حرفه ای کشور نداریم که 
بدانیم این مسئله به معضل و بحران تبدیل شده یا خیر؛ بنابراین باید آن را در کمیسیون اجتماعی مجلس 
طرح و بحث کنیم؛ نامه نگاری به سازمان و نهاد های مربوطه را انجام دهیم و اگر دریافتیم که آمارنسبت به 
گذشته بیشتر و این موضوع به معضل بدل شده است، هم ما و هم دولت باید رسیدگی جدی داشته باشیم.

پیشنهاد جدید برای تعیین دستمزد کارگران آموزش و پرورش :

حدود ۳۰ هزار دانش آموز 
دارای معلولیت امکان رفتن به مدرسه را ندارند

 کارگران حرفه ای به این سه کشور
 مهاجرت کرده اند
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حاجی بابایــی گفت: فوق العاده خاص شــامل همه حقوق بگیران و 
آن هایی که تاکنون فوق العاده دریافت نکرده اند، می شــود؛ بر این 
اســاس حقوق های تا ۲۰ میلیون تومان ۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش و 
حقوق های بیش از ۲۰ میلیون تومان نیز حدود ۳۰ درصد افزایش 

خواهد داشت.
رســیدگی به جزئیات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ در دســتورکار 
نمایندگان قرار گرفته و بســیاری از مفاد لایحه به تصویب رسیده 
و برخی از مفاد برای بررســی بیشــتر به کمیسیون تلفیق ارجاع 
شده اســت.یکی از مفاد لایحه که به کمیسیون تلفیق ارجاع شد 
مربــوط به اختصاص فوق العاده خاص به مشــاغل اســت که این 
 کمیسیون در جلسه اخیر خود این موضوع را بررسی و با اکثریت آرا 

به تصویب رساند.
رحیم زارع ســخنگوی کمیســیون تلفیق در تشریح این جلسه و 
توضیح مصوبه اعضای کمیسیون تلفیق درباره اختصاص فوق العاده 
خاص به مشــاغل، گفت: اعضای کمیسیون مواد ارجاعی از جلسه 

علنی را بررسی کردند.
به گفته وی، اعضای کمیســیون در این جلسه به موضوع افزایش 
حقوق گروه های شغلی در بودجه سال آینده پرداختند که براساس 
مصوبه اعضا و براساس توافق با رئیس سازمان برنامه و بودجه، مقرر 
شد فوق العاده خاص به همه گروه های شغلی که تاکنون فوق العاده 

خاص دریافت نکردند، پرداخت شود.
زارع بیان کرد: بر این اســاس معلمان، کارمنــدان وزارت ورزش و 
جوانان، همچنین کارمندان وزارت رفاه و ســایر گروه های شــغلی 
که تاکنون فوق العاده خاص دریافت نکرده اند، مشمول این مصوبه 

خواهند بود.
 

<حاجیبابایی:فوقالعادهخاصبههمهگروههایشغلیپرداختمیشود
حمیدرضا حاجی بابائی رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۳ 
نیز با اشــاره به مصوبه این کمیســیون درباره پرداخت فوق العاده 
خاص، گفت: براساس لایحه دولت افزایش حقوق تمامی کارکنان 
برای سال آینده به صورت میانگین ۱۸ درصد پیش بینی شده بود 
که کمیسیون تلفیق این عدد را به ۲۰ درصد رساند، البته معافیت 
مالیاتی به صورت پلکانی اعمال و این عدد در سال آینده ۱۲ میلیون 
در نظر گرفته شــد، همچنین کف حقوق نیــز ۱۰ میلیون تومان 

پیش بینی شد.

وی دربــاره مصوبه فوق العــاده خاص ادامه داد: براســاس مصوبه 
کمیســیون فوق العاده خاص به همه پرداخت می شود؛ البته تلاش 

خواهد شد، عدالت در این موضوع رعایت شود.
وی نحوه پرداخت فوق العاده خــاص را با ذکر مثالی توضیح داد و 
گفت: حقوق فردی که در ســال ۱۴۰۲ حــدود ۷ میلیون و ۹۰۰ 
هزار تومان است، پس از رشــد ۲۰ درصدی و دریافت فوق العاده 
خاص، بیش از ۴۰ درصد افزایش می یابد و این روند ادامه می یابد؛ 
هرچند فوق العاده خــاص به حقوق بیش از ۲۰ میلیون تومان نیز 
افزوده می شود اما درصد آن کمتر است. بنابراین فوق العاده شامل 
همه می شــود البته بحث هیئت علمی ها و قضات جدا اســت، اما 
این موضوع مربوط به کارکنان دولت، معلمان و کارمندان آموزش 
و پرورش، پرســتاران و... اســت، ما منابع موردنیاز این اقدام را نیز 

پیش بینی کرده ایم.
 

<منظورازفوقالعادهخاصبرایکارمنداندولتچیست؟
وی در همیــن راســتا ادامــه داد: فوق العاده خاص شــامل همه 
حقوق بگیران کشور می شود البته آن هایی که تاکنون فوق العاده را 

دریافت نکرده اند.
نماینده همدان با توجه به مصوبه کمیســیون تلفیق برای افزایش 
حقوق کارکنان در سال آینده و همچنین افزایش ۳ هزار امتیازی 
فوق العاده خاص، گفت: بر این اساس حقوق های تا ۲۰ میلیون تومان 
۳۰ تا ۴۰ درصــد افزایش پیدا خواهند کرد. همچنین حقوق های 
بیش از ۲۰ میلیون تومان حدود ۳۰ درصد افزایش پیدا خواهد کرد.

<منادی:افزایشفوقالعادهخاص،شاملمعلماننیزمیشود
بنابراین گزارش، علیرضا منادی سفیدان رئیس کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس هم با اشاره به تصویب افزایش فوق العاده برای 
کارکنان دستگاه های مختلف تا ۳ هزار امتیاز در کمیسیون تلفیق 
بودجه، گفت: بر اساس توافق کمیسیون تلفیق و دولت فوق العاده 
خاص به همه گروه  های شغلی که تاکنون این فوق العاده خاص را 

دریافت نکردند، پرداخت خواهد شد.
رئیس کمیسیون آموزش مجلس با بیان اینکه افزایش فوق العاده 
خاص، شامل معلمان نیز می شود، ادامه داد: اواخر دی ماه در نامه ای 
به وزیر آموزش و پرورش خواســتار ترمیم حقوق پرسنل آموزش و 
پرورش شده بودیم که با این مصوبه کمیسیون تلفیق تا حد زیادی 

این خواسته تأمین می  شود.
منادی بیان کرد: با این مصوبه حقوق دستگاه های مشمول، حدود 
۳۰ الی ۴۰ درصد افزایش می  یابد که کمک بسیار خوبی به ویژه به 

افرادی که حقوق پایین تر دریافت می کند، می شود.
به صورت کلی، نظام پرداخت کارمندان دستگاه های اجرائی براساس 
امتیاز حاصل از ارزشیابی عوامل شغل و شاغل و سایر ویژگی های 
مرتبط است و این امتیاز در ضریب ریالی ضرب می گردد و مبنای 
تعیین حقــوق و مزایای کارمندان قرار می گیــرد. فوق العاده های 
مختلف ابزارهایــی برای افزایش امتیاز مذکور و در نتیجه، افزایش 

حقوق و مزایای کارمندان دستگاه های اجرایی است.
در بنــد ۱۰ مــاده ۶۸ قانــون مدیریت خدمات کشــوری درباره 
»فوق العاده ویژه« آمده اســت: »فوق العاده ویژه در موارد خاص با 
توجه به عواملی از قبیل بازار کار داخلی و بین المللی، ریسک پذیری، 
تأثیر اقتصادی فعالیت ها در درآمد ملــی، انجام فعالیت و وظایف 
تخصصی و ستادی و تحقیقاتی و حساسیت کار با پیشنهاد سازمان 
و تصویب هیئت وزیران امتیاز ویژه ای برای حداکثر )۲۵ درصد( از 
مشاغل، در برخی از دستگاههای اجرائی تا )۵۰ درصد( سقف امتیاز 
حقوق ثابت و فوق العاده های مســتمر مذکور در این فصل در نظر 

گرفته خواهد شد«.
به گزارش تسنیم؛ اما در قانون مدیریت خدمات کشوری هیچ اثری 
از »فوق العاده خاص« نیســت و عملا با تصویب قانون »فوق العاده 
خاص کارمندان سازمانهای پزشــکی قانونی و انتقال خون ایران« 
در اردیبهشــت ماه ۹۰، این مفهوم به ادبیات قانونگذاری در کشور 

اضافه شده است.

یک مقام مسئول تاکید کرد: مجوزها و اسناد کاغذی از ابتدای سال 
۱۴۰۳ به هیچ وجه اعتباری نخواهد داشت و تنها با شناسه یکتای 

صادره از درگاه ملی مجوزها دارای اعتبار هستند.
محمدرضا حاجی جعفری سرپرســت معاونت مرکز ملی مطالعات 
پایش و بهبود محیط کسب و کار وزارت اقتصاد دریافت شناسه یکتا 
از درگاه ملی مجوزهای کسب و کار را الزامی دانست و اظهار کرد: 
در تبصره ۶ و ماده هفت مکرر اجرای سیاست های اصل ۴۵ قانون 
اساســی در خصوص شناسه های یکتا به عنوان مجوزهای کسب و 
کار صحبت شده به طوری که در تبصره ۶ آمده که »مأموران دولتی 
صرفاً باید مجوز شناسه یکتا درگاه ملی مجوزها را به عنوان مجوز 
کســب و کار متقاضی مطالبه کند« مطالبه هر چیز دیگری غیر از 

شناسه یکتا از متقاضی تحت عنوان مجوز کسب و کار جرم است.
حاجی جعفری تأکید کرد: مجوزها و اســناد کاغذی که به عنوان 
مجوز کسب و کار شناخته می شد، از ابتدای سال ۱۴۰۳ به هیچ وجه 
اعتباری نخواهد داشــت و مجوز کسب و کار تنها با شناسه یکتای 
صادره از درگاه ملی مجوزها دارای اعتبار است. البته افراد می توانند 
مجوز شناســه یکتادار خود را پرینت و در محل کسب و کار خود 
نصب کنند ولی حتماً باید شناسه یکتا در آن درج شده باشد، چون 

بدون شناسه فاقد اعتبار است.
وی با اشــاره به تبصــره ۷ ماده هفت مکرر اجرای سیاســت های 
اصل ۴۵ قانون اساسی تصریح کرد: در این قانون به صراحت آمده 
»دســتگاه هایی متولی صدور مجوز کسب و کار، مکلف هستند تا 
دو سال بعد از اجرا شدن این قانون مجوزهای قدیمی را تبدیل به 
مجوزهای جدید با شناسه یکتا در درگاه ملی مجوز کنند.« قانون 
تسهیل کســب و کار از ابتدای سال ۱۴۰۱ تصویب شده، بنابراین 
دستگاه های متولی صدور مجوز کسب و کار مکلف هستند تا سال 
۱۴۰۳ شناسه یکتای درگاه ملی مجوزها را به صاحبان کسب و کار 
دارای مجوز تخصیص بدهند و اگر از انجام این کار تعلل کند باعث 
ایجاد مشکل برای مردم و تضییع حق آن ها خواهد شد چراکه از ۲۵ 

اردیبهشت ۱۴۰۳ مجوزهای قدیمی دیگر اعتباری نخواهند داشت و 
شناسه یکتا معتبر خواهد بود.

حاجــی جعفری ضمن قدردانی از دســتگاه هایی که ســرویس 
تبدیل مجوزها را برقرار کرده اند، گفت: این دســتگاه ها شــامل 
وزارت ارتباطات، ســازمان انرژی اتمی، ســازمان استانداردها، 
وزارت راه و شهرســازی، وزارت جهاد کشــاورزی و سازمان های 
تابعه و مهم تر از همه اتاق اصناف ایران می شــود؛ اما یک سری 
دستگاه ها مانند شهرداری ها، وزارت صمت، وزارت ارشاد، وزارت 
بهداشت و وزارت کشور در این راستا تعلل کردند که پیگیر این 

موضوع نیز هستیم.
وی بــا بیان اینکه ضمانت اجرای این قانون به طور معین در قانون 
مجازات اســلامی مشخص نشده است، عنوان کرد: به طور عمومی 
ماده ۵۷۶ قانون مجازات اسلامی برای ترک فعل های دستگاه های 
اجرایی تعبیه شــده، بنابراین اگر دستگاهی از قانون تخلف کند از 
علاوه بر اینکه مشمول قانون تخلفات اداری می شود، دستگاه های 
نظارتی نیز پیگیر اجرای قانون می شوند و این حق برای دادستانی 
کل به عنوان مدعی العموم جهت جلوگیری از تضییع حقوق مردم 

محفوظ است که در صورت عدم همکاری با آن ها برخورد کند.
 

<مطالبهمجوزقدیمیجرماست
سرپرست معاونت مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب و 
کار فرآیند اخذ شناسه یکتا در درگاه ملی مجوزها را تشریح کرد و 
گفت: این فرآیند بسیار ساده و در حداقل زمان ممکن و بدون نیاز 
به مراجعه حضوری و هزینه انجام می شود، به این صورت که ابتدا 
متقاضی در درگاه، مجوز خود را جست جو می کند و گزینه استعلام 
شناســه یکتا را انتخاب می کند و سپس اطلاعات هویتی و مجوز 
قدیمــی را وارد می کند که این اطلاعات به دســتگاه اصلی صدور 
مجوز ارسال می شود این دستگاه در حداقل زمان به سرعت شناسه 

یکتا صادر می شود و به فرد تخصیص می یابد.

وی اضافه کرد: اگر مردم مشاهده کردند که یک دستگاه حاکمیتی 
و دولتــی مانند بانک و ... از آن هــا مطالبه مجوز قدیمی را کردند؛ 
طبق ماده ۱۹ قانون مجازات اسلامی جرم است و این حق برایشان 

محفوظ است تا از آن مأمور شکایت کند.
 

<ثبتشناور۶هزارصیاد
حاجی جعفری در خصوص موضوع مجوز شناورهای صیادی هم با 
بیان اینکه شناورهایی که خارج از درگاه ملی مجوزها ثبت شده اند 
طبــق قانون رویه غیرقانونی طی کردنــد، بیان کرد: مجوز صید و 
صیادی چهار مرحله دارد که مرحله نخســت؛ پیش نیاز فنی برای 
ساخت شناوراســت و باید موافقت اولیه و مجوز صید و صیادی را 
دریافت می کند و سازمان شیلات، او را به عنوان صیاد و فعالیت در 
این پهنه احراز می کند؛ در مرحله دوم شــناور ساخته شده باید در 
ســازمان بنادر و دریانوردی ثبت شــود؛ پس از طی این مراحل به 
عنوان یک صیاد قانونی و معتبر در دریا فعالیت می کند اما برای هر 
سفر دریایی خود بایستی گواهی سفر صیادی بگیرد که بین ۱۰ تا 

۴۰ روز صادر می شود.
وی ادامــه داد: برای صدور مجوز صید و صیادی بر اســاس تبصره 
ســه ماده ۷ مکرر قانون سیاست های کلی اصل ۴۵ قانون اساسی 
»دستگاه هایی که در صدور مجوز تعلل می کند درگاه ملی مجوزها 
مکلف اســت مجوز را به صورت خودکار صادر کند« به علت تعلل 
سازمان شیلات، درگاه ملی مجوزها برای هشت هزار و ۶۰۰ صیاد 
فعال که در هرمزگان به صورت غیررسمی فعالیت می کردند به علت 

شناسایی و فعالیت رسمی آن ها مجوز بر اساس قانون صادر کرد.
به گزارش ایرنا؛ بر اساس اعلام وزارت امور اقتصادی و دارای، حاجی 
جعفری گفت: ســازمان بنادر و دریانوردی نیز به علت سررســید 
آئین نامه هیئت وزیران دیگر شناورهای این صیادان را ثبت نمی کرد 
که با پیگیری و دستور از نهاد ریاست جمهوری این مانع نیز برداشته 

شد و حدود ۶ هزار صیاد از این تعداد شناورها ثبت شدند.

عضو کمیســیون تلفیق مجلس با اشــاره به تعیین سقف معافیت 
مالیاتی ۱۲ میلیون تومانی حقوق بگیران برای سال آینده گفت: برای 
ویلاهای بالای ۳۵ میلیارد تومان و خودروهای بالاتر از ۳.۵ میلیارد 
تومان مالیات در نظر گرفته شــده است. مهرداد گودرزوند چگینی 
درباره معافیت های مالیاتیِ بودجه ۱۴۰۳ اظهار کرد: توافقات خوبی 
بین دولت و مجلس صورت گرفته و در بحث معافیت مالیاتی حقوق 
کارکنان تا ۱۴۴ میلیون تومان در ســال -۱۲ میلیون تومان در ماه 
- معافیت در نظر گرفته شد. کسانی که از سامانه درگاه فروشگاهی 
استفاده می کنند، تا مبلغ ۱۴۴ میلیون تومان در سال معافیت مالیاتی 
دریافت می کنند و آن دسته که از سامانه مذکور استفاده نمی کنند 

هم معافیتِ ۱۰ میلیون تومان در ماه را دریافت کردند.

وی افــزود: برای خانه ویلاهایی که بالای ۳۵ میلیارد تومان قیمت 
دارنــد و نیز خودروهای لوکس با مبلغ بالاتر از ســه و نیم میلیارد 

تومان مالیات در نظر گرفته شده است.
گودرزونــد چگینــی ادامــه داد: کارگاه های زیر ۵ نفر مشــمول 
معافیت های گذشته را می شوند و حقوق بالای ۱۲ میلیون تومان 

هم مالیات ستانیِ پله کانی دارند.
این نماینده مجلس در مصاحبه با رادیو گفت وگو خاطرنشان کرد: 
افرادی کــه از درآمد بالاتری برخوردار هســتند، به همان میزان 
مالیات پرداخت می کنند و دیگران بر اســاس معافیت، مالیاتی از 

آن ها دریافت نخواهد شد.
گودرزوند چگینی با اشــاره به این که نرخ افزایشی ۳۵ درصد برای 

حقوق های بالا در نظر گرفته می شــود و هرچه حقوق افزایشی تر 
باشــد، به این درصدها نیز افزوده می شود، گفت: در زمینه مالیات 
باید به توزیع ثروت دست پیدا کنیم که یکی از راه ها دریافت مالیات 
است. براین اساس کسانی که درآمد بالاتری دارند، مالیات بیشتری 
می پردازند و آن دسته که حقوق کمتری دارند، مالیات ناچیزتری 

از آن ها اخذ می شود.
به گزارش تســنیم؛ وی افزود: پیش بینــی لازم صورت گرفته تا از 
مشاغل خرد و درآمدهای پایین، مالیات دریافت نشود و توسعه ما 
به تجار و صنوف فروشگاهی، استفاده از پزها و درگاه های مخصوص 
فروشگاه است؛ چراکه اگر این سیستم به شبکه مالیاتی متصل شود، 

به عدالت نزدیک تر خواهد بود.
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مکث

برنامه و بودجه

گمرک

انرژی

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه 
تعدد مراکز داده دولتی در کشور باعث کاهش 
کیفیت خدمات آن ها شده است، گفت: بر اساس 
برنامه هفتم توسعه وزارت ارتباطات مکلف شده 
اســت که نســبت به راه اندازی ابر دولت اقدام 
کند و از سال آینده دستگاه های اجرایی مکلف 

هستند به ابر دولت بپیوندند.
به گزارش میزان؛ عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در جلســه کمیته نظارت بر 

اجرای پنجره ملی خدمات دولت هوشمند که با 
هدف بررســی ارائه خدمات وزارت صمت برگزار 
شد با اشاره به اینکه مطابق بند ج تبصره ۷ قانون 
برنامه و بودجه سال ۱۴۰۱، گفت: در قانون برنامه 
سال جاری نیز تا آبان باید ۱۰۰ درصد خدمات 
دســتگاه ها به صورت الکترونیکی ارائه شود و تا 
پایان آذر باید همه استعلامات به صورت برخط 
ارائــه و تا پایان دی ماه نیــز ۲۰ درصد خدمات 

دستگاه ها باید هوشمندسازی می شد.

رئیــس ســازمان برنامه و بودجــه تاکید کرد، 
کسری بودجه ام الخبائث است و کشور و دولت 

را گرفتار می کند.
داود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه در 
فضای مجازی نوشــت، از نماینــدگان محترم 
مجلس تقاضا کردم اجازه ندهند با تصویب برخی 
احکام هزینه ای بودجه سال آینده دچار کسری 
شود. تاکید کردم کسری بودجه ام الخبائث است 

و کشور و دولت را گرفتار می کند.
گفتنی اســت به تازگی رئیس ســازمان برنامه 
و بودجــه اعلام کرده اســت: مصوبات مجلس 
در خصــوص تبصــره ۸ لایحه بودجــه منابع 
هدفمنــدی یارانه ها را ناتراز می کند. هرســاله 
با تصویب مجلــس گروه های جدیدی به جمع 

کســانی که دولت باید حق بیمه بازنشستگی 
آن ها را پرداخت کند، اضافه می شود.

وی اضافه کــرد: همیــن ۱۷۰ همتی که طبق 
مصوبــه نمایندگان بنا شــده تا دولــت اموال 
بفروشد و به سازمان تامین اجتماعی پرداخت 
کند، بابت همین حق بیمه هایی اســت که در 
سال های گذشــته پرداخت آن بر عهده دولت 
گذاشته شده است و دولت واقعا توان پرداخت 
چنین هزینه های را ندارد. اگر دوستان نماینده 
هزینه ای را تصویب می کننــد، منبع مالی آن 
را هم به تصویب برســانند. به گزارش تسنیم؛ 
وی هشــدار داد: تبصره ۸ بودجه که مربوط به 
هدفمندسازی یارانه ها است، با این شیوه ای که 

پیش می رود قابل اجرا نخواهد بود.

رئیس سازمان ملی اســتاندارد ایران با حضور 
در گمــرک غرب تهران، مجــوز ترخیص ۷۰۰ 

دستگاه ویلچر دپو شده را صادر کرد.
»مهدی اسلام پناه« اظهار داشت: بنیاد شهید از 
سال ۹۷ برای خرید ویلچر از کشور آلمان اقدام 
کرد که به علت مسائل مالی و فنی، واردات این 

اقلام به صورت ویژه ثبت سفارش شد.
رئیس سازمان ملی اســتاندارد ایران افزود: این 
نوع ثبت ســفارش به این معناســت که ثبت 
ســفارش آن از نوع کالاهای مرسوم نیست، از 
این رو پس از عبــور از فرایندهای قانونی وارد 
کشور شد، اما بر اساس گزارشی که به سازمان 
استاندارد رسید متوجه شدیم که ۷۰۰ ویلچیر 
وارداتی بیش از ۲ ســال اســت که در گمرک 

شهریار مانده است.
وی ادامه اداد: از آنجایی که واردات این نوع کالا 
برای تامین نیاز جانبازان قطع نخاعی انجام شده 

بود؛ برای حل ترخیص این کالاها شــخصا در 
گمرک غرب تهران )شــهریار( حضور یافتم تا 

وقفه ای را در این باره شاهد نباشیم.
اســلام پناه گفت: نمونه ای از ایــن ویچرها به 
سازمان اســتاندارد آورده و پس از آزمایش های 
لازم مشخص شد این ویلچرها مشکلی از بابت 
استاندارد نداشــت، بر این اساس طبق فرایند 
قانونی ترخیص آن ها انجام شــد و امیدوارم با 
تلاش بنیاد شهید این ۷۰۰ ویلچر هرچه زودتر 

تحویل جانبازان شود.
به گزارش ایرنا؛ رئیس ســازمان ملی استاندارد 
ایران گفت: البته همکاران گمرک نیز تلاش های 
خــود را در این زمینه انجام داده اند و وظیفه ما 
این است که برای حل مسائلی این چنینی خارج 
از روال های اداری از مسائل گره گشایی کنیم، 
 همان طــور که رئیس جمهور بــر این موضوع 

تاکید دارد.

فعــال حوزه صنعــت انرژی هــای تجدیدپذیر 
با اشــاره به امکان حل مشــکل ناترازی گاز با 
استفاده از تجدیدپذیرها گفت: ما حتی تا ۱۰۰ 
هزار مگاوات هم می توانیم از تجدیدپذیرها برق 

تامین کنیم.
کریم کبیری، درباره نقش توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر در کمک به رفع ناترازی گاز کشور 
اظهــار داشــت: باتوجه به اینکــه عمده تولید 
انرژی های خورشیدی  تجدیدپذیرها مخصوصا 
در طــول روز اتفاق می افتــد و عمده با مصرف 
برق نیز در طول روز اســت؛ می توانیم از مسیر 
جایگزینی انرژی های تجدیدپذیر با نیروگاه هایی 
که از گاز یا انرژی های فسیلی استفاده می کنند. 
کمبود گاز را جبران و صرفه جویی کنیم به این 
ترتیب که حداقل در فصل تابستان بیشتر تولید 

برق را بر تجدیدپذیرها متمرکز شویم.
وی افزود: در حال حاضر نیاز مصرف برق حدود 
۷۰ هزار مگاوات است و پیش بینی شده که ما 
باید ۱۰۰ هزار مگاوات نیروگاه نصب شده داشته 
باشیم تا بتوانیم زمان پیک مصرف پاسخگوی 
تقاضا باشیم، اکنون برای تامین این میزان انرژی 
از تجدیدپذیرها محدودیتــی نداریم، ظرفیت 
زیادی برای اســتفاده از انرژی خورشــیدی در 
اکثر نقاط کشور و همچنین کریدورهای بادی 
را در شرق و غرب کشــور داریم که می توانیم؛ 

استفاده کنیم.
این فعال حــوزه صنعت انرژی های تجدیدپذیر 
گفت: بر اســاس ظرفیت موجود در مرحله اول 
۱۰ هزار مگاوات برای تولید برق از تجدیدپذیرها 
هدفگذاری شــده اما این بدان معنا نیست که 
بیش از این ظرفیت نداریم ما حتی تا ۱۰۰ هزار 
مگاوات هم می توانیم از تجدیدپذیرها برق تامین 
کنیم، اخیرا اقداماتی انجام شده که شهرک های 
خورشیدی با کمک شرکت شرکت های صنعتی 
ایجــاد شــود و ســرمایه گذاران و علاقمندان 
می توانند در مناطق پیش بنیی شــده نسبت به 

اجرای پروژه اقدام کنند، اولین شــهرک هم در 
قزوین خواهد بود. به نظر می رســد که در این 
حوزه استقبال خوبی صورت بگیرد چون به هر 
حال موانع کســب و کار در مسیر ارائه مجوزها 
حل شــده و تمــام پیش بینی ها بــرای امکان 
ترانسفرینگ و اتصال به شبکه هم فراهم شده 
و این می تواند به توسعه انرژی های تجدیدپذیر 

خیلی کمک کند.
وی ابراز امیــدواری کرد که عــلاوه بر قزوین 
در ســایر اســتان های مستعد توســعه انرژی 
خورشــیدی از جمله اصفهان، یــزد، کرمان و 
ســمنان نیز شــاهد بهره گیری از ظرفیت های 
شــهرک های صنعتی در مســیر حذف انرژی 

فسیلی و رونق تجدیدپذیرها باشیم.
کبیری تاکید کرد: اکنون مهم ترین تصمیمی که 
می تواند به توسعه انرژی های تجدیدپذیر کمک 
کند و کشور را از آلودگی هوا و همچنین ناترازی 
گاز نجات دهد اینکه قیمت برق را واقعی کنیم 
و به این ترتیب مردم و سرمایه گذاران تشخیص 
می دهند که کدام نیروگاه تجدیدپذیر و فسیلی 
برای ســرمایه گذاری به صرفه اســت، اکنون 
قیمت برق واقعی نیست و سرمایه گذاران بخش 
خصوصی امکان تعیین و اجرای بیزینس پلن و 

یا مدل کسب و کار را ندارند.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر تولید برق 
در شــهرک های صنعتی از ۱۰۰ کیلووات تا ۳ 
مگاوات را پیش بینی شــده که ممکن است تا 
۱۰۰ مگاوات هم اجرا شود، بستگی به سرعت 

عمل و تعامل دارد.
به گزارش ایلنا؛ رئیس اسبق کمیته انرژی های 
تجدیدپذیر گفــت: امیدواریــم برنامه احداث 
نیروگاه تجدیدپذیر در تابلوی بورس درج شود 
که ســرمایه گذاران بتوانند ثبت نام و پیش بینی 
لازم را برای سرمایه گذاری داشته باشند و برق 
تجدیدپذیر سهم بیشتری را در سبد برق کشور 

به اشغال درآورد.

یک کارشــناس انرژی گفــت: در صورت ســرمایه گذاری در بخش 
دانش بنیان و حمایت از شــرکت های دانــش بنیان در صنعت نفت 

می توان به افزایش ثروت از نفت امیدوار بود.
حسن مرادی، کارشــناس انرژی اظهار داشت: صنعت نفت در حوزه 
انرژی یکی از بخش های پویا و مترقی اســت و همه کشورهایی که 
دارای این ثروت هستند، ساز و کار بهره وری را از آن در پیش گرفته اند.

وی ادامه داد: کشــورهایی که ساز و کار بهره وری را در صنعت نفت 
متحول کردند، به سودآوری خوبی رسیدند و توانستند بخش اعظمی 

از اقتصاد خود را ساماندهی کنند.
این کارشــناس انرژی با بیان اینکه »رشد بهره وری در صنعت نفت 
نیاز کشــور است«، خاطرنشــان کرد: در کشور ما هم که ۱۰۰ سال 
ســابقه بهره برداری از عنصر نفت داریم، افزایش بهره وری مسئله ای 
حائز اهمیت است و طبق آمار ارائه شده رشد مثبت بهره وری در این 

بخش ثبت شده که دور از انتظار نبوده است.
وی افزود: شرکت های دانش بنیان که در حوزه نفت فعالیت می کنند، 

به صورت مستمر در حال پیشروی هستند، پژوهشگاه صنعت نفت به 
صورت پایلوت طرح های دانش بنیان را به اجرا درمی آورد و همکاری 
وزارت نفت با دانشگاه های طراز اول کشور روند مناسبی دارد که این 

موارد، نقش به سزایی در پیشبرد اهداف نفت و گاز داشته است.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه »در صورت سرمایه گذاری در بخش 
دانــش بنیان و حمایت از شــرکت های دانش بنیان در صنعت نفت 
می توان به افزایــش ثروت از نفت امیدوار بــود«، گفت: در صورتی 
که این گام ها ادامه دار و حســاب شده باشد، پشتیبانی شود و بخش 
تحقیق و توســعه را حمایت کند، روند ارتقای سطح ارزش افزوده در 

صنعت نفت را به دنبال دارد.
وی ادامه داد: مهمترین حمایت، بحث تأمین سرمایه است که متاسفانه 
بانک هــای ما فعالیت کافی برای ورود به این عرصه ندارند؛ اگر دولت 
ســرمایه کافی را از بازار سرمایه و سیستم بانکی کشور برای توسعه 
فعالیت دانش بنیان ها در نفت فراهم کند، می توانند نقش به سزایی در 

ایجاد ثروت داشته باشند.
به گزارش تســنیم؛ مرادی خاطرنشــان کرد: چه بســا محصولات 
دانش بنیان، عرضه بین المللی دارند که می توانند رشــد درآمدی نیز 

برای کشور رقم بزنند.

یک کارشناس انرژی :

رشد بهره وری در بخش نفت نیاز کشور است

مجوزهایکاغذیکسبوکارازابتدای۱۴۰۳بیاعتبارمیشوند

صاحبانخودروهایبالاتراز۳.۵میلیاردتومانسالآیندهبایدمالیاتبدهند

منظور از »فوق العاده حقوق« چیست؟

حداقلحقوقهاتا۳۰درصدافزایشمییابد

وزیر ارتباطات: 
دستگاههایاجراییبراساسبرنامههفتمتوسعه
مکلفهستندازسالآیندهبهابردولتبپیوندند

داود منظور: 

تبصره۸بودجهمصوبمجلسقابلاجرانیست

۷۰۰ویلچردپوشدهبامجوزاستانداردازگمرکترخیصشد

چگونهتجدیدپذیرهاناترازیگازراحلمیکنند؟
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ش��اید مهم ترین کاری که کتاب دوس��تان باید 
انجام دهند جستجوی فهرست عناوین خواندنی 
باش��د. اما از دیدن زیباترین کتاب فروشی های 
جهان نیز نمی ت��وان غافل ش��د. کتاب »۱۵۰ 
کتاب فروشی که باید قبل از مرگ از آن ها دیدن 
کنید« از انتش��ارات »لانو« به شما در شناخت 
زیباتری��ن کتاب فروش��ی های جه��ان کم��ک 
می کند. این کتاب نوشته الیزابت استمپ است 
و به کتاب فروش��ی های جذاب در سراسر جهان 
می پ��ردازد که ارزش بازدید دارن��د. پایگاه های 
ارائه ش��ده در سراسر کشورها و قاره ها، برخی از 
چشمگیرترین کتاب فروشی های سراسر جهان 
را نش��ان می دهند که به دلیل زیبایی شناسی، 
داستان های منحصربه فرد، یا مجموعه های قابل 
توجه انتخاب شده اند. به گزارش ایبنا و به نقل 
از آرکیتکچرال دایجس��ت، در ادامه، تعدادی از 

فروشگاه های جالب کتاب را بررسی می کنیم.

< یانجیو )استان ژجیانگ، چین( 
از  بازدی��د  ب��ه گفت��ه »الیزاب��ت اس��تمپ«، 
کتاب فروش��ی »یانجیو« به دلی��ل قرار گرفتن 
در یک��ی از »عجایب معماری« ارزش س��فر را 
دارد. آتلیه »تائ��و« در میان کوه ها و جنگل در 
تونگلو واقع ش��ده بود و خانه ای از گل و چوب 
را به یک مهمانس��را، کتابخانه و کتاب فروش��ی 
تغییر کاربری داد. دیوار شرقی تمام شیشه ای و 
گودال مطالعه که یک فرورفتگی در ساختمان 
است؛ ازجمله ویژگی های برجسته طراحی این 

کتابخانه است.

< دوجیانگ یانگ )چنگدو، چین(
کتاب فروشی دوجیانگ یانگ، سال ۲۰۲۰ افتتاح 
شد و این شاهکار سورئال، آن سال در صدر اخبار 
بود. این شرکت به خاطر کتاب فروشی های پسُت 
مدرنش معروف اس��ت، ظاه��ر مارپیچ کتاب ها 
و قفس��ه های کتاب که به شکل برج چیده شده 
بسیار جالب است. استمپ در کتاب خود توصیه 
می کند که از شعبه این فروشگاه در شهر تایژو نیز 

بازدید کنید.

< آتنئ��وم ب��زرگ و باش��کوه )بوئن��وس آی��رس، 
آرژانتین(

»استمپ« درباره این کتاب فروشی زیبای تاریخی 
می نویس��د: »جای تعجب نیست که آتنئوم در 
محله »رکولتا« ی بوینس آیرس بارها به عنوان 
یکی از زیباترین کتاب فروشی های جهان معرفی 
شده است.این بهشت کتاب دوستان در یک تئاتر 
قدیمی قرار دارد که زمانی میزبان افس��انه های 
تانگو، اجراهای اپرا و نمایش فیلم بود. ساختمان 
اصل��ی در س��ال ۱۹۱۹ توس��ط پ��رو و تورس 

آرمنگول طراحی شد.

< لست بوک استور )لس آنجلس، کالیفرنیا(
»لست بوک اس��تور« در لس آنجلس با مساحت 
بی��ش از ۲ هزار مترمربع در داخل س��اختمان 
س��ابق بانک واقع شده است. این مکان با بیش 
از ۲۵۰ هزار کتاب، اکنون بزرگ ترین فروشگاه 

کالیفرنیا برای کتاب های نو و دست دوم است. 
از دیگر ویژگی های قابل توجه این فضای وسیع 
می توان به نقاشی دیواری و تونل ساخته شده از 

کتاب اشاره کرد.

< مرکز داستان )بروکلین، نیویورک(
»مرکز داس��تان« ک��ه در محله ف��ورت گرین 
بروکلین واقع شده است، بخشی از یک سازمان 
غیرانتفاعی ۲۰۰ س��اله اس��ت که ابت��دا با نام 
کتابخان��ه تجاری نیویورک ش��روع به کار کرد. 
این مرکز ادبی علاوه بر یک کتاب فروشی مجهز، 

شامل یک کافه و کتابخانه مختص اعضا است.

< ون در ولده )زوله، هلند( 
سقف های طاق دار و پنجره های شیشه ای رنگی 
ازجمله چشم گیرترین ویژگی هایی هستند که 
مش��تریان هنگام بازدید از این کتاب فروش��ی 
هلندی می بینند. با این حال، تاریخ س��اختمان 
قطعاً ارزش نگاه عمیق تری را نیز دارد. این سازه 
که اولین بار به عنوان یک کلیس��ا بین سال های 
۱۴۶۶ و ۱۵۱۲ توسط دومینیکن ها ساخته شد، 
س��ال ۲۰۱۳ به یک کتاب فروش��ی تبدیل شد. 
اس��تمپ اضافه می کند که این مکان »هرمان« 
نام دارد که باستان شناسان، سال ۲۰۱۰ کشف 

کردند.
 

< دانت بوک )لندن، انگلستان(
بدون شک زیباترین شعبه کتاب فروشی مستقر 
در لن��دن، ای��ن فروش��گاه در یک س��اختمان 
خیره کنن��ده ادواردی در مریل ب��ون قرار دارد. 
اگرچه »دانت« یک مجموعه داستانی چشمگیر 
دارد، اما بخش مس��افرتی گسترده آن است که 
آن را متمای��ز می کن��د. البت��ه عناصر معماری 
خیره کنن��ده مانند نورگیره��ا، بالکن های بلوط 
و یک پنجره شیش��ه ای رنگی نی��ز قابل توجه 

هستند.

< اینکریدیبل )مکزیکو سیتی، مکزیک( 
برای خوانندگان دوستدار مینیمالیسم، بازدید از 
این فروش��گاه ضروری است. قفسه های کف تا 
س��قف در فضای دنج قرار گرفته اند که میزبان 
ش��ب های ش��عر باز و کتابخوانی با نویسندگان 
باشد. این کتاب فروش��ی یک محل قابل توجه 
برای دوس��تداران طراحی است، زیرا بسیاری از 
کالاهای فروشگاه از کتاب های طراحی تشکیل 

شده است.
 

< پلازو روبرتی )باسانو دل گراپا، ایتالیا( 
این کتاب فروشی مستقل که متعلق به یک خانواده 
محلی اس��ت، نخس��تین بار س��ال ۱۹۹۸ افتتاح 
شد. استمپ می نویس��د: »هرچه پیش می رویم، 
گذش��تن از کتاب فروشی پلازو روبرتی که در یک 
قصر نجیب قرن هفدهمی در باسانو دل گراپا قرار 
دارد، دشوار است.« در داخل، بازدیدکنندگان سه 
طبق��ه از تاریخ قابل کاوش ازجمله نقاش��ی های 
 دیواری بازسازی ش��ده و خیره کننده را خواهند

 دید.

با اینکه ش��اهک���ار م��رم��ری��ن »پی���روزی 
ب����ال دار س��اموتراس« در زم��ره مش��هورترین 
مجسمه های تاریخی قرار می گیرد، اما ممکن است 
بس��یاری از مردم از تاریخچه آن، از جمله ریشه 
باس��تانی این مجسمه، کشف آن در قرن نوزدهم 
می��لادی و تأثیرگذاری این اث��ر مرمرین بر هنر 
مدرن و معاصر آگاه نباشند. منشأ اصلی »پیروزی 
بال دار س��اموتراس« مشخص نیست. با این حال 
باستان شناس��ان و مورخان هنری به طور دقیق 
این مجسمه را مورد بررسی قرار داده اند تا قدمت 
آن، دلیل س��اخت و معنای آن را شناسایی کنند. 
بر اساس اطلاعاتی که توسط موزه »لوور« منتشر 
شده است، این مجسمه احتمالا در اوایل قرن دوم 
پیش از میلاد توس��ط م��ردم »ردس«، جزیره ای 
واقع در یونان خلق شده باشد. بر این اساس، این 
مجس��مه در قلب »عصر هلنیستی« )۳۲۳ پیش 
از میلاد تا ۳۱ میلادی( س��اخته شده است. این 
جنبش هنری باس��تانی به خاطر مجس��مه های 
خیره کننده با سوژه های اساطیریِ در حال حرکت، 
مش��هور اس��ت. این رویکرد هنری در »پیروزی 
بال دار«  هم تجلی یافته است. این مجسمه حدودا 
۵.۵ متری، »نایکی« الهه پیروزی یونان باستان را 
به تصویر می کشد. »پیروزی بال دار ساموتراس« 
به صورتی س��اخته شده اس��ت که لباس خیس 
و وزش باد قابل مش��اهده باش��د و این شخصیت 
بال دار پیروزمندانه به سمت جلو یک کشتی قدم 
می گذارد. بر این اس��اس، مورخان به این نتیجه 
رس��یده اند که این کش��تی برای بزرگداشت یک 
نبرد دریاییِ موفق ساخته شده است. این مجسمه 
یک��ی از چندین ش��یء مرمرینی اس��ت که در 
»مجموعه معبد ساموتراس«، معبد باستانی واقع 
در »ساموثراکی« قرار داشت. این عبادتگاه ساحلی 
برای فرقه مخفی »مادر اعظم«  ساخته شده بود. با 
توجه به افزایش نبردهای دریایی در آن مقطع از 
تاریخ و نزدیکی این عبادتگاه به مسیرهای دریایی 
پرکارب��رد دری��ای اژه، در ای��ن عبادتگاه چندین 
س��ازه تاریخی با الهام از دریا ساخته شده بود که 
از جمله آن ها به ستون های خاص، کشتی ه��ای 
مهم و البته »پیروزی بال دار« می توان اشاره کرد 
که در یک فرورفتگی سنگی مشرف به عبادتگاه 
قرار داده شده بودند. »چارلز شامپوزیو«، دیپلمات 
فرانسوی و باستان شناس آماتور، »پیروزی بالدار« 
را در آوریل س��ال ۱۸۶۳ میلادی کش��ف کرد. او 
۲۳ تکه س��نگ، که در کنار همدیگر یک کشتی 
را تشکیل می دادند، جمع آوری کرد و مجسمه را 
درست همانطور که پیدا کرده بود، یعنی به صورت 
س��ه تکۀ مجزا به پاریس فرستاد. پایه، تنه، پاها و 
ب��ال چپ در نهایت از »لوور« س��ر درآوردند و در 

س��الن آثار تاریخی کلاسیک س��رهم شدند. این 
موزه همچنین یک بال گچی به مجس��مه اضافه 
کرد، اما س��ر و بازوی این مجس��مه را بازس��ازی 
نکرد. با این حال، حدود ۹۰ س��ال پس از کشف 
این مجسمه توس��ط »شامپوزیو«، باستان شناس 
اتریشی، بخش های گمشدۀ این مجسمه از جمله 
دست راس��ت این الهه کشف شد. متاسفانه هیچ 
راهی برای اتصال دست راست به مجسمه وجود 
نداش��ت و به همین دلیل این مجسمه همچنان 
بدون دست باقی مانده است. کشف دست راست 
پیروزی بال دار بسیار مهم بود؛ چرا که انگشتان این 
دست بسته نشده است و نظریه اولیه مبنی بر اینکه 
این مجسمه یک شیء را نگه  داشته بود، رد شد. 
»لوور«  در توضیحاتی درباره این مجسمه نوشته 
اس��ت: »این نظریه مطرح شده بود که »پیروزی 
بال دار« یک ش��یپور،  تاج گل یا سربند را با دست 
راستش نگه داش��ته است. با این حال دستی که 
در س��ال ۱۹۵۰ میلادی در »ساموثراکی« کشف 
شد، به نحوی ساخته  شده که کف دست مشخص 
است و دو انگشت باز شده اند، که نشان می دهد او 
چیزی را نگه نداش��ته و فقط دستش را به نشانه 
درود بالا گرفته بود.« امروزه این دست در نزدیکی 
محل نصب »پیروزی بال دار« در »لوور« به نمایش 

گذاشته شده است.

< واقع گرایی هلنیستی
»پی��روزی بالدار« همچون س��ایر مجس��مه های 
»هلنیستی«، به دلیل آناتومی طبیعی و در نتیجه 
ب��ه تصویر کش��یدن واقع گرایانه حرک��ت اعضا و 
اجزای بدن تحسین برانگیز است. این هنرمند برای 
نش��ان دادن بدنِ در حال حرکت، »نایکی«  را در 
وضعیت نامتقارن قرار داد. این ژست که به عنوان 
»متقابل«  )contrapposto( شناخته می شود، 
به معنای حرکت با اس��تفاده از توزیع وزن واقعی 
و یک بدن S شکل است. از مجسمه های معروف 
دیگری که این رویکرد کلاسیک را برای به تصویر 
کشیدن بدن انسان اتخاذ کردند به »مرد متحرک« 
اث��ر »رودن«  و »داوود«  اثر »میکل آنژ« می توان 
اشاره کرد. عنصر دیگری که به نشان دادن حرکت 
کمک می کند، پارچه ای است که روی سراسر بدن 
مجسمه قرار گرفته است. همانطور که »نایکی« 
در حال حرکت اس��ت، لباس دور او می پیچد. به 
گزارش ایسنا، »پیروزی بال دار ساموتراس« یکی 
از مشهورترین مجسمه های روی زمین شناخته 
می شود و از زمان نخستین نمایش این مجسمه 
در م��وزه »لوور« در ق��رن نوزدهم، این اثر هنری 

الهام بخش هنرمندان بی شماری بوده است. 
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س��ایت "cartoon brew" با یگانه مقدم کارگردان انیمیش��ن 
»یونیف��ورم ما« گفت وگوی کوتاهی انجام داده که در زیر می آید. 
به گزارش سینماس��ینما، این انیمیشن به جمع نامزدهای نهایی 
اسکار بهترین انیمیش��ن کوتاه راه یافته است. ماحصل این گفت 

وگو را در ادامه می خوانید. 

 چشمگیرترین انتخاب زیبایی ش��ناختی که در این فیلم 
انجام دادید، استفاده از پارچه برای پس زمینه است. این روش 

چه نوع چالش هایی در طول تولید ایجاد کرد؟
بل��ه، پارچه به عنوان پس زمینه اصلی فیلم عمل می کند که همه 
چیز روی آن به تصویر کش��یده می  ش��ود. قرار است که تصویر و 
موضوع فیلم دس��ت به دس��ت هم بدهند. با این حال، کار زیادی 
نمی توانید با یک تکه پارچه صاف و غیر قابل تا شدن انجام دهید، 
به همین دلیل است که کار دوربین چندانی در فیلم وجود ندارد. 
بیش��تر صحنه ها در زاویه خنثی و هم سطح چشم گرفته شده اند 
و تقریباً هیچ حرکت دوربین وجود ندارد. سفتی و سکون خاصی 
در طول فیلم احس��اس می شود که شخصاً به عنوان کارگردان از 

آن بیزارم، اما احتمالاً به مضمون و فضای زیرین فیلم می افزاید.

 چه چیزی در این داستان یا مفهوم بود، که با شما ارتباط 
برقرار کرد و شما را مجبور به کارگردانی فیلم کرد؟

ما مقدار زیادی از زندگی مان را در یونیفورم خود صرف می کنیم 
و آنها بخش مهمی از زندگی روزمره ما هس��تند. مثل این اس��ت 

که ما در یونیفورم خود بزرگ می شویم. همیشه می خواستم فیلمی 
درباره این لباس »همیشه حاضر« بسازم که مانند پس زمینه یا بوم 
نقاشی ای باشد که تمام فعالیت های روزانه ما، روی آن منعکس شود. 
این یونیفرم چیزی بیش از یک تکه لباس است. متنی است که باید 
رمزگش��ایی شود. مانیفستی علیه زنان. فکر کردم که انیمیشن یک 
رس��انه قدرتمند برای نشان دادن این قوانینِ لباس تحمیل شده بر 
زنان است، زیرا به من اجازه می دهد »یونیفرم ما« را مانند یک متن 

بخوانم و آن را به مجموعه ای از تصاویر ترجمه کنم.

 از طریق تجربه س��اخت این فیلم چ��ه از نظر تولید، چه
 از نظر فیلمسازی، چه از جنبه های خلاقانه، و چه در مورد خودِ 

موضوع، چه چیزی یاد گرفتید؟
ای��ن پروژه بدون هی��چ توقع یا انتظارِ خاصی آغاز ش��د. اساس��اً 
برایم یک تجربه س��رگرم کننده و آماتوری بود که امکانات حوزه 
انیمیش��ن را کش��ف کنم و تکنیک های مختلف را آزمایش کنم. 
م��ن هنوز آن را ب��ه عنوان یک تجربه آمات��وری می بینم. نه یک 
جدول زمانی ثابتی داش��تم و نه یک اس��توری ب��ورد دقیق برای 
دنبال کردن. فقط یک سری خط و ایده در سرم، و یک تکه پارچه 
در جلو چش��مانم. از نظر فیلمسازی، یاد گرفتم که چگونه بداهه 
بگویم. از جنبه خلاقانه، متوجه ش��دم که تنوع زیاد عناصرِ بصری 
معمولا کار را خراب می کند )حداقل برای من(. بنابراین، خودم را 

به چند داشته محدود کردم.

 چگونه رویکرد بصری خود را در فیلم گس��ترش دادید؟ 
چرا به این سبک/تکنیک بسنده کردید؟

سبک بصری از پس زمینه تصویری ام ناشی می شود. در سال های 
اخیر، بیش��تر به عن��وان تصویرگر کار کرده ام تا انیماتور. س��عی 
کرده  ام نقاش��ی های مداد رنگی ام را با انیمیشن اشیا ترکیب کنم. 
روند ساخت فیلم کاملًا ساده و سر راست بود. صحنه های استاپ 
موشن بسیار کوتاه هستند و هیچ عروسک/ وسیله ای برای حرکت 
ندارند. بعداً یک لایه متحرک ۲ بعدی روی لایه اس��تاپ موش��ن 
ساخته ش��د. لایه ها به خوبی با یکدیگر ترکیب شدند و هم بافت 
پارچه ها و هم جزئیات نقاش��ی های کودکانه، و ضربه های مداد را 

حفظ کردند؛ دو عنصر بصری مهمی که در فیلمم لازم داشتم.

 گفت وگو با یگانه مقدم کارگردان انیمیشن نامزد جایزه اسکار

یونیفورم متنی است که باید رمزگشایی شود 
نُه کتاب فروشی که باید از آن ها دیدن کنید

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

»جولی��ن م��ور« و »تیلدا س��وینتون« در فیلم جدی��د »پدرو 
آلم��ادوار« ب��ا عن��وان »اتاق همس��ایه« ب��ازی خواهن��د کرد. 
»آلمادوار« این راز را فاش کرد تا س��رانجام ۲ بازیگر بین المللی 
که در فیل��م جدید او با عنوان »اتاق همس��ایه« بازی خواهند 
کرد، به صورت رس��می معرفی ش��وند. پس از ت��لاش ناموفق 
ب��رای س��اخت »کتابچه راهنم��ای زنان نظافتچ��ی« و ۲ فیلم 
 کوتاه س��اخته شده در س��ال های اخیر یعنی »صدای انسان« و 
»راه عجیب زندگی«، این ۲ بازیگر به اولین فیلم بلند »آلمادوار« 
به زبان انگلیسی جان می دهند. »سوینتون« یکی دوبار جسته و 
گریخته خبر داده بود که در فیلم جدید آلمادوار حضور خواهد 
داش��ت، اما معلوم نبود چه کس��ی او را در ای��ن فیلم همراهی 
می کند. »جان تورتورو« از قبل به عنوان بازیگر این فیلم معرفی 

شده بود./مهر    

پ��س از اتم��ام صداگذاری توس��ط محمدحس��ین ابراهیمی و 
اصلاح رنگ، نس��خه نهایی فیلم س��ینمایی »ش��کار حلزون« 
به نویس��ندگی و کارگردانی محس��ن جس��ور و تهیه کنندگی 
مصطف��ی س��لطانی ب��ه دبیرخانه چه��ل و دومین جش��نواره 
فیلم فجر تحویل داده ش��د. »ش��کار حلزون« که نخستین اثر 
سینمایی محسن جس��ور در مقام کارگردان است، قصه مینو، 
زن جوان سرپرست خانواده ای را روایت می کند که برای تامین 
معاش در یک ش��رکت خدماتی و نظافتی مشغول به کار است . 
او با پیش��نهاد شغل پرستاری از پدر یک جوان مواجه می شود 
که ش��رط پذیرفتن این ش��غل با حقوق مناسب، جاری شدن 
صیغ��ه محرمیت میان آن هاس��ت. این فیل��م در بخش نگاه نو 
چهل و دومین جش��نواره فیلم فجر با دیگر آثار کارگردان های 

فیلم اولی به رقابت می پردازد./ایسنا 

»ملیسا باررا« بازیگر »جیغ« برای اولین بار از احساسش سخن 
گفت و حمایت از فلس��طین را حمایت از حقوق بشر خواند. او 
گفته است که پست های فلس��طینی که منجر به اخراج او شد 
»نباید بحث برانگیز باش��د« زیرا او فقط داش��ت از حقوق بش��ر 
دفاع می کرد. من اولین کس��ی نیستم که برایش چنین اتفاقی 
افتاده است، اما شوکه کننده بود. من حتی نمی دانم چه بگویم. 
فکر می کنم همه چیزهایی که اتفاق افتاد از هر ۲ طرف بس��یار 
شفاف بود و من می دانم چه کسی هستم و می دانم آنچه گفتم 
از عشق و انسانیت و حقوق بشر و آزادی سرچشمه گرفته است. 
برای مردم چنین حرف هایی نباید بحث برانگیز باش��د. بنابراین، 
من بس��یار در آرامش هس��تم. افرادی که م��ن را در خانواده ام 
می شناس��ند، حقیقت را در مورد من و جایگاه من می دانند، و 

فکر می کنم اکثر مردم جهان نیز این را می دانند./مهر

 »باررا« و حمایت از فلسطین »شکار حلزون« آماده شد »اتاق همسایه« ساخته می شود

 »هری پاتر« سریال می شود »تنت« دوباره روی پرده می رود

 حبیب اسماعیلی و نبود چارچوب در خط مشی جشنواره فیلم فجر 

اعلام  ن��ولان«  »کریس��توفر 
کرد با برادران وارنر همکاری 
می کن��د ت��ا »تن��ت« دوباره 
در س��ینماها اک��ران ش��ود. 
ابت��دای فوری��ه  از  »تن��ت« 
ب��ه س��ینماها م��ی رود و در 
 ۷۰ نمایش ه��ای  صفح��ه 

میل��ی متری آیمکس و دیجیت��ال باز خواهد 
گش��ت. این فیل��م در زمان اک��ران اولیه اش 
در اوج پاندمی کرونا در گیش��ه ها به نس��بت 
موفق ظاهر شد. »نولان« در بیانیه ای گفت: با 
دیدن نحوه واکنش مخاطبان به »اوپنهایمر« 
در صفحه های بزرگ، خوش��حالم که برادران 
وارنر ب��ه مخاطبان این فرص��ت را می دهد تا 
»تن��ت« را همانط��ور که از ابت��دا در نظر بود 
و  آیمک��س  نمایش��گرهای  بزرگ تری��ن  در 
پرده های ب��زرگ ببینند. با توج��ه به این که 
»تلماس��ه« ق��رار اس��ت پ��س از »»تنت« به 
پرده های بزرگ برود، »نولان« گفت: مفتخرم 
ک��ه فیلم ما پروژکتورهای فیلم ش��گفت انگیز 
»دنیس ویلن��وو« را گرم می کن��د. »ویلنوو« 
ه��م اف��زود: ب��ه عن��وان یک��ی از مخاطبان 
»کریس«، همیش��ه به تفکرات پیش��گامانه او 
اهمی��ت می دهم و به عن��وان کارگردان کاملا 

یکدیگ��ر را درک می کنیم. ما 
در»تلماسه« چندین سکانس 
ب��رای آیمک��س فیلمبرداری 
کردی��م و در فیل��م دوم آن 
را ب��ه ۱۰۰ فیل��م رس��اندیم. 
کار ب��ا فرمت آیمک��س تنها 
راه ب��رای به تصویر کش��یدن 
درس��ت فیلم برای مخاطبان ب��ود. به همین 
همان قدر مش��تاق دیدن دوب��اره »تنت« این 
ب��ار در ایمک��س ۷۰ میلی متری هس��تم که 
روش فیلم ب��رداری فیل��م آنهاس��ت. »تنت« 
یازدهمین فیلم نولان درباره یک مامور سابق 
س��یا با بازی جان دیوید واش��نگتن است که 
وظیف��ه دارد حمل��ه ای از آین��ده ب��ه حال را 
بررس��ی کند. »رابرت پتینس��ون«، »الیزابت 
دبیک��ی«، »دیمپل کاپادیا«، »مایکل کین« و 
»کن��ت برانا« نیز در فیلم »تنت« ایفای نقش 
می کنند. این فیلم با وجود شکست در گیشه، 
پنجمی��ن فیلم پرف��روش س��ال ۲۰۲۰ بود. 
شکس��ت »تنت« در باکس آفیس و مدیریت 
برادران وارن��ر در نحوه اک��ران فیلم منجر به 
جدای��ی علنی نولان از اس��تودیویی ش��د که 
 نزدیک ب��ه دو دهه آن را خان��ه خود خوانده

 بود./مهر   

وارن��ر  »ب��رادران  اس��تودیو 
دیس��کاوری« اع��لام کرد که 
جهان  اس��اس  ب��ر  س��ریالی 
جادوی��ی »ه��ری پات��ر« در 
سرویس اس��تریم مکس ارائه 
خواه��د ش��د. بگفت��ه منابع، 
»کتلی��ن  هیلی��ر«،  »مارت��ا 

جردن«، »ت��ام موران« و »مایکل لس��لی« در 
میان نفراتی هس��تند که ایده ه��ای خود را به 
س��رویس اس��تریم مکس و تلویزیون »برادران 
وارن��ر« ارائ��ه داده ان��د. ب��ا ترکی��ب جالبی از 
نویس��ندگان بریتانیای��ی و آمریکای��ی مواجه 
هستیم. بر اساس ش��نیده های ما، این گروه از 
نویس��ندگان به درخواست مکس خلاقانه ترین 
ایده های خود را با برداشت از هفت کتاب جهان 
هری پاتر در دسترس استودیو قرار خواهند داد. 
بر اس��اس داده های منابع موث��ق، اولین دور از 
جلسات ارائه برداشت ها در هفته جاری در لس 
آنجلس صورت گرفته و بگفته منابع، ایده های 
برتر وارد دوره بعدی در بریتانیا خواهند ش��د. 
هنوز مشخص نیس��ت که نویسنده هری پاتر، 
»جی کی رولینگ«، که در ادینبورگ اسکاتلند 
زندگ��ی می کند، تا چه می��زان در این فرآیند 
دخی��ل بوده، ام��ا انتظار م��ی رود او در جریان 

تصمیم گیری برای سریال در 
قامت یکی از مدیران تولید آن 
حضور داشته باشد. به گزارش 
ددلای��ن این احتم��ال وجود 
دارد که بیش از یک نویسنده 
در این پروژه مشارکت داشته 
باش��ند، و »مک��س« مایل به 
توس��عه بیش از یک ایده بر اساس داستان های 
هری پاتر اس��ت. منابع تاکید داش��تند که این 
فرآین��د در مراح��ل ابتدایی خود اس��ت و در 
این میان نمایندگان اس��تودیوهای »مکس« و 
تلویزیون »برادران وارنر« از اظهار نظر در رابطه 
با این موضوع خودداری کردند. س��ریال »هری 
پاتر« توس��ط ش��رکت برانته فیلم و تلویزیون، 
ک��ه مدیری��ت آن ب��ر عه��ده مدیربرنامه های 
»رولینگ«، »نیل بلر« است، تولید خواهد شد، 
و استودیو »برادران وارنر« نیز در این امر دخیل 
خواهد بود. این دو تیم با نفراتی از جمله »روث 
کنلی-لتس« و »دیوید هایمن«، مدیران عامل 
ش��رکت برانته در این پروژه همکاری خواهند 
داش��ت. »دیوید زاس��لاو«، مدیر عامل برادران 
وارنر دیسکاوری در ماه آوریل اظهار داشت که 
سریال هری پاتر »به مدت یک دهه« از فضای 

استریم عرضه خواهد شد./سوره سینما 

حبیب اس��ماعیلی بازیگر، تهیه کننده س��ینما در پاس��خ به این 
پرس��ش که جایگاه جش��نواره فیلم فجر کجاس��ت و چه اهدافی 
را دنب��ال می کن��د بیان کرد: جش��نواره فیلم فج��ر در حقیقت 
بستری است که حاصل کار یک سال سینمای ایران را به نمایش 
می گذارد. دوره های گذش��ته بیس��ت یا بیست و دو فیلمی که به 
جشنواره می رس��ید در طول سال اکران میشد و به رونق سینما 
کمک می کرد اما در حال حاضر فیلم هایی هستند که به جشنواره 
می رسند اما در اکران ها ی عمومی توفیقی پیدا نمی کنند. او ادامه 
داد: ش��ورای سیاست گذاری فجر هر ساله تغییر می کند، مدیرها 
عوض می ش��وند و رویکردها و سیاست های مخصوص به خود را 
می گیرند. متاس��فانه جش��نواره فجر طی چهل و چهار سال هیچ 
چارچوبی نداش��ته و همین مس��ئله موجب شده نظرات شخصی 
افراد به راحتی خط و مش��ی جش��نواره را بر هم بزند. اسماعیلی 
عن��وان کرد: یک��ی از معضلاتی که این روزها وج��ود دارد تعداد 
فیلم هایی اس��ت که در صف اکران هس��تند. متاسفانه پشت سر 
هم آثار گوناگون به پرده س��ینما اضافه می ش��وند. مخاطب هنوز 
ی��ک فیل��م را هضم نکرده ک��ه اثر بعدی به س��ینما می آید. این 
مس��ئله لطمه بزرگی به فیلم های خاص می زند. تهیه کننده فیلم 
س��ینمایی »قرمز« درباره تاثیر جشنواره   فجر در دیده شدن آثار 
توضی��ح داد: یکی از اتفاقاتی که در فروش داش��تن یا نداش��تن 
فیلم ه��ای جش��نواره ای اهمی��ت دارد نقد منتق��دان و گزارش 

خبرنگاران است. اگر فیلمی که به جشنواره فجر رسیده جذابیت 
گیشه نداشته باشد دهان به دهان می چرخد و همین موضوع به 
صاحب اثر و س��ینماداران لطمه بزرگی می زند. حبیب اسماعیلی 
درباره ی افق دید جشنواره فجر بیان کرد: هیئت انتخاب هرسال 
تصمیم��ات متفاوتی می گی��رد و معذوریت های��ی دارد. من فکر 
می کنم مس��ئولین س��ینمایی در انتخاب آثار معذوریت دارند و 
ب��رای رعایت خط قرمزها برخی از فیلم ها را انتخاب نمی کنند. او 
ادامه داد: س��ینماگران ما خط قرمزها را می شناسند، به هر حال 

ما ش��ورای بازبینی، ش��ورای نمایش و... داریم که پیش از اکران 
فیلم ها را بررسی می کنند. من معتقدم که باید کمی فضا را برای 
فیلمس��ازان باز بگذاریم تا بتوانیم جشنواره ای بهتر داشته باشم.  
تهیه کننده فیلم سینمایی »خرگیوش« با اشاره به فضای مجازی 
و نگاه امروز مخاطب به سینما بیان کرد: فضای مجازی شرایطی 
را رق��م زده ک��ه انگار تماش��اگر از روز اول می داند که با چه نوع 
فیلمی طرف است و آیا یک اثر پرفروش خواهد بود یا نه؟ امسال 
ما بیش از پنجاه فیلم در س��ینماها اکران کردیم. اگر نگاه دقیقی 
به فیلم های اکران ش��ده بیندازیم متوجه می شویم که آثاری که 
در فجر حضور داش��تند کمت��ر در چرخه اکران قرار گرفتند. این 
مس��ئله ضعف بزرگی محس��وب می ش��ود. او درخصوص انتخاب 
فیلم های��ی که به چهل و دومین جش��نواره فیلم فجر رس��یدند 
عنوان کرد: امسال فیلم هایی زیادی در گونه کمدی ساخته شده 
اما من اسامی هیچ کدام را در چهل و دومین جشنواره فیلم فجر 
ندیدم. البته من نمی توانم قضاوتی داش��ته باشم شاید نگاهشان 
بر این اس��اس بوده که آثار جدی تر وارد جش��نواره فجر شوند یا 
آثاری که به جش��نواره ارسال ش��دند در حد جشنواره نبوده اند. 
ب��ه هرحال با گذر زمان می توان این موضوع را بررس��ی کرد.  به 
گزارش پانا، او در پایان گفت: جشنواره فیلم فجر مانند کلاف سر 
در گم اس��ت. اگر نظم و ترتیب و چارچوب درس��تی را برای آن 

درنظر نگیرند آسیب جدی به سینما وارد می شود.

شکوه »پیروزی بال دار ساموتراس« در لوور
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رئیس کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و ترکیه، 
با اعلام امضای ۱۰ سند همکاری اقتصادی بین دو کشور جزئیات 

بخشی از این اسناد را تشریح کرد.
مهرداد بذرپاش، رئیس کمیســیون مشــترک اقتصادی ایران و 
ترکیه و وزیر راه و شهرســازی کشــورمان کــه به همراه رئیس 
جمهوری به آنکارا ســفر کرده است، امشــب در ارتباط زنده با 
بخش خبری ۲۱ شــبکه یک ســیما، جزئیات هشتمین نشست 
شــورای عالی همکاری های اقتصادی ایران و ترکیه را تشــریح 
 کرد و گفت: هشــتمین شــورای عالی همکاری هــای اقتصادی 
 ۲ کشــور برگزار شد. جلسه خصوصی روسای جمهوری ۲ کشور 
 داشــتند که این جلســه به اتفــاق چندین مقام از دو کشــور 

انجام شد.
 

< گفت وگوی مقامات ایران و ترکیه برای حمایت از غزه
رئیس کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و ترکیه ادامه داد: بخشی 
از محورهای گفتگو بین روســای جمهوری دو کشــور با محوریت 
موضوع غزه و حمایت های دو کشور در مقابله با این ظلمی که علیه 

مردم غزه توسط رژیم ستمگر و ظالم بود.
 

< امضای ۱۰ سند همکاری بین ایران و ترکیه
بذرپاش توضیح داد: گفت وگوی رؤسای جمهور دو کشور در حوزه 
اقتصادی در قالب ۱۰ سند همکاری که به امضای مقامات ۲ کشور 

رسید، صورت گرفت.

< پیشنهاد تکمیل کریدور ریلی ایران و ترکیه در منطقه چشمه ثریا به مرند
وزیر راه و شهرســازی کشــورمان توضیح داد: یکی از محورهای 
گفت وگوی مقامات دو کشور در موضوع حمل و نقلی بود. در حوزه 
ریلی، پیشنهاد جدید ایران، اتصال ریلی منطقه چشمه ثریا به مرند 
بود که بتوانیم راه آهن را متصل کنیم و یک شبکه کریدوری جدید 
به شبکه کریدوری شــرقی- غربی ایران افزوده شود. همچنین با 
تکمیل این کریدور ریلی، ترکیه می تواند به آب های آزاد دسترسی 
یابد که موضوع در حال پیگیری اســت و موضوعات تخصصی این 

پیشنهاد در تهران ادامه خواهد یافت.
 

< قول مساعد ترکیه برای اتمام عملیات عمرانی در مرز بازرگان
بذرپاش از دیگر محورهای گفت وگوی دو کشور ایران و ترکیه را 
موضوع حمل و نقل جاده ای عنوان کرد و افزود: مرزهای مشترک 

ایران و ترکیه مرزهای بازرگان، سرو و رازی است. 
مرز بازرگان حدود دو ســال اســت که در بخش ترکیه در حال 
تکمیل عملیات زیرساختی و عمرانی است که کامیون ها در این 
مرز معطل می شــوند که قول مساعد داده شــده است تا ظرف 
چنــد ماه آینده این عملیات به اتمام برســد و تردد در این مرز 

آسان تر شود.
 

< توافق ایران و ترکیه در تقویت حمل و نقل هوایی
وی افزود: در حوزه هوایی توافقات خوبی به سرانجام رسیده است. 

یکی از سندهایی که به امضا رسید در این بخش بود.

< ایران و ترکیه برای احداث خط جدید انتقال گاز توافق کردند
رئیس کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و ترکیه 
گفت: در حوزه انرژی، قرارداد پیشــین ایران با ترکیه تمدید شد. 
همچنین برای احداث خط جدید انتقال گاز توافق شــد تا هرچه 

سریعتر قرارداد جدید برای احداث قرارداد جدید نهایی شود.
 

< ترکیه در میادین گازی ایران سرمایه گذاری می کند
وی تصریح کرد: همچنین مقرر شد تا ترکیه در میادین گازی ایران 
سرمایه گذاری کند که توافق اولیه خوبی انجام شد. بذرپاش گفت: یکی 
از سندهای همکاری ایران و ترکیه در حوزه علم و فناوری اختصاص 
 یافت. موافقت شد تا هم پارک های علم و فناوری در ۲ کشور توسعه یابد

و دو کشور در این خصوص سرمایه گذاری انجام دهند.
 

< رفع مشکلات همکاری تجار و فعالان اقتصادی ۲ کشور ایران و ترکیه
رئیس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و ترکیه از 
دیگر محورهای گفتگو را به حوزه فرهنگی و رسانه ای مرتبط دانست 

و افزود: سند برای توسعه همکاری رسانه ای دو کشور امضا شد.
بــه گزارش میزان؛ بذرپاش تصریح کرد: ۲ کشــور توافق کردند تا 
هرچه سریعتر کمیســیون مشــترک اقتصادی ایران و ترکیه در 
اســفندماه برگزار شود و وزیر تجارت کشور ترکیه با دستور رئیس 
جمهور به عنوان مســئول طرف ترکیه معرفی شد. همچنین برای 
مشکلاتی که تجار و فعالان اقتصادی ۲ کشور دارند توافق شد تا با 

همکاری مقامات این مشکلات به حداقل برسد.

به گفته مســئولان، طبق نــص صریح قانون، 
بانک ها نباید بیشــتر از یک ضامــن برای وام 
ازدواج درخواست کنند و متقاضیان می توانند 

تخلفات در این حوزه را گزارش دهند.
در سامانه برای وام ازدواج ثبت نام و زمانی که 
به بانک مراجعه کردم برخلاف تاکیدات چندباره 
مسئولان، اما اعلام شد حتما باید دو ضامن که 

یکی هم کارمند رسمی باشد معرفی کنم.
زمانی که برای طی کردن فرآیند اداری دریافت 
وام ازدواج به شــعبه بانک مراجعه کردم اعلام 
شد ضامن بازنشسته بالای ۶۵ سال قبول ندارند 

و حتما باید دو ضامن به بانک بیاورم.
این دو پیام از سوی مخاطبانی که در خصوص 
ســختگیری برخی شــعب بانک ها در رابطه 
بــا دریافت ضامــن در بحث تســهیلات وام 
ازدواج مطرح شده اســت؛ تسهیلات تکلیفی 
وام ازدواجی که همواره از ســوی مســئولان 
برای ســهلگیری در امور آن تاکید شده است. 
به طور مثال در نامه ۵بندی رئیس جمهوری در 
مراسم گرامیداشت هفته ملی ازدواج خطاب به 
محمدرضا فرزیــن رئیس کل بانک مرکزی در 
بند ســوم این نامه آمده بود که شعب بانک ها 
فراتــر از دســتورالعمل ها در اخــذ تضمین ها 

سخت گیری نکنند.
همچنین صحابی مدیــر اداره اعتبارات بانک 
مرکزی در این رابطه می گوید: طبق نص صریح 
قانون بانک ها نباید بیشتر از یک ضامن برای وام 
ازدواج درخواست کنند و بانک مرکزی در این 
خصوص نظارت جدی و لازم را داشته و حتی 
با رؤسای شعبی که در این زمینه سخت گیری 

می کردند برخورد شد و برکنار شدند.
در ادامه به ســراغ محمدرضا جمشیدی دبیر 
کانون بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی 
کشــور رفت و او گفت: در خصوص تسهیلات 
قرض الحســنه بایــد گفت قرض الحســنه بر 
اساس منابعی است که مردم به عنوان سپرده 
قرض الحسنه در اختیار بانک ها قرار می دهند؛ 
بنابراین منابــع یکی از مــوارد محدود کننده 
اعطای برخی تسهیلات است. بر این اساس هر 
زمان که منابع وجود داشته باشد بانک ها موظف 
هستند تحت نظارت بانک مرکزی تمامی وجوه 
را به متقاضیان تحت شرایطی پرداخت کنند. 
موارد پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به بحث 
تسهیلات ازدواج، فرزندآوری، ودیعه مسکن و... 

بازمی گردد.
این مقام مســئول در ادامه در پاســخ به این 
پرسش که چرا بانک های خصوصی در پرداخت 
تســهیلات قرض الحسنه سختگیری می کنند، 
اظهار کــرد: در اعطای تســهیلات مجاز باید 
گفت این قرض الحســنه ها همانطور که اشاره 
شد از منابع سپرده مردم هستند؛ بر این اساس 

بانک ها باید اطمینان از بازگشت قرض الحسنه ها 
در سررسید را مشخص داشته باشند که برای 
این مورد هم بحث اعتبارسنجی و ضامن مطرح 

می شود.
جمشــیدی بــا بیــان اینکــه بازپرداخــت 
قرض الحسنه ها با وجود ضامن تضمین می شود، 
گفــت: بانک مرکزی به شــکل رســمی و در 
دستورالعمل خود اعلام کرده که بانک ها موظف 
هســتند برای اعطای تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج یــک ضامن را قبول کننــد، اما گاهی 
ممکن است متقاضیان فردی را به عنوان ضامن 
معرفی کنند که بر اساس ارزشیابی بانک، فرد 
صلاحیت کافی برای ضامن شــدن را نداشته 
باشد بر این اساس بانک اعلام می کند که فرد 

ضامن دیگری را هم معرفی کند.
او افزود: این که بانک مطرح می کند دو ضامن 
برای تســهیلات قرض الحسنه نیاز است موارد 
استثنایی است که توجیهاتی مانند این دارد که 
گاهــی ضامن اول که فرد معرفی می کند توان 
بازپرداخت ضعیفــی دارد که در اینجا ممکن 
است بانک ها برخلاف مصوبه بانک مرکزی اعلام 
کننــد که متقاضی یک نفر دیگر را هم معرفی 

کند تا دو نفر ضامن شوند.
پیش از این هم نادعلی مدیرکل عملیات پولی 
و اعتباری بانک مرکزی در واکنش به این نکته 
که به شــکل میدانی به بانک ها برای دریافت 
تســهیلات ازدواج مراجعــه کــرده، اما برخی 
شــعب داشتن یک ضامن را قبول ندارند، بیان 
کرده بود: یک سامانه ۲۷۰۶ وجود دارد که اگر 
موردی بود افراد می توانند به آن اعلام کنند و 
یک سامانه ثبت شکایت دیگر هم وجود دارد که 
افراد می توانند موارد را در این قسمت بیان کنند 
که خوشحال می شویم اطلاعات در این قسمت 
وارد شــود؛ یقین داشته باشید که با متخلفان 
در این بخش برخورد می کنیــم و این اختیار 
 وجود دارد که با رئیس شــعب برخورد جدی 
داشته باشیم البته که بانک مرکزی نظارت های 

خود را هم انجام می دهد.
در نهایت هم جمشیدی در خصوص تخلفات و 
سختگیری بانک ها در حوزه ضامن قرض الحسنه 
وام ازدواج گفــت: افراد می توانند تخلفات را به 
اداره بازرسی همان بانک اعلام کنند و اگر پاسخ 
دریافت نشد مدیریت نظارت بر بانک های بانک 

مرکزی پاسخگوی شکایت متقاضیان است.
به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان؛ گفتنی 
است که بنابر آمار اعلامی از سوی بانک مرکزی 
تکلیف و ســهمیه امســال برای پرداخت وام 
ازدواج ۱۴۴ هــزار میلیارد تومان اســت که از 
ابتدای فروردین تــا ۲۰ دی بالغ بر ۱۳۴ هزار 
میلیارد تومان از سهمیه توسط شبکه بانکی به 

۶۵۸ هزار متقاضی پرداخت شده است.

سازمان بورس انرژی با بیان 
اینکه در بورس انرژی ابزار 
و زیرساخت معاملاتی مورد 
نیاز را بــا کمک ذینفعانی 
طراحــی  ســاتبا  چــون 
مهرماه  در  گفت:  کرده ایم، 
پذیرش  درخواست  امسال 

گواهی صرفه جویی برق به بورس انرژی رسید، در 
کمتر از دو هفته این پذیرش انجام و بعد اجرای 
پروژه بهینه سازی روشنایی معابر یزد و کردستان، 

گواهی در اختیار سرمایه گذار قرار گرفت.
علی نقوی در نشســت تخصصــی »بهره وری 
انرژی برق، سیاست گذاری، برنامه های اجرایی، 
عملکــرد و چالش هــا« که در ســیزدهمین 
تجدیدپذیر  انرژی های  بین المللی  نمایشــگاه 
و بهــره وری انرژی برق برگزار شــد، یکی از 
بحث های مهم در دنیا را بهینه سازی و بهره وری 
انرژی دانســت و اظهار کرد: برای این موضوع 
ابزارهای مالی تدوین شــده اســت و ما هم در 
بورس انرژی دنبال کردن این موضوع را وظیفه 

خود می  دانیم.
وی با اشــاره به اینکه از ســال ۱۳۹۹ موضوع 
گواهــی صرفه جویــی انرژی بعــد از تصویب 
آیین نامه بازار به صورت جدی در دســتور کار 
بورس انرژی قرار گرفته است، خاطرنشان کرد: 
در این مدت بقیه سازمان ها مانند سازمان برنامه 
و بودجــه بیش از وزارتخانه هــای نفت و نیرو، 
دغدغه بهینه سازی مصرف انرژی را داشته اند. 
در نهاد ریاست جمهوری هم بحث بهینه سازی 
مصرف انرژی جزو برنامه های اصلی دولت قرار 

گرفته بود و از طرف آن ها پیگیری انجام شد.
ســازمان بورس انرژی با بیان اینکه در بورس 
انــرژی ابزار و زیرســاخت معاملاتی مورد نیاز 
را با کمک ذینفعانی چون ســاتبا، شرکت گاز 
و... طراحــی کردیم، گفت: در مهرماه امســال 
درخواست پذیرش گواهی صرفه جویی برق به 
بورس انرژی رســید و در کمتر از دو هفته این 
پذیرش، انجام و بعد پروژه بهینه سازی روشنایی 
معابر یزد و کردســتان، انجــام و هم اینک به 
میزان صرفه جویی انجام شده، گواهی در اختیار 

سرمایه گذار قرار گرفته است.
نقوی افزود: هم اینــک تنها نکته ای که وجود 
دارد معامله پذیر شدن این ابزار است که درباره 
آن مکاتباتی با وزیر نیرو انجام شده و به محض 
 افتتاح، معاملات این ابزار را شاهد خواهیم بود
 کــه امیدواریم بهمــن ماه امســال این اتفاق 

رخ بدهد.
وی ادامــه داد: بعــد از اینکــه قیمت گواهی 
صرفه جویی در بازار کشف شد این امکان وجود 
خواهد داشــت که برای پروژه هایی که نیازمند 

تامین مالی هستند استفاده شود.

نقوی افــزود: در حوزه گاز 
اتفــاق جدی و  تاکنــون 
اســت.  نیفتاده  بااهمیتی 
تغییراتی  با  خوشــبختانه 
کــه در مدیریت شــرکت 
گاز رخ داد شــاهد سرعت 
بالا در شرکت گاز هستیم 
و امیدواریم تا قبل از پایان سال پذیرش گواهی 

صرفه جویی گاز هم انجام شود.
وی تصریح کرد: ما در این زمینه یک ســمت، 
عرضه گواهی داریم که ســرمایه گذار در پروژه 
ســرمایه گذاری می کند و صرفه جویی محقق 
می شود و گواهی ها تخصیص داده می شود که 
باید در بازار به فروش گذاشته شود. یک سمت، 
تقاضا داریم که بخشــی از آن و دغدغه ای که 
سرمایه گذار دارد قابل جبران است؛ بازارگردان 
به سرمایه گذار اطمینان خاطر می دهد که اگر 
این گواهی ها در بازار به فروش نرفت، با یک نرخ 
مشخص و جذاب خریداری شود تا دغدغه عدم 

فروش نداشته باشند.
نقوی درباره بحــث مدیریت مصرف به عنوان 
ظرفیت دیگری که به تازگی در مصوبه شورای 
عالی انرژی ابلاغ شد، عنوان کرد: یعنی کسانی 
 کــه دارای گواهی هســتند مشــمول قطعی 
نخواهند بود. ما یک تجربه موفق در خرداد ماه با 
وزارت نیرو در این زمینه داشتیم که با همکاری 
ساتبا، تالار برق سبز را راه اندازی کردیم و کسانی 
که این برق را خریدند مشمول خاموشی نشدند 
و این بسیار مورد استقبال صنایع قرار گرفت و 
با وجود قیمت بالاتر نشان داد که برای صنعت 
ما تامین پایدار انرژی بســیار مهمتر از قیمت 
است. خوشبختانه مصوبه شورای انرژی برای این 
موضوع هــم در گواهی صرفه جویی انرژی اخذ 
شد؛ به طوری کلی این دو مشوق بحث تقاضا را 

تا حدود زیادی حل خواهد کرد.
وی خاطرنشــان کرد: طی صحبت هایی که با 
وزیر نفــت درباره گاز و وزیر نیرو در حوزه برق 
داشــتیم؛ موضوع صادرات ایــن گواهی ها در 
شرایط غیرپیک پذیرفته شــد و امیدواریم در 
شورای عالی انرژی این موضوع، انجام و کسانی 
که گواهی دارند بتوانند در شــرایط غیر پیک 

صادرات انجام دهند.
رئیس سازمان بورس انرژی افزود: شرایط ایجاد 
بازار بهینه ســازی انرژی در کشور وجود دارد و 
امیدواریم در اســرع وقت کشف قیمت گواهی 
برق در بازار و ســال آینده هم کشــف قیمت 

گواهی گاز را شاهد باشیم.
به گزارش ایلنــا؛ وی در پایان گفت: امیدواریم 
بتوانیم در سال آینده در حوزه آلایندگی یا به 
اصطلاح بازار کربن هم با کمک محیط زیست و 

ساتبا وظایف خود را انجام دهیم.

سختگیری بی مورد 
برای تعداد ضامن وام ازدواج ممنوع است

شرایط ایجاد بازار بهینه سازی انرژی 
در کشور وجود دارد
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مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان کشور گفت: با اجرای طرح 
هوشمندسازی و تخصیص آرد مبتنی بر عملکرد دوره قبل، بیش از ۶۵ 
درصد نانوایان کشور با افزایش تخصیص آرد روبرو شده اند و دسترسی 
۳۵ درصد هم به دلیل انواع تخلفات، به آرد یارانه ای کاهش یافته است.

محمــد جلال درباره اظهــارات برخی از فعالان در حــوزه تولید نان 
مبنی بر کاهش سهمیه آرد از دو هفته گذشته اظهار داشت: در طرح 
هوشمندسازی یارانه آرد و نان هیچ گونه محدودیتی برای عرضه نان به 
عموم مردم ایجاد نشده است و روزانه حدود ۱۲ میلیون تجربه خرید 
نان در کشور وجود دارد و فروش نان برای مصارف تجاری یا مصارف با 
حجم بالا هم بعد از ثبت نام اولیه و تایید سامانه، از منوی مربوطه روی 
کارتخوان هوشمند فروش نان انجام می شود و هیچ گونه محدودیتی 

وجود ندارد.
وی با بیان اینکه کاهش دسترسی نانوایان به آرد یارانه ای صرفا ناشی 
ازعدم فــروش نان یا ثبت تراکنش های غیرواقعی و متقلبانه با انگیزه 
بهره مندی از یارانه بیشــتر اســت، ادامه داد: تا کنون بارها و بارها در 
جمع افرادی که خود را نماینده قشــر شریف نانوایان معرفی کرده اند 
خواسته ایم، تراکنشــی که فروش عادی و متعارف نان مردود شده یا 
کاهش آرد نانوایی را در پی داشــته، با شماره ملی نانوا اعلام کنید تا 
بررسی کنیم. اما متاسفانه عموما از این امر امتناع شده و هیچ مصداقی 

که موید ادعای مذکور باشد مشاهده نشده است.

مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان کشور افزود: به عنوان مثال 
نانوایی که دو برابر آرد دریافتی، روی کارتخوان هوشمند تراکنش خرید 
نان ثبت کرده و به صورت مداوم این تقلب را تکرار می کند - تا کمک 
هزینه بیشتری دریافت کند - و علیرغم هشدارهای مداوم روی کارنامه 
)مبنی بر ثبــت تراکنش غیرواقعی(، عملکرد خود را بهبود نمی دهد، 
طبیعتــا با کاهش تخصیص ارد مواجه شــده اســت. آیا این کاهش 
تخصیص، بدان معناســت که باید عرضه نان به مردم را محدود کند؟ 

پاسخ قطعا منفی است.

جلال گفت: با اجرای طرح هوشمندســازی و تخصیص آرد مبتنی بر 
عملکرد دوره قبل، بیش از ۶۵ درصد نانوایان کشور با افزایش تخصیص 
آرد روبرو شده اند و دسترسی ۳۵ درصد هم به دلیل انواع تخلفات، به 

آرد یارانه ای کاهش یافته است.
مشاور وزیر اقتصاد افزود: اساسا دولت برای اینکه ناچار به سهمیه بندی 
نان نشــود، طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان را اجرا کرد و هیچ 

اراده ای برای ایجاد محدودیت در سمت مردم ندارد.
مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان کشور تاکید کرد: ویژگی 
بارز طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان این است که بدون آزادسازی 
قیمت نان یارانه ای و بدون سهمیه بندی نان یارانه ای، مجموعا در طی 
امسال و سال گذشته ۱.۵ میلیون تن جلوگیری از انحراف مصارف آرد 
یارانه ای را محقق کرده که معادل مصرف ســالانه نان ۲۰ میلیون نفر 

است.
به گزارش ایلنا؛ وی با بیان اینکه در این طرح، سلیقه، خستگی و اشتباه 
انسانی جایگاهی ندارد، گفت: قاعده ها به واسطه موتور هوش مصنوعی 
سامانه، تراکنش عملکرد نانوایان را به طور مستمر تجمیع )ماهانه بیش از 
۳.۵ میلیارد تراکنش( و با پردازش آن ها، اختصاص آرد یارانه ای به واحد 
خبازی درستکار محقق می شــود و از اختصاص آرد به تراکنش های 
غیرواقعی و ساختگی جلوگیری می شود، در واقع طرح هوشمندسازی، 

یک الگوی فناورانه در عدالت توزیعی محسوب می شود.

کاهش آرد یارانه ای ۳۵ درصد نانوایان متخلف

نانمردمرامحدودنمیکنیم
کارگری

مالیات

بزرگداشت

رئیــس اتحادیه کارگران قــراردادی و پیمانی 
با اشــاره به اینکــه حداقل عیــدی کارگران 
۱۰میلیون و۶۰۰ هزار تومان و حداکثر عیدی 
کارگران ۱۵میلیون و ۹۰۰ هزار تومان اســت 
گفت: کارفرمایانــی که از نقدینگی برخوردارند 

عیدی را با حقوق بهمن ماه پرداخت می کنند.
کلیه کارفرمایان کارگاه های مشمول قانون کار 
مکلفند به هر یک از کارگران خود به نســبت 
یک سال کار معادل شصت روز آخرین مزد، به 
عنوان عیدی و پاداش بپردازند. مبلغ پرداختی 
از این بابــت به هر یک از کارکنان نبایســتی 
 از معادل نــود روز حداقل مــزد روزانه قانونی 

تجاوز کند.
تبصره ۱ - مبلغ پرداختی به کارکنانی که کمتر 
از یک سال در کارگاه کار کرده اند باید به مأخذ 
شصت روز مزد و به نسبت ایام کارکرد در سال، 
محاسبه گردد. مبلغ پرداختی از این بابت برای 
هر ماه نباید از یک دوازدهم سقف تعیین شده 

موضوع ماده واحده این قانون تجاوز نماید.
تبصره ۲ - در کارگاههایی که مطابق رویه جاری 
کارگاه بیــش از مبالغ فوق پرداخت می نمایند، 
عــرف کارگاه معتبــر خواهد بود. امــا یکی از 
ســوالات متداول کارگران این اســت که زمان 

عیدی کارگران چه زمانی است؟
فتح الله بیات، رئیس اتحادیه کارگران قراردادی 
و پیمانی درباره زمان عیدی و پاداش پایان سال 
کارگران گفت: کارفرمایانــی که از نقدینگی و 
توان پرداخت عیدی به کارگران خود برخوردارند 
با حقوق بهمن ماه، عیدی و پاداش پایان سال 

نیروهای کار خود را پرداخت کنند.
بیات اظهار داشت: عیدی سال ۱۴۰۳کارگران 
که در بهمن یا اسفند ۱۴۰۲دریافت می کنند، با 
توجه به مصوبه امسال شورای عالی کار، حداقل 
و حداکثر عیدی کارگران در ســال ۱۴۰۲، به 
ترتیب ۱۰۶.۱۶۵.۶۸۰ ریال و ۱۵۹.۲۴۸.۵۲۰ 
ریال است. همچنین مبلغ پرداختی به کارکنانی 
که کمتر از یکســال در کارگاه کار کرده اند باید 
به ماخذ۶۰ روز مزد و به نسبت ایام کارکرد در 
سال محاسبه گردد، و مبلغ پرداختی از این بابت 
برای هر ماه نباید از یک دوازدهم سقف تعیین 

شده در فوق تجاوز نماید.
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی گفت: 
معمولاً عیدی و پاداش پایان ســال کارگران بر 
اســاس قراردادهای کار در اسفند ماه پرداخت 
می شــود؛ به این نحــو که بــا در نظر گرفتن 
تعطیلی بانک ها و شروع تعطیلات عید و انجام 
برخی حسابرســی ها تا ۲۰ اسفند ماه عیدی ها 
به حساب های کارگران مشــمول قانون کار و 
بازنشستگان تامین اجتماعی واریز می شود اما 
عده ای از کارفرمایان آن را به روزهای آخر سال 

موکول نکرده و با حقوق بهمن واریز می کنند.
بیات با بیان اینکه منعی بــرای واریز عیدی و 
پاداش پایان ســال کارگران در بهمن ماه وجود 
ندارد، گفت: کارفرمایانــی که از تمکن مالی و 
نقدینگی لازم برخوردارند از بهمن ماه همراه با 
حقوق و دستمزد کارگران عیدی و پاداش پایان 

سال را هم می پردازند.
به گفته وی بســیاری از ادارات، ســازمان ها و 
شــرکت ها پرداخت عیدی کارگــران را بهمن 
ماه انجــام می دهند چرا که بــه لحاظ برخی 
حسابرســی ها، تراکنش های مالــی و ازدحام 
بانکی برای کارفرمایان بهتر اســت و بسیاری از 
خانوارهای کارگری نیز با فراغ خاطر بیش تری 
نسبت به تهیه مایحتاج شب عید و اقلام مورد 

نیاز خود اقدام می کنند.
به گزارش تســنیم؛ این مقام مسئول کارگری 
درباره میزان پرداخت عیدی کارگران نیز گفت: 
با وجود آنکه مصوبه مجلــس، میزان پرداخت 
عیدی کارگران را مشــخص کرده و دو ماه پایه 
حقوق را به عنوان حداقل و سه ماه پایه حقوق 
را به عنــوان حداکثر میزان عیــدی دریافتی 
پیش بینی کــرده اما میزان عیــدی کارگران 
بســته به مدت قرارداد و کارکرد آن ها متفاوت 
اســت. کارگران به سنوات و تعداد روزهایی که 
کار کرده اند مســتحق دریافت عیدی هستند 
و عیدی و پاداش پایان ســال را کسانی کامل 
می گیرند که یکسال در آخرین کارگاه یا محل 
کار مشغول کار بوده و ارتباطشان را با محل کار 
قطع نکرده و بیمه پــردازی آن ها به طور کامل 

صورت گرفته باشد.

خانه های لوکس بالای ۳۵ میلیارد تومان، طبق 
لایحه بودجه ۱۴۰۳، مشمول مالیات به میزان ۲ 
در هزار است که نشان دهنده عزم دولت سیزدهم 
در دریافت مالیات از لوکس نشینان در راستای 
مالیات ســتانی عادلانه است. نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی در بررسی جزئیات لایحه بودجه 
۱۴۰۳، مالیات بر خانه هــای لوکس را تصویب 
کردند. بر اساس لایحه بودجه ۱۴۰۳، زمین های 
فاقد اعیانــی دارای کاربری مســکونی، اداری و 
تجاری، باغ ویلاهای مجاز )با احتســاب عرصه و 
اعیان( و واحدهای مســکونی که ارزش هریک 
از آن ها بیش از ۳۵۰ میلیارد ریال باشــد، مازاد 
بر این مبلغ مشمول مالیات به میزان ۲ در هزار 
ارزش می شود. واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای 
در حال ساخت، مشمول این مالیات نیست. باغ 
ویلاهای غیرمجاز تا زمان دریافت پروانه ساخت 
یا اجرای حکم کمیسیون موضوع ماده )۳( قانون 
حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ ها مصوب سال 
۱۳۷۴ با اصلاحات بعدی و کمیسیون های ماده 
)۹۹( یا ماده )۱۰۰( قانون شــهرداری ها حسب 

مورد مشــمول جریمه ای معادل دو برابر مالیات 
باغ ویلاهای مجاز است. سال گذشته خانه هایی 
که بالایی ۲۰ میلیارد تومان ارزش داشــتند، به 
عنوان خانه لوکس شناســایی می شدند که این 
رقم در بودجه ۱۴۰۳ به ۳۵ میلیارد تومان رسید. 
همچنین مالکان خانه های با بیش از ۱۰ میلیارد 
تومان در سال ۱۴۰۰، خانه های بالای ۱۵ میلیارد 
تومان در سال ۱۴۰۱ و خانه هایی با ارزش بیش 
از ۲۰ میلیارد تومان مشمول مالیات بر خانه های 
لوکس می شــدند. دریافت مالیــات از خانه های 
لوکــس از ســال ۱۴۰۰ کلید خــورد و دولت 
سیزدهم در راستای برقراری عدالت اجتماعی در 
مالیات ستانی اقدام به شناسایی و پیگیری مالیات 
از لوکس نشینان کرده است. سازمان امور مالیاتی 
کشور، شناسایی خانه های لوکس را در دستور کار 
قرار داده اســت و در همین راستا اقدام به ارسال 
پیامک به لوکس نشینان کرده است هر چند این 
طــرح با جدیت ادامه دارد، اما از ســوی مالکان 
خانه های لوکس مــورد اعتراض قرار گرفته و به 

مزاج آنان خوش نیامده است.

آفتاب یزد: به مناسبت بزرگداشت روز ولادت 
حضرت علی )ع( و روز پدر مراسم باشکوهی در 
بوستان زندگی؛ مزار شهید گمنام محله هرندی 

برگزار شد.
در این مراســم حجت الاســلام کارخانه؛ امام 
جماعت مســجد الهــادی)ع(، فرمانــده حوزه 
۳۰۳، فرمانــده گردان امام علی)ع(، فرماندهان 
پایگاه های بسیج و خانواده معظم شهدا حضور 
داشتند. موســی الرضا خداشــاهی و حاج آقا 

هرندی مداحان بزرگوار بــا مولودی خوانی در 
وصــف حضرت علی)ع( و پذیرایی از ســاکنان 
محله هرندی اقدامات شایســته ای انجام دادند. 
همچنین با توجه به برنامه کنگره ملی ۲۴۰۰۰ 
شــهید پایتخت، مزار شــهید گمنام واقع در 
بوستان زندگی، توسط خادمان شهدا و بسیجیان 
ناحیه مقاومت بســیج امام خمینی)ره(، حوزه 
 مقاومت بسیج ۳۰۳ امیرالمومنین)ع( غبارروبی 

و عطر افشانی شد.

عیدی کارگران چه زمانی باید پرداخت شود؟

سهم خانه های لوکس از مالیات چقدر است؟

بزرگداشت ولادت امام علی )ع( و کنگره ملی ۲۴ هزار شهید پایتخت

پیشنهاد تکمیل کریدور ریلی ایران و ترکیه در منطقه چشمه ثریا به مرند




